
تنها راه، افقـی سازی است

بلند مرتبه های تهران تاب آوری زلزله ندارند
 سخنگوی انجمن سازندگان قطعات خودرو عنوان کرد؛  استراتژی ثابت

 برای صنعت خودرو نداریم

 بدهکاری  بدهکاری ۱۰۰۱۰۰ همتـی  همتـی 
وساز به قطعه سازان وساز به قطعه سازانخودر دو دو خودر
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آزادی زندانیان سیاسی، احساس اجرایی شدن 

وفاق را به جامعه منتقل کرد

 حق شناس: نیاز امروز اقتصاد ایران استفاده از ابزار دیپلماسی عمومی است

تورم ایران کاهش می یابد

هواشناسی:پاییز خوبی را پیش بینی نمی کنیم

لانینا در راه ایـران

رئیس سازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری برق ایران:

 راه ۲۰ ساله توسعه تجدیدپذیرها 
ویم را در یک سال می ر
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ست فشنِ« فرهنگی و جمعیتی که نالان است!
َ

»ف
نرگس رجایی  فست فشــن »fast fashion« یا مد سریع، اصطلاحی است 
که در صنعت مد و لباس کاربرد دارد و به آن دســته از برندها در صنعت لباس 

گفته می شود که سریع مد می شوند و سریع هم از مد می افتند.

یادداشت

نگران گسترش درگیری در تمام منطقه هستیم

صفحه 2

 در مجتمع فولاد سبا حاصل شد؛

  اضافه شدن 4 گِرید جدید به سبد محصولات
 گروه فولاد مباركه و صنعت فولاد كشور

 مدیر مجتمع فولاد سبا ضمن اعلام این خبر گفت: در راستای اهداف توسعه سبد 
محصولات گروه فولاد مبارکه، کارکنان با دانش و توانمند مجتمع فولاد سبا در آخرین 

هفته شهریورماه موفق به تولید چهار گِرید جدید فولادی شدند.
 ،HE490D قاسم خوشدل پور تصریح کرد: کلاف های ورق فولاد زنگ نزن مارتنزیتی 4۲0، فولاد

کلاف فولادی S500MC و SPFH590 در محدوده ضخامت های ۲ تا ۶ میلی متر تولید شد.
به ویژه در   HE490D تولید ورق گرم فولاد با  از صنایع خودروسازی  نیازی دیگر  افزود:  وی 
ضخامت های پایین ۲ و ۲.5 با همت و تلاش همکارانمان در مجتمع فولاد سبای فولاد مبارکه برای 
اولین بار در کشور رفع شد. این کیفیت فولادی در ساخت شاسی خودروهای سبک و سنگین و 
قطعات تقویتی اتومبیل ها کاربرد دارد. در پی کسب این موفقیت، مدیر عملیات و جمعی از رؤسا 

و کارشناسان بخش های مختلف فولاد سبا پیرامون تولید این محصولات جدید چنین گفتند:

 بهمن خلیلی، مدیر عملیات مجتمع فولاد سبا:
راهبرد مجتمع فولاد سبا، توسعه سبد محصولات در راستای پاسخ گویی به نیاز بازار 

داخل کشور
 کارکنان غیور و با درایت مجتمع فولاد سبا بار دیگر با افتخارآفرینی، یکی از نیازهای اصلی 
صنایع داخلی و به ویژه صنعت خودروسازی را پاسخ گفتند و توانستند چهار گرید جدید دیگر 

در این مجتمع تولید کنند.
 این برای نخستین بار است که کلاف فولادی گرید HE490D در این مجتمع بزرگ صنعتی 
تولید شده است. این نوع فولاد از خانواده فولادهای کم آلیاژ استحکام بالاست. ضخامت کلاف های 
تولیدی ۲ و ۲.5 میلی متر بوده و در ساخت شاسی خودروهای سبک و سنگین و قطعات تقویتی 
اتومبیل ها کاربرد دارد. راهبرد مجتمع فولاد سبا توسعه سبد محصولات با تولید کمّی و کیفی 
حداکثری، خلق ارزش پایدار برای کلیه ذی نفعان و ایستادن در جایگاه ممتاز در صنعت فولاد 
کشور عزیزمان ایران است.  از تلاش و زحمات شبانه روزی همکاران عزیز تولیدی و پشتیبانی 
و کلیه پیمانکاران تشکر می کنم و قدردان حمایت های مدیریت ارشد فولاد سبا و فولاد مبارکه 
هستم. همچنین این موفقیت ارزشمند را به همه ذی نفعان گروه فولاد مبارکه تبریک عرض 

می نمایم.

 آرش حاجی پور، رئیس برنامه ریزی و متالورژی:
استراتژی مجتمع فولاد سبا درحوزه توسعه سبد محصولات، تولید گریدهایی است 

که در کشور تولید نشده
  با توجه به دانش و مهارت کارکنان مجتمع فولاد سبا و همچنین احاطه آن ها بر تکنولوژی 
خطوط CSP به عنوان یکی از جدیدترین تکنولوژی های فولادسازی روز دنیا، استراتژی این 
مجتمع در حوزه توسعه سبد محصولات، تولید گریدهایی است که در کشور تولید نشده و یا 
تولید آن ها با چالش های جدی همراه است. در این میان صنایع خودروسازی با توجه به اهمیتی 

که در اقتصاد کشور، رفاه مردم و مسائل زیست محیطی دارند همواره از پراهمیت ترین مشتریان 
صنعت فولاد بوده اند و نیاز آن ها استفاده از فولادهای پر استحکام جهت کاهش وزن خودرو و 

افزایش ایمنی سرنشینان است.
 گِرید HE490D که جزو گریدهای پراستحکام خودرویی است و در خودروهای روز دنیا کاربرد 
دارد، علی رغم اعلام نیاز صنایع خودروسازی، با توجه به پیچیدگی های تولید آن تا کنون در کشور 
تولید نشده بود؛ بنابراین در اولویت تولید مجتمع فولاد سبا قرار گرفت که طراحی، برنامه ریزی 
و تولید آن به همت کارکنان فرهیخته و زحمتکش مجتمع فولاد سبا و بدون هیچ گونه کمک 

خارجی انجام شد.

 سیروس اسدی، رئیس فولادسازی:
تشکیل جلسات کارشناسی؛ تمهیدات لازم برای ساخت این ذوب در متالورژی ثانویه

در واحد فولادسازی برای تولید ذوب گرید HE490D، پس از تشکیل جلسات کارشناسی در 
خصوص دما و آنالیز ارسالی به ریخته گری، تمهیدات لازم برای ساخت این ذوب در متالورژی 
ثانویه، عملیات تصفیه و کاهش ناخالصی ها و گوگرد و رسیدن به دما و آنالیز نهایی صورت گرفت.

 مهدی ناظم الرعایا، رئیس نورد گرم:
از پارامترهای مهم این محصول آنالیز شیمیایی و استحکام این ورق هاست

در راستای افزایش رضایت مشتریان و خلق ارزش افزوده بیشتر در مجتمع فولاد سبا و جلوگیری 
از واردات محصولات موردنیاز بازار، کارگروه های تخصصی از واحدهای تولیدی و پشتیبانی 

تشکیل می شود و نیازها و چالش های مربوطه مورد بررسی و آنالیزهای متعددی قرار می گیرد.
پس از محاسبات دقیق و شبیه سازی ها و آماده سازی شرایط برای اولین بار این محصول مهم 
در مجتمع فولاد سبا در ضخامت های ۲، ۲.5 و 3 میلی متر با موفقیت انجام شد. از پارامترهای 
مهم این محصول آنالیز شیمیایی و استحکام این ورق هاست که به شکرانه خداوند تمامی 
استانداردهای آزمایشگاهی مورد تأیید قرار گرفتند. خلق این ارزش مهم و استراتژیک مرهون 

تخصص، تجربه و بهبودهای مستمر در این مجموعه عظیم است.

 علیرضا فرجی، رئیس حمل مواد:
انجام آماده سازی فروآلیاژها در مقادیر موردنیاز گرید در بازه زمانی مشخص

با توجه به میزان بالای مصرف فرو آلیاژ در گرید HE490D و نبود روتین کارگاه حمل مواد در 
خصوص مصارف بالای فروآلیاژ یک گرید خاص، آماده سازی فروآلیاژها در مقادیر موردنیاز گرید 
در بازه زمانی مشخص انجام شد. همچنین با انجام کالیبراسیون و افزایش دقت سیستم های 

توزین در کوره پاتیلی با کمترین انحراف در آنالیز در تولید این گرید، با کارکنان تولید، تعمیرات 
و پیمانکاران مقیم واحد مشارکت داشته ایم.

 حامد صفاری، کارشناس متالورژی و روش های تولید:
3316 PSA B53 مطابق با استاندارد پژو فرانسه HE490D فولاد

امروزه خودروسازان به دنبال ارتقای کیفیت، افزایش ایمنی و کاهش آلایندگی ها هستند. این 
مهم جز با استفاده از فولادهای کم آلیاژ استحکام بالا که نسبت استحکام به وزن بیشتری دارند 
محقق نمی شود. پس از بررسی دقیق نیاز خودروسازان، طراحی و تولید فولاد HE490D در 
 PSA واحد متالورژی و روش های تولید سبا انجام شد. این فولاد مطابق با استاندارد پژو فرانسه

B53 331۶ تولید و خواص مکانیکی و ریزساختاری آن در تطابق با استاندارد است.
از این گرید فولادی در ساخت قطعات تقویتی شاسی خودروهای سبک و سنگین استفاده 
می گردد. از شاخص های طراحی این گرید می توان به استفاده بهینه از عناصر میکروآلیاژی و 
تنظیم دقیق پارامترهای ترمومکانیکالی اشاره کرد. این مهم با تلاش همدلانه با پشتوانه تجربه و 

تخصص همکارانم در مجتمع فولاد سبا محقق شد.

  قباد جمال عشینی، کارشناس فرایند تولید:
در فرایند تولید این گرید، نخستین نورد در ضخامت متوسط با موفقیت انجام شد

به دلیل پیوستگی خط تولید CSP و ورود مستقیم اسلب تولیدشده در ریخته گری با شرایط 
سرعت و دمای نامشخص به نورد فینیشینگ، تولید ورق با ضخامت ۲ میلی متر در نخستین 
آزمایش، نتیجه دانش، تجربه و تلاش همکاران فولاد سبا و شرکت ایریسا بوده است. این موفقیت 
با بهره گیری از دانش کسب شده، ترند کردن شرایط و پارامترها، تنظیم سیستم ها و تریم لحظه ای 
ماشین آلات نورد، پیش از شروع و در حین نورد گرید HE490D حاصل شده است. در فرایند 
تولید این گرید، با مشاهده شرایط نورد اسلب های میکس و اتخاذ اقدامات پیشگیرانه در تنظیم 
سیستم های اتوماسیون، نخستین نورد در ضخامت متوسط با موفقیت انجام شد و بلافاصله 
اصلاح پارامترها صورت گرفت. پس از این اقدامات، تولید ورق های با ضخامت های سفارش 

داده شده از ۲ تا 5 میلی متر با کیفیت مطلوب امکان پذیر شد.

  ناصر گنجی، کارشناس فرایند تولید:
با به کارگیری این دانش و تجربه و مهارت ،به مجموعه توانمندی های تولیدی ناحیه 

افزوده شد

ریخته گری به عنوان قلب هر کارخانه فولادسازی اهمیت ویژه ای در تولید محصولات فولادی 
به عنوان پرمصرف ترین آلیاژ جهان دارد. در مجتمع فولاد سبای فولاد مبارکه با استفاده از دو 

)thin slab( و کارکنان توانمند، ماشین ریخته گری تختال نازک 
مجموعه متنوعی از گریدهای فولادی قابلیت تولید دارد. با به کارگیری این دانش و تجربه و 
مهارت به تازگی گرید خودرویی HE490D که در دسته میکروآلیاژی ها جای دارد با موفقیت 

ریخته گری گردید و به مجموعه توانمندی های تولیدی این ناحیه افزوده شد.

  اکبر غلامعلیان، شیفت فورمن تولید و تعمیرات اضطراری ریخته گری:
ویژگی های آنالیزی و دمای ریخته گری این گرید حساسیت پروسه را مضاعف 

ساخته بود

بار دیگر فعل خواستن توسط همکاران پرتلاش واحد ریخته گری صرف شد و توانستیم با 
بهره گیری از تجربیات و مهارت کسب شده در طول سالیان گذشته و هدایت مؤثر مدیریت واحد، 
گرید HE490D را با موفقیت کامل ریخته گری کنیم. ویژگی های آنالیزی و دمای ریخته گری 
این گرید حساسیت پروسه را مضاعف می کرد، ولی با همکاری فعال در مجموعه و با همفکری و 
همدلی همکاران در بازرسی و تعمیرات و آماده سازی ماشین و تهیه دستورالعمل ها و پارامترهای 
مؤثر و مرتبط با این گرید، فرایند به بهترین شکل ممکن طی گردید و گام دیگری برای تأمین 

اهداف سازمان و کشور برداشته شد.

  اصغر شکراللهی، تکنسین تولید نورد گرم:
برای تولید این گرید، دبِی خنک کننده واتروال دقت و حساسیت زیادی می طلبید 

که با محاسبات و دقت کافی انجام شد

برای تولید گرید جدید ریخته گری جلسات متعددی با کارگروه مربوطه برگزار شد و در یک 
جلسه سه دقیقه ای نیز پیش بینی ها و محاسبات لازم برای موارد اضطراری ایمنی نظیر فرایند 

تولید، پیچیدگی، برش کاری ورق و انتقال آن ها برای کارکنان تولید نورد تشریح شد.
از دیگر موارد مهم تولید این گرید دبِی خنک کننده واتروال بود که دقت و حساسیت زیادی 

می طلبید که از قبل، برای تولید این ورق با محاسبات و دقت کافی انجام شد.
شایان ذکر است توضیحات بیشتر پیرامون گریدهای تولیدی جدید در فولاد سبا در شماره های 

آتی خبرنامه فولاد به سمع و نظر شما خوانندگان محترم خبرنامه فولاد خواهد رسید.
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در دیدار رئیس جمهور ترکیه
 پزشکیان: آینده بهتر برای کشورهای اسلامی 

و تلاش برای ایجاد وحدت است در گر
 رئیس جمهور گفت: آینده بهتر برای کشورهای اسلامی در گرو تلاش 
موفق برای ایجاد وحدت در میان ما است و در سایه چنین وحدتی هرگز 

شاهد جنایاتی نظیر آنچه در غزه رخ می دهد نخواهیم بود.
 دکتر مســعود پزشــکیان در دیدار »رجب طیب اردوغــان« رئیس 
جمهور ترکیه با بیــان اینکه باور دارم ما هم به اعتبار همســایگی و هم 
اعتقادات مشــترک با یکدیگر برادریم، تصریح کرد: اگــر ما به برادری 
خود پایبند باشیم، رژیم صهیونیستی هرگز نخواهد توانست به چنین 
جنایاتی دست بزند؛ در حالی که رژیم صهیونیستی در مقابل چشمان 
جهانیان کودکان و زنان را به شــهادت رسانده و مدارس، بیمارستان ها 
و پناهگاه ها را بمباران می کند، آمریکا و برخی کشــورهای اروپایی نیز 
جنایات ایــن رژیم را دفاع از خــود توصیف کرده و عمــلا از او حمایت 

می کنند.
رئیس جمهور در ادامه با بیــان اینکه جمهوری اســلامی ایران آماده 
گســترش همکاری ها با ترکیــه در همه زمینه ها بــه خصوص ارتقای 
امنیت منطقه اســت، افزود: بنده در دیدارها و گفتگوهای خود با سران 
کشورهای منطقه و از جمله در سفر به عراق پیشنهاد ایجاد یک شبکه 
ارتباطی منطقه ای را مطرح کرد که پیش نیاز آن تمهید شرایط امنیتی 
لازم اســت؛ تحقق این پیشــنهاد نیازمند منطقه ای عاری از تروریسم 

است.
پزشکیان با بیان اینکه به هر مقدار که در مسیر تقویت وحدت و انسجام 
میان کشــورهای منطقه موفق باشیم، در رشد و توســعه متقابل برای 
کشــورهایمان نیز موفق خواهیم بود، اظهار داشــت: ایجــاد یک بازار 
بزرگ مشــترک در منطقه و تبادلات دانشــگاهی، علمی و اقتصادی 
می تواند عظمت جهان اسلام را به رخ جهانیان بکشد؛ آینده بهتر برای 
کشورهای اســلامی در گرو تلاش موفق برای ایجاد وحدت در میان ما 
است و در سایه چنین وحدتی هرگز شــاهد جنایاتی نظیر آنچه در غزه 

رخ می دهد نخواهیم بود.
اردوغــان نیــز در این دیدار ضمن تســلیت درگذشــت تعــدادی از 
معدن کاران ایرانــی در حادثه معدن طبس، از تشــدید حملات رژیم 
صهیونیســتی به لبنان ابراز نگرانی کرد و گفت: رژیم صهیونیســتی با 
حمله ســایبری اخیر تعریفی جدید از توحش و خشــونت ارائه کرده 
اســت؛ امروز جهانیان شــاهد هســتند که نتانیاهو هیچ قصدی برای 

آتش بس در غزه و ایجاد ثبات در منطقه ندارد.
رئیس جمهــور ترکیه بیــش از ۱۱ ماه نسل کشــی مــداوم در غزه را 
نشانه ای مبنی بر قصد رژیم صهیونیستی برای گسترش درگیری ها در 
منطقه دانست و خاطرنشــان کرد: با توجه به فرارسیدن فصل زمستان 
و وضعیت انســانی وخیم در غزه، باید بدون از دســت دادن هیچ زمانی 
مذاکرات را به نتیجه برســانیم. همچنین از شــکایت آفریقای جنوبی 
علیه رژیم صهیونیســتی حمایت می کنیم و این رژیــم باید دیر یا زود 

تاوان جنایات خود را در دادگاه های بین المللی بدهد.
اردوغان تقویــت همکاری های امنیتی دو کشــور و نیــز همکاری در 
زمینه های اقتصادی از جمله انــرژی را دارای منافع متقابل عنوان کرد 
و گفت: ســفر جنابعالی به عراق نتایج مثبت فراوانی داشــت و از جمله 

پیشنهاد ایجاد شبکه ارتباطی منطقه ای را بسیار ارزشمند می دانم.
 

قالیباف در نطق پیش از دستور:
حامی و همراه دولت و ملت لبنان هستیم

رئیس مجلس شــورای اســلامی بــا بیان اینکــه صهیونیســت ها با 
عملیات های تروریســتی کور، بی گناهان را به کام مرگ می کشــانند، 

گفت: رژیم صهیونیستی رفتنی است، چرا که ظلم پایدار نمی ماند.
 

محمدباقر قالیباف در نطق پیش از دستور جلسه علنی مجلس شورای 
اســلامی، اظهار کرد: حادثه معدن طبس عمیقاً قلب ما و ملت شریف 
ایران را به درد آورده اســت. هیچ کارفرما یا مســئولی حــق ندارد هر 
سطحی از حوادث دردآور این چنینی را اقتضای کار یا غیرقابل اجتناب 
بداند.وی ادامه داد: کمیســیون صنایع مجلس و آقای نیکزاد به عنوان 
نماینده ویژه اینجانب به همراه نماینده مردم شــریف طبس در میدان 
بر روند تصمیم گیری ها و فرآیند امدادرســانی نظارت کرده و گزارشی 

دقیق از علل وقوع حادثه تهیه خواهند کرد.
رئیس مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: بدون کوچک ترین مماشات 
در این زمینه به نمایندگان ملت و مردم شــریف ایران گزارش خواهیم 
داد. آئین نامه ایمنی در معادن مصوب سال ۹۱ زینتی و صوری نیست و 

باید مو به مو و با دقت رعایت شود.
قالیباف گفت: مجلس و قوه قضائیه پاســدار رعایت قانون هستند و در 
این زمینه ســختگیرانه برخورد خواهند کرد. حق اولیه کارگر، کار در 
شرایط ایمن و استاندارد اســت و هیچ بهانه ای برای زیر پا گذاشتن این 
حق مســلم وجود ندارد. به خانواده های عزیــز معدنچیان جان باخته 

صمیمانه تسلیت و تعزیت می گویم.
قالیباف در ادامه گفت: جمهوری اســلامی ایران ترور و کشتار جمعی 
مردم لبنان در حمله تروریســتی اخیر رژیم صهیونیســتی و بمباران 
منازل مردم بی دفاع را به شــدت محکوم می کنــد. مراتب همدردی 
ملت شــریف ایران را به قربانیان این حادثه ابلاغ می کنم و یاد و خاطره 
شــهدای گرانقدر را گرامی می دارم. همچون گذشــته، حامی و همراه 
دولت و ملت سربلند لبنان هســتیم و برای شفای عاجل مجروحان دعا 

می کنیم.
وی با بیــان اینکه رژیــم خبیث صهیونیســتی ثابت کرده اســت که 
بی آبروترین جنایتکار تاریخ تمدن انســانی اســت؛ گفت: آنها بی پروا 
کودکان را به قتل می رســانند، نسل کشــی می کنند و با عملیات های 
تروریستی کور، بی گناهان را به کام مرگ می کشانند و به این اقدامات، 

افتخار می کنند.
قالیباف افزود: تمام این ها در حالی اســت که عامــلان این جنایات، در 
کنگره آمریکا و در مقابل چشــم مردم جهان ایستاده تشویق می شوند 
تا تمام ارزش های انســانی به ســخره گرفته شــود. آمریکا و اتحادیه 
اروپا فقط زمانی بر قوانین بین المللی تأکیــد می کنند که برای آن ها و 
متحدانشان نفعی داشته باشد، اما در نهایت هیئت حاکمه آمریکا حاضر 
اســت بشــریت را به پای منافع مجتمع نظامی، صنعتی و صهیونیسم 
بین الملل قربانی کند.رئیس مجلس شــورای اسلامی تاکید کرد: رژیم 
صهیونیســتی رفتنی اســت، چرا که ظلم، پایدار نمی ماند و پس از آن، 

مردم جهان آمران و عاملان این جنایات را محاکمه خواهند کرد.
قالیباف افزود: دولت های اســلامی باید بیدار شــوند، اگر برادری بین 
مسلمانان برای آن ها کافی نیســت، غیرت عربی داشته باشند و قدرت 
خود را با محور مقاومت هم افزا کنند. ماشــین کشتار صهیونیستی باید 
با همراهی تمام کشورها و عدالت خواهان جهان به خصوص دولت های 

مسلمان متوقف شود و صلح هرچه زودتر در غزه برقرار شود.

تریبون

 رادیو ارتش رژیم صهیونیســتی با اشــاره بــه اینکه 
حزب الله هنوز از موشــک های دور برد و نقطه زن خود 
اســتفاده نکرده، تاکید کرد که نابودی قدرت نظامی 

مقاومت اسلامی لبنان توهم است.
رادیو ارتش رژیم صهیونیســتی اعــلام کرد که حزب 
الله لبنان تا این لحظه از موشــک های نقطه زن و دور 
برد خود استفاده نکرده و سخن گفتن درمورد نابودی 
قدرت نظامی حزب الله توهم و دروغی است که برخی 
سیاســتمداران احزاب و راســت گرایان آن را اختراع 

کردند.
رادیو ارتش تاکید کرد که ارتش رژیم صهیونیســتی 

هیچ اظهارنظری در این رابطه نداشته است.
اخیــرا رون بــن یشــای، روزنامــه نــگار 
صهیونیســت نیز در اظهاراتــی گفت که در 
آغاز جنگ و یــا نبرد باید اعتــراف کنیم که 
حــزب الله در دو جبهه )رژیم( اســرائیل را 

تهدید می کند.
وی افــزود: اول در جبهه داخلی اســت که 

زیرساخت ها و تاسیســات نظامی را شامل می شود و 
می تواند با موشــک های دور برد و دارای کلاهک های 
ســنگین و نقطه زن آن ها را هدف قرار دهد و دیگری 
در جبهه مرزها اســت که می تواند به واسطه نیروهای 

»رضوان« و موشک ها و پهپادها آن را تهدید 
کند.

این روزنامــه نگار صهیونیســت تاکید کرد 
که حزب الله طی چند ماه گذشــته توانست 
یک نوار امنیتی ســوخته در داخل شــمال 

سرزمین های اشغالی ایجاد کند.
رسانه های صهیونیســتی به نقل از فرمانده 
پیشین منطقه شمالی تاکید کردند: هیچ یک از اهداف 
خود را محقق نکردیم؛ نه اســرا آزاد شدند و نه حماس 

نابود شد.
اخیرا نیز یعقوب عمیدرور، رئیس پیشــین شــورای 

امنیت داخلی رژیم صهیونیســتی در اظهاراتی گفت 
که )رژیم( اسرائیل حتی نزدیک به آغاز ویرانی توانایی 
های حزب الله نیست و تل آویو نسبت به شکست و یا از 

بین بردن امکانات حزب الله بسیار دور است.
وی تاکید کرد: حزب الله بعد از اینکه ده ها هزار موشک 
به سمت اسرائیل شــلیک کرد جنگ را آغاز کرد و این 
گروه حدود ۱۰۰ هزار موشــک در اختیار دارد. حتی 
اگر ۳۰ هزار موشک حزب الله را سرنگون کردیم بازهم 
۷۰ هزار موشــک دارد و این تعداد ۷ برابر موشک های 
حماس است بنابریان )رژیم( اسرائیل از شکست حزب 

الله بسیار دور است.

 معاون راهبــردی رئیس جمهور با تأکیــد بر اینکه در 
دام روایت سازانی که ۷۰ ســال است چهره ای وارونه از 
منطقه ما ساخته اند نیفتیم، گفت: به جای رسانه های 
صهیونیســتی به خدمتگــزاران خود اعتمــاد کنیم.

محمدجــواد ظریــف در پیامی در شــبکه اجتماعی 
ایکــس درباره ســخنان رئیس جمهــور در نیویورک 

نوشت: دکتر پزشکیان مســتدل ترین دفاع از مقاومت 
مردم فلســطین، لبنان و یمن را در نیویورک بیان و با 
صریح ترین عبارات، جنایات رژیم اســرائیل و برخورد 
دوگانــه کشــورهای غربی بــا موضوعاتــی همچون 
تسلیحات، جنگ و حقوق بشر را افشــا کردند و نشان 
دادند که این اســرائیل نسل کش اســت که متجاوز، 

دارنده سلاح هســته ای و تهدید منطقه و جهان بوده و 
بر بنیاد ترور و آپارتاید شکل گرفته و تداوم یافته است، 
نه ایران که مدافع قربانیانِ اشغال و نسل کشی، منادی 
صلح و مطالبه گرِ خلع ســلاح هســته ای در منطقه و 
جهان اســت.وی تصریح کرد: در دام روایت ســازانی 
که ۷۰ ســال اســت چهــره ای وارونــه از منطقه ما 

ساخته اند نیفتیم و به جای رســانه های صهیونیستی 
به خدمتگــزاران خود اعتمــاد کنیم.معاون راهبردی 
رئیس جمهور در ادامه مطلب خود آورده اســت: امروز 
مردم جهان پس از مشاهده یازده ماه نسل کشی رژیم 
اســرائیل، آماده دریدن پرده های دروغ و وارونه سازی 

روایت صهیونیستی از ایران و منطقه هستند. 

بین الملل

دولت

خریدار   ســخنگوی دولت گفت: آزادی 
برخی از کســانی که در بند بودند، توانست 
این احساس خوب را به جامعه برگرداند که 
وفاق در حال اجرایی شدن در جامعه است و 

از حد کلمه فراتر رفته است.
نخستین نشســت خبری سخنگوی دولت 
روز ســه شــنبه با حضور رابط ناشــنوایان 
برگزار شــد کــه رابــط در کنــار فاطمه 
مهاجرانــی به انتقــال پیام به ناشــنوایان 

می پرداخت.
فاطمه مهاجرانی در پاســخ به ســؤال ایرنا 
دربــاره تلاش های دولــت چهاردهم برای 
آزادی زندانیــان سیاســی اظهار داشــت: 
در حالی کــه اصل تفکیک قوا به رســمیت 
شــناخته می شــود اما در کلید واژه وفاق 
همدلی یــک نکته اساســی اســت از قوه 
قضائیه تشکر می کنم که با آزادی زندانیان 

در بند، این احساس را به جامعه دادند.

آزادی برخی از افراد در بند نشان داد 
وفاق در حال اجرایی شدن است

وی گفــت: آزادی برخی از کســانی که در 
بند بودند، توانست این احساس خوب را به 
جامعه برگرداند که وفــاق در حال اجرایی 
شــدن در جامعه اســت و از حد کلمه فراتر 
رفته اســت و ان شاءالله گشــایش هایی را 
پیش رو خواهیم داشــت همانگونه که تا به 

حال شاهد آن بوده ایم.
سفر دکتر پزشکیان رئیس جمهور و هیات 
همراه به نیویورک برای شــرکت در مجمع 
عمومی ســازمان ملل متحد در دورانی که 
یک نسل کشــی تمام عیار در غزه و توأم با 
رفتارهــای منزجرکننــده و دیوانه وار یک 
رژیم نژادپرســت و تداوم ایــن حملات در 
لبنان، ملت های منطقه را در آستانه تهدید 
و جنگ قرار داده، حامــل پیام صلح پایدار و 

منصفانه برای همه ملت هاست.

وی تصریــح کــرد: در ایــن ســفر رئیس 
جمهور در ســخنرانی اصلــی و دیدارهای 
جانبی تــلاش خواهــد کرد کــه نماینده 
 ای درخور بــرای بازتــاب شــأن، جایگاه 
و دیــدگاه مــردم کشــورمان در مخالفت 
بــا خشــونت، نــارواداری، جنگ طلبی، 
زورگویی و زیاده خواهی باشــد و در همان 
حال، اشتیاق بی پایان مردم عزیزمان برای 
بهره مندی از یــک زندگی زیبنده، مترقی و 
همکاری جویانه را به ملت های دنیا یادآوری 
کند. این سفر نه تنها از جهت مقارن شدن با 
آغاز دولت جدید و لزوم رساندن پیام روشن 
مردم ما به جهان بلکه به دلیل تقارن زمانی 

با بی ثباتی های بین المللی اهمیت دارد.
وی ادامــه داد: برای دکتر پزشــکیان وفاق 
ملی ســکوی پرتابی برای ترویج وحدت و 
همدلی میان ملت های مسلمان و همسایه 
در منطقــه و فراســوی آن اســت و آغازی 
اســت برای صلح و همکاری به جای جنگ 
و عداوت. در این ســفر برای رئیس جمهور، 
سیاســت خارجی امتداد سیاست داخلی 
است و باید گویای انتخاب ها و گرایش های 

مردم کشورمان باشد.
مهاجرانی گفت: دولت جمهوری اســلامی 
ایران با ابراز تأسف عمیق از حادثه دلخراش 
معدن طبس، ایــن ضایعه دردنــاک را به 
خانواده های داغدیده، جامعــه کارگری و 

تمامی ملت شریف ایران تسلیت می گوید.
وی ادامــه داد: ایــن فاجعه نــه تنها قلب 
خانواده هــای جان باختــگان را جریحه دار 
کرد، بلکه بار دیگر ضرورت بازنگری و اصلاح 
قوانین و رویه های مرتبــط با ایمنی محیط 
کار را نمایــان ســاخت. از ایــن رو دولت با 
جدیت برای بهبود شــرایط کاری و افزایش 
ضوابط ایمنی تــلاش می کند تــا از تکرار 
چنین حــوادث ناگواری جلوگیری شــود. 
همچنین در پی دستور وزیر کار، مقرر شده 

که کمیته ای تخصصی به منظور بررســی 
اســتانداردهای ایمنی معــادن در ایران و 

بازنگری موارد غیرکارآمد تشکیل شود. 
 وی افــزود: همچنین آغاز ســال تحصیلی 
جدید مدارس و دانشــگاه هــا را به دانش 
آموزان و دانشجویان عزیز تبریک می گویم 
و قرین شــدن آن را با هفتــه وحدت به فال 

نیک می گیریم.  
 وی در ادامــه گفت: در کنــار این خبرهای 
تلخ، این هفته خبرهای خوبی را نیز با خود 
به همراه داشــت. از انتصاب اولین استاندار 
اهل تســنن  که به بدنه دولت اضافه شد تا 
انتصاب بانوان شایســته در مناصب اداری 
که امیدواریم شاهد حضور بیشتر و پررنگ 
آنــان در ادامــه فعالیت دولــت چهاردهم 

باشیم .
ســخنگوی دولت افزود: خبــر خوب دیگر 
موافقت مقام معظم رهبری با عفو ؛ تخفیف 
و تبدیــل مجازات حدود ســه هــزار نفر از 
محکومان دادگاه های عمومی و انقلاب بود 
که جا دارد از این اقدام در آغاز هفته وحدت 
که در راســتای افزایش وفاق ملی اســت 

تشکر و قدردانی کنیم.
وی تاکید کرد: بازگشت دانشجویان محروم 
از تحصیل  به دانشــگاه ها و مختومه کردن 
پرونده  برخی محکومیت هــا که با پیگیری 

رئیس محترم جمهور و همراهی دســتگاه 
محترم قضایی هــم از دیگر اخبــار خوبی 
بود که جا دارد از رئیــس محترم این قوه به 
جهت حرکت در راســتای وفاق ملی تشکر 

وقدردانی کنیم.

موضوع FATF در چهار چوب منافع 
ملی پیگیری خواهد شد 

وی در پاسخ به سوالی در مورد اف ای تی اف 
اظهار داشت: اف ای تی اف شامل ۴ معاهده 
است که ۲ معاهده را ایران با آن همکاری می 
کند و دو تا باقی مانده؛ یکی پالرمو و دیگری 
ســی اف تی، ایــن موضــوع در چارچوب 
مصالح نظام در مجمع تشــخیص مصلحت 

نظام در حال بررسی است.
استفاده از انرژی های پاک توسعه می یابد

مهاجرانی در پاسخ به ســوالی مبنی برنامه 
دولت برای استفاده بیشتر از برق هسته ای 
تصریح کرد: همانطــور که از ابتــدا تاکید 
کردیم دولت به دنبال اجــرای برنامه هفتم 

توسعه است.
وی افزود: اجرای احکام قانونی وظیفه دولت 
است و در همین راستا گام خواهد برداشت 
و لذا با اســتفاده از تمام ظرفیت ها از جمله 
دانش بنیان هــا تلاش می کنــد تا ظرفیت 
برق هســته ای را از هزار مگاوات به سه هزار 

مگاوات افزایش دهد.
ســخنگوی دولت افزود: دولــت چهاردهم 
برنامه دارد که ســبد انرژی کشور را متنوع 
کند تا کشــور بتواند از انرژی های پاک نیز 

بهره بیشتری بگیریم.
وی ادامــه داد: تــلاش بــر این اســت که 
بازنشستگان هیچگونه آسیبی نبینند و این 
نوســانات درآمدی آنها را اذیت نکند؛ البته 

باید به آثار تورمی اقدامات هم توجه داشت.
ســخنگوی دولت افزود: تعهداتــی که به 
بازنشستگان داده شده است سر جای خود 

هســت و طبق آن چیزی که مشخص شده، 
کارها دنبال خواهد شد. 

وی گفت: رئیــس جمهور تأکیــد دارد که 
من بدون آن که مردم بدانند کاری را انجام 
نخواهم داد و مردم را غافلگیر نخواهم کرد. 
از طرفی هم چک بلامحل نخواهیم کشید. 
نکشــیدن چک بلامحل یکی از نکاتی است 

که در دولت دنبال خواهد شد.
ســخنگوی دولت بــا بیان این کــه رئیس 
جمهور برای شــرکت در اجلاس روســای 
جمهور بریکس ابتدای آبان به روســیه می 
رود گفت: پزشــکیان در این ســفر ملاقات  
دوجانبه ای با رئیس جمهور روسیه خواهد 

داشت.
وی افزود: مشــارکت راهبــردی میان دو 
کشور صورت گرفته و این سند تقریبا نهایی 

شده است.

وفاق در حال تبدیل شدن به یک 
گفتمان است

ســخنگوی دولت با تاکید بــر اینکه از ابتدا 
شعار دکتر پزشکیان، دولت وفاق بود، گفت: 
لازم اســت همینجا از نماینــدگان محترم 
مجلس تشــکر کنم که با رای بالا به کابینه 
دکتر پزشکیان زمینه شــکل گیری دولت 

وفاق را فراهم کردند.
مهاجرانی همچنین از قــوه قضائیه به دلیل 
اقدامات خوبی که اخیر در بخشــودگی ها 
صورت گرفت تشــکر کرد و افزود: قدردان 
رهبر انقلاب به دلیل عفو بیش از ۳۰۰ نفر از 

زندانیان هستیم.
وی تاکید کرد: وفاق پروژه نیست بلکه یک 
مسیر اســت که باید آرام آرام با یکدیگر آنرا 
طی کنیم. همه ارکان تــلاش می کنند که 
در جهت وفاق حرکت کنیم و من إحساس 
میکنم که در حــال حاضر وفــاق در حال 

تبدیل شدن به یک گفتمان است.

رادیو ارتش رژیم صهیونیستی: نابودی قدرت نظامی حزب الله توهم است

وایت سازی های ۷۰ ساله صهیونیست ها نیفتیم ظریف: در دام ر

خریدار  رئیس جمهور گفت: در حالی که 
ایران برای جلوگیری از تشــدید تنش ها در 
برابر جنایت ترور شــهید هنیه صبر پیشه 
کــرد، صهیونیســت ها بعد از به شــهادت 
رســاندن حداقل ۴۱ هزار نفر در غزه، حالا 
به لبنان هم حمله کرده و تعــداد زیادی را 
به شهادت رســانده اند و ما به شکل خیلی 
جدی نگران گســترش درگیــری در تمام 

منطقه هستیم.
 دکتــر مســعود پزشــکیان در ادامــه 
برنامه های ســفر به نیویــورک، در دیدار 
آقای »آنتونیو گوترش« دبیرکل سازمان 
ملــل متحــد، ضمــن قدردانــی از ابراز 
همدردی وی برای درگذشــت تعدادی از 
معدن کاران کشــورمان در انفجار معدن 
طبس، ایــن رخــداد تلخ را یکــی از آثار 
تحریم هــای ناجوانمردانه علیه جمهوری 
ورود  ممنوعیــت  و  ایــران  اســلامی 

تجهیزات به کشورمان دانست.
رئیس جمهور در ادامه با بیان اینکه شــعار 
بنده در انتخابات ریاســت جمهوری وفاق 
در داخل و تعامل با جهــان بود، گفت: رژیم 
صهیونیســتی در روز آغاز رســمی ریاست 
جمهوری بنده، اقدام به ترور »شهید هنیه« 
به عنوان مهمان رسمی جمهوری اسلامی 
ایران کرد و در حالی کــه ما برای جلوگیری 
از تشــدید تنش ها و درگیری ها صبر پیشه 
کردیم، صهیونیســت ها بعد از به شــهادت 

رســاندن حداقل ۴۱ هزار نفر در غزه، حالا 
به لبنان هم حمله کرده و تعــداد زیادی را 
به شهادت رســانده اند و ما به شکل خیلی 
جدی نگران گســترش درگیــری در تمام 

منطقه هستیم.
دکتــر پزشــکیان در بخــش دیگــری از 
ســخنانش با اشــاره به اینکــه جمهوری 
اسلامی ایران به دنبال ایجاد صلح و امنیت 

پایدار در منطقه با کمک دولت های همسایه 
از جمله کشــورهای حاشــیه خلیج فارس 
اســت، افزود: ایران به هیچ وجــه به دنبال 
سلاح هســته ای نیســت. ما در ۲۰۰ سال 
گذشــته آغازگــر هیچ جنــگ و درگیری 
نبوده ایم و اساســا به دنبال زندگی در صلح، 

امنیت و آرامش هستیم.
»آنتونیو گوتــرش« نیز در ایــن دیدار با 

تبریک به دکتر پزشــکیان برای کســب 
اعتماد مردم ایران و نیز ابــراز همدردی با 
ملت ایران در واقعــه جانباختن تعدادی از 
معدن کاران کشورمان، ابراز امیدواری کرد 
که جمهوری اسلامی ایران در دوره دولت 
چهاردهم در مســیر توســعه قرار گرفته و 
منطقه خاورمیانه نیز شــاهد صلح، امنیت 

و آرامش باشد.

دبیرکل ســازمان ملل متحد با بیان اینکه 
توقــف جنــگ در غــزه اولویت ماســت، 
تصریح کرد: واقعه هفتم اکتبر به هیچ وجه 
توجیه گر جنایات و کشــتار دسته جمعی 
فلســطینیان در غزه نیســت. من بارها این 
نکته را تکرار کرده ام که حجم خســارت ها 
و جانباختگان بی ســابقه بوده و باید حقوق 
فلســطینیان هم در غــزه و هــم در کرانه 
غربی، با توقــف کشــتار و همچنین توقف 
شهرک سازی استیفا شود. همچنین نباید 
اجازه دهیــم لبنان به غــزه دیگری تبدیل 

شود.
گوترش ضمــن ابراز خرســندی از بهبود 
روابط و همکاری های جمهوری اســلامی 
ایران و کشــورهای عضو شورای همکاری 
خلیج فارس خاطرنشــان کرد: برای شما، 
کشــورتان و تاریخ غنی و کهن شما ارزش 
و اهمیت زیادی قائل هســتم. من در زمان 
ریاســت کمیســاریای عالی پناهندگان 
ســازمان ملل چند بــار به ایــران آمدم و 
از نزدیــک عمــق مهمان نوازی شــما به 
خصوص نســبت به مردم افغانســتان را با 
وجود عدم ارســال کمک های بین المللی 
دیــده ام و از حــس همدلــی، هم یاری و 
انسان دوستی شما ایرانیان کمال قدردانی 
را دارم و امیــدوارم این روحیــه به تقویت 
و ارتقای ســطح همکاری های منطقه ای 

بیانجامد.
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رئیس اتاق بازرگانی تهران:

سهم تجدیدپذیرها در برنامه هفتم توسعه 
افزایش یابد

 رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی تهران گفت: باید سهم 
انرژی های تجدیدپذیر در برنامه هفتم توســعه بیشــتر شود تا بتوان 

ناترازی ها را کاهش داد.
»محمــود نجفــی عــرب« در دومین همایــش توســعه انرژی های 
تجدیدپذیــر صنایــع افزود: ناترازی شــدید انــرژی نیاز به توســعه 
تجدیدپذیرهــا را جدی تر کرده اســت.وی با بیان اینکــه ۶۰ درصد 
ظرفیت اسمی صنایع کشــور به دلیل ناترازی آب، برق و گاز هدر رفته 

است، ادامه داد: این امر کاهش تولید و افزایش تورم را به دنبال دارد.
رئیس اتاق بازرگانی تهران، سهم انرژی های تجدیدپذیر در تولید برق 
کشــور را ۱.۲ درصد اعلام کرد و گفت: این در حالی است که کشوری 
نظیر آمریکا در ســال ۲۰۲۳ میلادی، ۲۵ درصد برق تولیدی خود را از 
انرژی های تجدیدپذیر تامین کرده است.نجفی عرب خاطرنشان کرد: 
آمریکا برای سال ۲۰۲۴ هم برنامه دارد ســهم انرژی های تجدیدپذیر 
را در تولید برق خود به ۳۰ درصد افزایش دهد.وی افزود: چین در سال 
۲۰۲۳ ســهم حدود ۱۵ درصدی انرژی های تجدیدپذیر در تولید برق 
داشته و برنامه دارد امسال این ســهم را به ۳۵ درصد برساند. همچنین 
سهم انرژی های تجدیدپذیر در تولید برق ژاپن ۱۵ درصد است.رئیس 
اتاق بازرگانی تهران گفت: عربســتان ســعودی هم برنامه دارد تا سال 
۲۰۳۰ میلادی ســهم انرژی های تجدیدپذیر در تولید برق خود را به 
۶۰ درصد برساند، اروپایی ها هم در ســال ۲۰۲۴ سهمی ۳۱ درصدی 
از انرژی های تجدیدپذیر خواهد داشــت.نجفی عــرب افزود: با وجود 
ناترازی شدید انرژی در کشور، انرژی های تجدیدپذیر سهمی ناچیز در 
تولید برق دارند و این درحالی است که ظرفیت های بی نظیری در انواع 

انرژی های تجدیدپذیر در کشور وجود دارد.
وی ادامه داد: برخی کشــورهای منطقه نیز برنامه دارند ســهم انرژی 
های تجدیدپذیر را به ۵۰ درصد افزایش دهند، اما ایران همچنان عقب 
افتادگی دارد.رئیــس اتاق بازرگانی گفت: با وجود همه مشــکلات اگر 
تعاملات با جهان برقرار شده، اعتماد جامعه جلب شود و نیز انگیزه برای 

فعالان ایجاد شود، می توان برای توسعه تجدیدپذیرها اقدام کرد.
وی به وجــود ناترازی حدود یک هــزار مگاواتی برق در شــهرک های 
صنعت تهران اشاره کرد و بیان داشت: می توان با توسعه تجدیدپذیرها 
این میــزان را کاهش داد.نجفــی عرب همچنین گفــت: به تازگی و بر 
اســاس اعلام دیوان محاســبات، میزان بدهی دولت به صنعت برق به 
۱۲۳ هزار میلیارد تومان رسیده اســت.دومین همایش توسعه انرژی 

های تجدیدپذیر به مدت ۲ روز در تهران در حال برگزاری است.

رئیس سازمان بورس:
 دستورالعمل های مربوط به حاکمیت شرکتی 

در شرکت های بورسی به روز شود
رئیس سازمان بورس برنامه های خود را برای ارتقای حاکمیت شرکتی 
در بازار سرمایه تشــریح کرد و گفت در قدم اول باید دستورالعمل های 

مربوط به حاکمیت شرکتی در شرکت های بورسی به روزرسانی شود.

حجت اله صیدی رئیس جدید ســازمان بــورس در گفت گویی درباره 
اولویت های جدید این ســازمان بــرای بهبود بازار ســرمایه و تبدیل 
حاکمیت شرکتی به یک نظام حاکمیتی کاملًا حرفه ای گفت: در رابطه 

با موضوع حاکمیت شرکتی سه اقدام باید صورت بگیرد.
وی افزود: در قــدم اول باید دســتورالعمل های مربــوط به حاکمیت 
شرکتی در شرکت های بورسی به روزرسانی شود. در قدم بعد اصلاح و 
ارتقای منشور کمیته های شرکت ها در دستور کار است و در نهایت باید 
تمایز و تفکیک سیاســت گذاری از اجرا در شرکت های بورسی، محقق 
شود تا شاهد ارتقا در بحث حاکمیت شــرکتی در شرکت های بورسی 
باشیم.صیدی، اخیراً در رابطه با برنامه ها و اولویت های خود در سازمان 
بورس به بحث اصلاح حاکمیت شرکتی در بورس اشاره کرده و گفته بود 
موضوع حاکمیت شــرکتی در بورس یک موضوع کاملًا جدی است و ما 
باید حاکمیت شــرکتی را به یک نظام حاکمیتی کاملًا حرفه ای تبدیل 
کنیم و این موضوع از دیگر اهداف ما در ســازمان بورس است که باعث 

کاهش و مدیریت ریسک در بازار می شود.

هواشناسی:پاییز خوبی را پیش بینی نمی کنیم
لانینا در راه ایران

رئیــس مرکز ملــی اقلیــم و مدیریت بحران خشکســالی ســازمان 
هواشناســی با اشــاره به تاثیرات احتمالی لانینا بر ایران، گفت:پاییز 

کم بارشی را برای امسال پیش بینی می کنیم.
احد وظیفه، در خصوص پیش بینی فصلی آب و هوا کشــور، اظهار کرد: 
ســال گذشــته برای کشــور پیش بینی کردیم که تحت تاثیر ال نینو 
قرار می گیرد.وی یادآور شــد: ال نینو و لانینا پدیده های تکرار شونده 
و نوسانی هســتند.وی توضیح داد: آبهای اقیانوس آرام به خصوص در 
بخش هاره ای حوالی خط استوا از غرب ســواحل قاره آمریکا تا استرالیا 
و جنوب شــرق آســیا )عرض اقیانوس آرام( در نظــرم بگیریم منطقه 
حاره ای اســت.وی ادامه داد: در ایــن منطقه طی یــک فرآیندهایی 
دمای آب تغییر می کند یا گرم تر، ســردتر شــده یا خنث است. درواقع 
یا دما گرم تر از نرمال، سردتر از نرمال یا شرایط نرمالی دارد. اگر سه ماه 
متوســط دمای آب بالاتر از نرمال به اصطلاح می گویند شرایط ال نینو 
یا فاز گرم است. چنانچه متوسط ما ســه ماهه این منطقه کمتر از نرمال 

باشد می گوید لانینا و اگر تغییر نکند شرایط خنثی است.
رئیــس مرکز ملــی اقلیــم و مدیریت بحران خشکســالی ســازمان 
هواشناسی با طرح این پرسش که اهمیت این تغییر دما برای چیست، 
اضافه کــرد: اقیانوس و جو بــا همدیگر در تعامل هســتند یعنی با هم 
ارتباط دارند. امــا می دانیم دما آب اقیانوس بــه کُندی تغییر می کند و 
مانند هوا نیست که افت و خیز دما ســریع باشد. دمای هوا در عرض ۲۴ 

ساعت ۱۰ تا ۱۵ درجه در یک نقطه تغییر می کند.
وظیفه تاکید کرد: تغییرات دما آب خیلی کُند است، به خصوص این که 
در مناطق اســتوایی تغییرات ســالانه زیادی ندارد. بنابراین وقتی دما 
آب تغییر می کند روی الگوهای گردشــی روی آب تاثیر می گذارد. به 
این صورت که اگر گرم شــود یک الگویی خواهد داشت و اگر سرد شود 
الگو تغییر کرده و جهت جریان ها، مقدار فشار هوا تغییر می کند. بر این 
اساس ال نینو و لانینا یا همان گرم شــدن و سرد شدن دما آب اقیانوس 
نســبت به نرمال، تغییراتی را در آب و هوا در اقســا نقــاط کره زمین 
ایجاد می کند و به همین دلیل اهمیــت دارد.وی اظهار کرد: از آنجاکه 
تغییرات به آرامی صورت می گیرد یک پیش نشــانگر برای پیش بینی 
اقلیمی و فصلی است. حالا شاید بخواهیم هوای یک روزه را پیش کنیم 

کاری به ال نینو یا لانینا نداریم.

بازار

خریدار  ســخنگوی انجمن ســازندگان 
قطعات و مجموعه های خودرو ضمن تاکید 
بر اینکه نبود اســتراتژی ثابت و مدون برای 
صنعت خودرو کشور، ســبب شده که با هر 
تغییر، نقشه و مســیر راه صنعت هم تغییر 
کند، این موضــوع را از جملــه اصلی ترین 
مــوارد عــدم توســعه صنعت دانســته و 
معتقد اســت چنانچه با قیــد فوریت برای 
رفع مشــکلات مجموعه صنعــت خودرو 
)خودروسازی و قطعه سازی( چاره اندیشی 

نشود، نابودی این صنعت، قطعی است.
فرهــاد به نیا، ضمــن تاکید بــر اینکه وزیر 
صنعت، معــدن و تجارت بایســتی هر چه 
سریع تر به مشــکلات صنعت قطعه سازی 
کشــور ورود کند، تصریح کرد: نیاز اســت 
که وزارت صمت، رســیدگی به مشــکلات 
مجموعه صنعــت خودرو )خودروســازی 
و قطعه ســازی( را در اولویــت قــرار دهد؛ 
چراکه خطــر توقف صنعت یــک خانواده 
حداقل ۳۵۰ هزار نفــری )غیر از صنایع زیر 
مجموعه ای( در کشور وجود دارد و با آهنگی 
که این صنعــت پیش رو گرفته اســت، در 
حقیقت صنعت خودروسازی و قطعه سازی 
کشور بســیار زود متوقف خواهد شد. توقف 
این صنعت، قطعا هزینه بســیار ســنگینی 

برای کشور در پی خواهد داشت.
ســخنگوی انجمن ســازندگان قطعات و 
مجموعه های خودرو کشــور، ضمن گلایه 
از اینکه دوســتان وزارت صمت گویی هنوز 
خطر تعطیلی این صنعــت را جدی نگرفته 
یا از آن غافل هستند، گفت: نبود استراتژی 
ثابــت در صنعت خــودرو و قطعه ســازی 
کشور سبب شــده اســت که دائماً با تغییر 
وزرای کشــور، برنامه ها هم تغییر کند. یک 
روز بحث تیراژ تولید مطرح اســت، یک روز 
بحث واردات بســیار جدی می شــود و روز 
دیگر موضــوع خودرو برقــی، آن هم بدون 
توجه به اینکه کشور هنوز ظرفیت های لازم 
برای آن را پیدا نکرده اســت و بایستی فعلا 
مشکل خود را در عرصه خودروهای فسیلی 
رفع کنــد و در کنار آن، جــذب تکنولوژی 

خودروهای برقی را هم پیگیر باشد.
وی افزود: ایــن نبود اســتراتژی مدون در 
صنعت خودرو، باعث شــده که هر وزیری 
که در سکان وزارت صمت می نشیند، سعی 
می کند کــه ایده ها و نظرات خــود را بدون 
توجه به اینکه این صنعت، کار خود را از کجا 
آغاز کرده، برای توسعه آن لازم است که چه 
کارهایی انجام شــود، چه عارضه هایی دارد 
و به کجا حرکت خواهد کرد، پیاده ســازی 

کند.  
این عضو هیات مدیره انجمن قطعه ســازی 
کشــور تصریح کرد: اگر واقعا وزارت صمت 
یا مسئولان، صنعت خودرو را نمی خواهند، 
یکبار شــفاف به فعالان ایــن صنعت اعلام 
کنند که صنعت خــودرو، هیچ مزیتی برای 
کشــور ندارد؛ در اینصــورت حداقل ما نیز 
تکلیــف خودمان را بــا کارگاه ها و وضعیت 

سیستم تولیدی خود می دانیم.

بدهی خودروسازان از 100 همت
 فراتر رفت 

به نیا تاکیــد کــرد: در مجموع نبــود این 
اســتراتژی واحد و مشــخص، مشــکلات 
بســیاری را به وجــود آورده اســت، بطور 
مثال مقــرر بود کــه وضعیــت پرداختی 
خودروســازان )بدهــی خودروســازان به 
قطعه ســازان( متعادل شــود که نشد. در 
حال حاضر بالغ بر ۱۰۰ هزار میلیارد تومان 
هر دو خودروســاز به قطعه ســازان بدهی 

دارند و احتمالا تا امروز این عدد بیشــتر هم 
شده اســت. همچنین قرار بود که قیمت ها 
توسط خودروسازان به روز شود که این نیز 
عملیاتی نشد. این ها سبب شده که صنعت 
قطعه ســازی در تامین مواداولیــه، تامین 
نیــروی انســانی  و تکنولوژی خــود دچار 
مشکلات عدیده ای شــود که قطعا می تواند 
مشکلات بسیاری را برای صنعت خودرو هم 

به دنبال داشته باشد.
ســخنگوی انجمن ســازندگان قطعات و 
مجموعه های خودروهای کشور، یادآور شد: 
طبق آمار و اطلاعاتی کــه انجمن در رابطه 
با بحث افزایش قیمــت خودروها تهیه کرد 
که براســاس آن در ســال ۱۳۹۱ )۲۰۱۱ 
میــلادی(، صنعت خودرو مــا در جهان به 
رتبه سیزدهم رســید؛ تیراژ تولیدی که در 
آن سال داشتیم، بالغ بر یک میلیون و ۷۰۰ 
هزار دستگاه خودرو بود و دقیقا همان سالی 
بود که قیمت بــازار از قیمــت کارخانه ای 
محصــولات، پایین تــر و خودروســازان 
پیشــنهاد فروش قســطی محصــولات را 

می دادند.
این فعال صنعتــی ادامه داد: بســیاری از 
افراد با پرداخت یک مبلــغ پیش پرداخت 
و در حقیقــت به قیمــت بازار، خــودرو را 
از شــرکت های خودروســازی خریداری 
می کردند که همانطور که اشــاره شــد در 
بســیاری از خودروها، قیمت بازار از قیمت 
کارخانه پایین تر بــود. علت این موضوع چه 
بود؟ تنها علت این امــر، افزایش تولید بود و 
میزان خودرویی که در کشــور تولید شد، 

بیش از نیاز بازار بود.
وی تصریح کرد: در حال حاضر اما متاسفانه 
بــا سیاســت هایی کــه وزارت صمــت و 
همچنین دو خودروســاز پیش گرفته اند، 
تیراژ تولید کــه قرار بود بــه روزانه ۳۰۰۰ 
دســتگاه برســد اما متاســفانه با عدم بی 
سیاستی )نه سیاســت غلط(، همین امروز، 
تیراژ تولید گروه سایپا حدود ۱۵۰۰ خودرو 
و در ایران خــودرو حدود ۱۹۵۰ دســتگاه 
است. این درحالیست که مقرر شد هریک از 
خودروسازان روزانه ۳۰۰۰ دستگاه خودرو 
در سال ۱۴۰۳ تولید داشته باشند تا بتوانند 

نیاز بازار را به طور کامل مرتفع کنند.

مشکلات خودروسازان، دامن 
قطعه سازان را هم می گیرد...

به نیا ضمــن تاکید براینکه این آمار نشــان  
می دهد که خودروسازان در دو بحث دچار 
مشکل هستند؛ گفت: مشکل اول در بحث 

قیمت گذاری خودرو است؛ با توجه به اینکه 
طی ســال های اخیر قیمت ها واقعی نشده، 
خودروساز هم چندان  علاقه ای به افزایش 
تیراژ ندارد. مشــکل دوم در خصوص عدم 
تعدیل بــه  موقع قیمت های قطعه ســازان 
اســت که ســبب شــده بســیاری از خود 
قطعه سازان هم دچار توقف تولید شده اند. 
مجموع این مــوارد یک آمــار پایین تولید 
خودرو را ایجاد کرده کــه نتیجه آن قطع به 
یقین افزایش قیمت خودرو در بازار خواهد 
بود؛ مگرآنکه وزیر جدیــد صنعت، معدن و 
تجارت، بحث خودروسازی کشور را جدی 

بگیرد و بخواهد سریع به آن ورود کند.
عضو هیــات مدیــره انجمن ســازندگان 
قطعات کشــور خاطرنشــان کرد: قیمت 
محصــولات در صنعت خودروســازی در 
بازه زمانی مورد اشاره، یعنی از سال ۱۳۹۱ 
تا به امــروز، بطور میانگین )براســاس آمار 
انجمن( در برخــی از خودروهــا ۱۷ برابر 
و در برخی هم ۲۱ برابر شــده است؛ یعنی 
افزایش قیمت ها را نســبت به سال ۱۳۹۱ 
در نظــر بگیریــم، قیمت خــودرو به طور 
میانگین حدود ۱۹ تا ۲۱ برابر شــده است. 
این در حالیســت که در بــازار آزاد، قیمت 
خودروها ۳۶ تا ۳۸ برابر شــده اند. این بدان 
معناست که بازار کشور از همین محصولات 
خودروســازان، ســود دو برابــری از محل 
جابه جایی خودرو از کارخانه تا بازار کســب 
می کند.  از ایــن جابه جایی حدود ۵۰ تا ۶۰ 
درصد سود، نصیب در حقیقت بخش دلالی 

می کند.
وی افزود: این ســود که تاثیری در گردش 
مالــی صنعت خــودرو و قطعه نــدارد و در 
حقیقت حقــوق مربوط به ایــن صنعت در 
اختیار بخش دلالی قــرار می گیرد، صنعت 
خودرو دچار بحران می شــود و این بحران 
به صنعت قطعه ســازی کشــور هم منتقل 
می کند. نتیجه همین می شود که بر میزان 
مطالبــات قطعه ســازان از خودروســازان 
افزوده می شود، افزایش تولید و ارتقا کیفیت 
محقق نمی شود و برنامه تولید پلتفرم های 
جدید بلاتکلیف اســت. ضمن اینکه برخی 
قطعه ســازان نیز در اینکه توان ادامه دادن 

دارند یا خیر، در تردیدند.  
به نیا تصریح کرد: براین اساس درخواست ما 
از وزیر صمت این است که جهت جلوگیری 
از خطر توقــف این صنعت بزرگ، بســیار 
سریع به موضوع ورود کنند؛ حداقل اینکه با 
نماینده  بخش قطعه سازی کشور جلسه ای 
ترتیب دهند و مشــکلات و پیشــنهادات و 

راهکارهای حل این مشــکلات را بشنوند. 
امیدواریم که این کار عملی شــود تا بتوانیم 
این صنعت بزرگ کشور را پابرجا نگه داریم.

تامین کنندگان صنعت خودرو، دیگر 
توان تامین ندارند

وی تصریح کرد: مجــدد تاکید می کنم که 
قطعه سازان نیز از مشــکلات خودروسازان 
مصون نیســتند و بــار مشــکلات آن ها به 
قطعه ســازان نیز ســرایت کرده و می کند. 
قطعه ســازان برای آنکه بتواننــد مواداولیه 
مورد نیاز خود را تامین و نیروی انســانی و 
کارگر خود را حفظ کنــد، تکنولوژی جدید 
برای خط تولید خود فراهم کند، نیاز به این 
دارد که مطالبات خود را به روز دریافت کند. 
بدهی خودروسازان به قطعه سازان انباشته 
شده و پرداخت نمی شود، قطعه سازان حکم 
تعدیل قیمت گرفته اند اما قیمت هایشــان 
تعدیل نمی شــود، قطعه تحویل شــده اما 
بازهم پول قطعه ساز را پرداخت نمی کنند، 
ضمن اینکه بــه ناحق نیز جرائــم بالایی از 
قطعه ســازان کســر می کنند، امــا منتظر 
هســتند که قطعه تامین شود؛ حقیقت این 
اســت که قطعه ســاز نیز دیگر توان تامین 

ندارد.
سخنگوی انجمن قطعه سازان تصریح کرد: 
خودروســاز در پرداخت مطالبــات دچار 
ضعف است و خودشــان نیز این موضوع را 
می دانند؛ بنابراین بایســتی شــفاف اعلام 
کنند که مــا پول قطعه ســازان نمی دهیم، 
قطعه ســاز دچار بحران شــده و حال این 
بحران برای تامین قطعات مورد نیاز، دامن 
خود ما را هم گرفته اســت.  اگر خودروساز 
به وظایف خود عمل کنــد، مطمئناً صنعت 
قطعه ســازی کشــور، توان تولیــد و توان 
افزایش کیفیت و توان تامین پلتفرم جدید 
را به راحتی دارد. بنابراین اگر خودروساز به 
تعهدات خــود پایبند باشــد، قطعا موضوع 

تیراژ به راحتی قابل جبران است.
وی با بیان اینکه زمانیکــه مطالبات قطعه 
ساز پرداخت نمی شــود و تعدیل ها به موقع 
صورت نمی گیــرد، دچار هزاران مشــکل 
می شــود که تنها یکی از آن ها همین بحث 
کاهش ارسال و تامین قطعات است، گفت: 
در حال حاضــر  در یک واحــد تولیدی در 
داخل کشــور، غیر از اینکه بایــد مطالبات 
کارگری را پرداخــت و مواداولیه را نیز تهیه 
کنیم، با ســازمان هایی همچون اداره امور 
مالیاتی، سازمان تامین اجتماعی و بانک ها 
نیز درگیر هســتیم و بایســتی بــه موقع 

بتوانیم مطالبات آن  هــا را پرداخت کنیم.  
این درحالیست که این ســازمان ها به هیچ 
عنوان حاضر نیستند مشکلات قطعه سازی 
را بپذیرنــد و در یــک کلام می گویند اگر 
مطالبات پرداخت نشــود، از ادامــه کار به 

راحتی ممانعت می شود.
به نیا تصریح کرد: بنابراین عــلاوه براینکه 
پول خــود از خودروســازان را نمی توانیم 
دریافت کنیم، این سازمان ها را هم پیش رو 
داریم. این درحالیست که می دانیم دولت در 
شرایط خاصی دارد که نیاز به تامین به موقع 
نقدینگی وجود دارد، فشــار به شکل کاملا 
مســتقیم به بنگاه های تولید وارد می شود. 
یک یا دو مــاه حتی قبض بــرق را پرداخت 

نکنیم، بلافاصله برق قطع خواهد شد.
عضو هیــات مدیــره انجمن ســازندگان 
قطعات در ادامه با بیــان اینکه مادامی که 
شــرایط بازار به این شکل باشــد که یک 
خودروی ۳۰۰ یــا ۴۰۰ میلیون تومانی در  
بــازار ۹۰۰-۸۰۰ میلیون تومــان خرید و 
فروش می شود و این اختلاف سود بصورت 
رانت در اختیار بعضــی افراد قرار می گیرد، 
بروز زیــان در صنعــت خودروســازی و 
ســرایت آن به صنعت قطعه ســازی وجود 
دارد. کارنامــه هر دو خودروســاز نشــان 
می دهد که بالای ۲۰۰ هزار میلیارد تومان 
این دو شرکت زیان انباشته دارند که دائماً 
هم بر آن اضافه می شــود. چــرا این اتفاق 
می افتــد؟ بخاطر اینکه سیاســت گذاران 
صنعت خــودرو حاضر نیســتند یکبار هم 
که شده، به مسئله قیمت خودرو، بصورت 

واقعی نگاه کنند.
وی افزود: اگر قرار اســت که به اسم رقابت  
خودرو بــه صورت CBU  )و نــه CKD( از 
خارج وارد شــود آن هم با ارز دولتی )شهر 
پرُ اســت از خودروهای مختلف چینی!( و 
هیچگونه تعهدی هم در کیفیت و خدمات 
ندارند و مهمتر اینکــه در قیمت گذاری هم 
آزاد باشند، اجازه دهید ما هم رقابت کنیم و 

قیمت را آزاد کنید.  
سخنگوی انجمن قطعه سازان خاطرنشان 
کــرد: چندی پیش در نشســت بــا یکی از 
مســئولان اعلام کردیم که اگر اجازه دهند 
صنعت خودرو از قیمت گذاری معاف باشد، 
با افزایــش تیراژ،   قــول می دهیم که ظرف 
حداکثر تا پایان سال قیمت خودرو در بازار 
۲۰ تا ۲۵ درصد و حتــی ۳۰ درصد، کاهش 
پیدا کنــد. همه می دانیم کــه ملاک خرید 
خودرو، قیمت کارخانه نیست؛ بلکه ملاک 
قیمت خودرو بــرای مصرف کننــده بازار 
اســت. چرا که مصرف کننده واقعی که نیاز 
به خودرو دارد نمی توانــد چندین نوبت در 
صف های قرعه کشــی بماند و باید نیاز خود 
را از بازار تامین کند. لازم اســت که وزارت 
صمت، شــورای رقابت و در حقیقت دولت 

پای این موضوع بایستد.
این فعــال صنعتی خاطرنشــان کــرد: در 
همین قرعه کشی اخیر ایران خودرو شاهد 
بودیم که بالغ بر ســه میلیون نفر برای ۱۱۵ 
هزار خــودرو ثبت درخواســت کردند؛ این 
حجم تقاضا برای این اســت که می خواهند 
به قیمت کارخانه بخرند و در  بازار چند برابر 
قیمت بفروشــند. پس باید کاری کرد که نه 
این رانت توزیع شــود و نــه مصرف کننده 
قیمــت بالاتــر نپــردازد. ضمــن اینکه با 
فروش خودروســاز به قیمت واقعی، از زیان 
صنعت هم جلوگیری می شــود. آزادسازی 
قیمت درخواســت صنعت خودروسازی و 
قطعه سازی کشــور از وزیر صمت و رئیس 

جمهور است.

 حق شناس: نیاز امروز اقتصاد ایران استفاده از ابزار دیپلماسی عمومی است

تورم ایران کاهش می یابد
خریدار   یک کارشــناس اقتصــادی با اســتقبال از 
عملکرد پزشکیان در سفر به عراق، تصریح کرد: چنانچه 
دیپلماســی عمومی رییس جمهوری، کــه به اصطلاح 
خارج از پروتکل های رســمی قرار می گیرد، در ســفر به 
ســازمان ملل هم به کار گرفته شــود، می تواند به ثبات 
اقتصادی آن قدر کمک کند که تا پایان سال نرخ تورم در 

کانال ۲۰ درصدی قرار بگیرد.
هادی حق شــناس، کارشــناس اقتصاد کلان، در باره 
عملکرد اقتصاد در نیمه دوم ســال گفت:»  در نیمه دوم 
سال می توانیم بگوییم که تیم اقتصادی دولت چهاردهم 
نه تنها مســتقر شــده بلکه از آنجا که تیمی یک دست و 
همسو )از نظر هدفگذاری و سیاستگذاری( شکل گرفته 
می توانیم بگوییم اقتصاد کشــور در مــاه های باقیمانده 
تا پایان سال دیگر ســردرگمی در حوزه تصمیم گیری و 

سیاستگذاری نخواهد داشت.«
او ادامه داد:» این میان البته رییــس کل بانک مرکزی، 
همان مقام مســئولی اســت که در دولت پیشین به این 
سمت انتخاب شده و به نظر می رسد در دولت چهاردهم 
همچنان سکان سیاســتگذاری پولی کشــورمان را در 
دســت داشــته باشــد. اظهارات او حتی از زمان دولت 
ســیزدهم نشــان می دهد که او نیز این هدفگذاری تیم 
اقتصادی دولت چهاردهم که مســاله فوری کنترل نرخ 
تورم اســت را قبول دارد. به این ترتیب حضــور او از نظر 

جهت گیری، یکدستی تیم اقتصادی دولت تازه را تغییر 
نمی دهد.«

نماینده اسبق مجلس با اشــاره به انتظارات تورمی شکل 
گرفته از زمــان پیروزی پزشــکیان در انتخابات تصریح 
کرد:» همه شواهد نشان می دهند که هم اکنون برخلاف 
دوره قبلی، انتظار کاهش نرخ تــورم را دارند، نه افزایش. 
این یک اتفاق مهم در اقتصاد ماست که انتظارات تورمی 
نقش پررنگ تــری در کاهش یا افزایش نــرخ تورم دارد، 
می تواند کمک شــایانی به دولت در کاهش تورم داشته 
باشد. این یک نکته مهم است و امیدوارم دولت چهاردهم 
از این فضای عمومی مثبتی که شکل گرفته نهایت بهره 

را ببرد.«
حق شــناس تصریح کرد:»به باور من آنچه که می تواند 
به بهبود فضا سرعت ببخشد، استفاده از ابزار دیپلماسی 
عمومی و خارجی بــرای کنترل تنش هــا و حتی از بین 
بردن برخی موانع است. اقتصاد کشــور ما واقعا روزهای 
ســختی را دارد و امروز نیز چنان مشــکلات بزرگی در 
مقابلش قرار گرفته که بدون بســیج بخشــهای مختلف 
نمی توان امیــد چندانی به رفع ســریع آنها داشــت. از 
جمله اینکه دستگاه دیپلماســی می تواند به بهبود روند 

اقتصادی کشور کمک شایانی کند.«
او با اشاره به ســفر اخیر مسعود پزشــکیان به همسایه 
غربی یعنی عراق، این سفر را مصداق کاربرد دیپلماسی 

عمومی از سوی رییس جمهوری دانست.
این کارشــناس اقتصاد کلان ادامه داد:» تردیدی نیست 
که بخش بزرگی از مشکلات امروز ما ریشه داخلی دارند 
ولی نباید این طور تصور شــود که تحریم ها چالش پیش 
پاافتاده ای هســتند. تحریم ها موانع واقعــی در مقابل 
اقتصاد ما بوده و هستند و موفق شدند که پیشرفت ایران 
را دچار اخلال کنند. شــکی نیســت که اگر دیپلماسی 
به نفع رفع یــا حل مشــکل تحریم ها عمــل نکند، هر 
تلاشــی که درداخل صورت بگیرد هم نخواهد توانست 
دســتاوردهایی متناســب با انتظارات عمومی داشــته 

باشد.«
حق شناس به دولت سیزدهم اشــاره کرد و گفت:»  سه 
ســال زمان کمی برای اصلاح برخی امور و ســاختارها 
نیســت. این سه ســال دولت پیشــین همه سعی خود 
را برای دستاوردســازی انجام داد امــا در حوزه اقفتصاد 
یکسره بدون توفیق ماند. در این سه سال نرخ تورم چنان 
افزایش یافت که به شــکل پی در پی تورم سالانه بیش از 
۴۰ درصد را تجربه کردیم و همه انتظارات شــکل گرفته 
در آغاز دولت رییسی یکسره بی پاســخ ماند. در آن سه 
ســال از ظرفیت دیپلماسی اســتفاده نکردند و با جهت 
گیری که به ســوی »همسوســازی« همه نهادها شکل 
گرفته بود، هم نتوانســتند دســتاوردی واقعی حاصل 

کنند.«

این عضــو هیات علمی دانشــگاه یادآورد شــد:»تغییر 
رویکرد نیاز اساسی امروز ماســت. اینکه گفته می شود 
باید انعطاف داشــت، به این معنا نیست که از آرمان های 
خودمان دســت بکشــیم بلکه تنها هدف آن استفاده از 
دیگر ابزارهــا برای تامین هر چه بهتر منافع ملی اســت. 
تحریم ها مانعی واقعی بودند آنچنان که اگر رشد شگفت 
انگیز ســال ۹۵ را نادیده بگیریم، میانگین رشــد سالانه 
اقتصادمان در طول دهه گذشته منفی بوده است. کتمان 
کردنی نیســت که تحریم ها نقش پررنگ و به سزایی در 

عقب ماندگی دهه از دست رفته ۹۰ داشته است.«
حق شــناس با تایید راهبرد اقتصادی دولت چهاردهم، 
که با کمک دستگاه دیپلماســی می تواند زمینه برآورده 

شدن انتظارات را فراهم کند.
وی درباره علمکرد تورمی اقتصادی تا پایان سال گفت:» 
اگر دیپلماســی به ویژه در ســفر مســعود پزشکیان به 
سازمان ملل، چون سفر عراق در دســتور کار  قرار بگیرد 
و موانع خارجی تا حدی مرتفع شوند تورم می تواند وارد 

کانال ۲۰ درصدی شود.«



کاظمی در جلسه شورای عالی آموزش و پرورش:

برنامه های درسی مدارس باید تربیتی و مهارتی شوند

سخنگوی قوه قضاییه:

دستگاه قضایی از انتقال زندان ها استقبال می کند
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رئیس سازمان حفاظت محیط زیست:
برای رفع ناترازی انرژی چاره ای جز توسعه 

انرژی های تجدیدپذیر نداریم
 معاون رئیس جمهور و رئیس ســازمان حفاظت محیط زیست تاکید 
کرد: برای رفع ناترازی انرژی در کشــور چاره ای جز توسعه انرژی های 
تجدیدپذیر نداریم کشــور هم پتانســیل خوبی در ایــن زمینه دارد 
به طوری که در بیشــتر نقاط می توان ۳۰۰ روز از انرژی خورشــیدی 

بهره مند شویم.
 شینا انصاری در همایش توســعه انرژی های تجدیدپذیر در صنایع با 
اشاره به اهمیت موضوع توســعه انرژی های تجدید پذیر افزود: اکنون 
یکی از مهمترین مسائل ما در کشور موضوع ناترازی جدی انرژی است، 
این ناترازی را البتــه در زمینه آب هم داریم، حــال در مورد انرژی می 
توانیم بگوییم که این موضوع نه تنها چالش اســت بلکه یک ابرچالش 
محیط زیستی محســوب می شــود از طرفی هم داریم وارد فصل سرد 
سال می شویم و یکی از دغدغه های اصلی ما در این فصل وقوع آلودگی 
هوا و پدیده اینورژن است که بحث ناترازی انرژی می تواند منجر به این 
شود که ناگزیر شویم تا از سوخت های سنگین و مازوت استفاده کنیم 
که قطعا تبعات آن متوجه ســلامت مردم و شــهروندان می شود چون 

آلودگی جدی هوا را ایجاد می کند.
وی ادامه داد: بنابراین یکی از مســائل ما تبعات ناترازی انرژی است که 
آلودگی هوا را به وجود می آورد و بعضا هم در برخی از شــهرهای بزرگ 
کشور یک سری مشــکلات اجتماعی و تعارضات اجتماعی ایجاد می 

کند.
انصاری اظهار داشت: مســاله بعدی بحث تغییر اقلیم است که منطقه 
خاورمیانه بســیار از این پدیده متاثر است، خشکســالی های پیاپی و 
خشک شــدن تالاب ها همه مســائلی متاثر از تغییر اقلیم است، قطعا 
حرکت ما به ســمت انرژی های تجدیدپذیر، توسعه و سیاست گذاری 
در این زمینه می تواند هم باعث کاهش انتشار گازهای گلخانه ای شود 
و هم اینکه در مواجه با تغییر اقلیم موثر تر عمل کنیم، در این زمینه دو 
اقدام می توانیم انجام دهیم یکی بحث کاهش انتشــار گازهای گلخانه 

ای و دوم بحث سازگاری و تاب آوری در مقابل اثرات تغییر اقلیم است .
وی ادامه داد: البته در این زمینه باید یک سری محددویت ها را بپذیریم 
و نیازمند این هستیم که برای ارتقاء تاب آوری و سازگاری باید به سمت 
انرژی های تجدید پذیر حرکت کنیم، دنیا هم به این سمت حرکت می 

کند.

در بیشتر نقاط کشور بیشتر از 300 روز می توانیم از انرژی 
خورشیدی بهره مند شویم

وی افزود: در کشــور هم حرکت های انجام شده اما این رشد ناچیز نمی 
تواند جوابگوی مواجه با مسائل و مشکلاتی شود که اکنون با آن مواجه 
هستیم، مدتی که در بخش توسعه پایدار شهرداری تهران فعالیت می 
کردم اقدامات کوچکــی را در زمینه افزایش انــرژی های تجدیدپذیر 
انجام دادم اما اینها ظرفیت های کوچکی هســتند، با توجه به اینکه در 
سطح کشور ظرفیت های خوبی داریم در بیشــتر نقاط کشور بیشتر از 
۳۰۰ روز می توانیم از انرژی خورشــیدی بهره مند شویم، این پتانسیل 
واقعا ارزشمند اســت و حتما در سازمان محیطزیســت برای سرعت 
بخشیدن به این حرکت تلاش خواهیم کرد و برای این منظور با وزارت 
نیرو هم همــکاری خواهیم داشــت، همچنین بــرای صنایعی که می 
خواهند در این زمینه فعالیت کنند بهتر اســت مشــوق هایی در نظر 

گرفته شود.

رئیس سازمان حفاظت محیط زیســت تاکید کرد: در برنامه هفتم هم 
موضوع سازگاری با تغییر اقلیم دیده شده و به عنوان سند بالادستی ما 
هدفگذاری شده است و می توانیم با استفاده از آن با شتاب خوبی به این 

سمت حرکت کنیم.
وی ادامــه داد: ظرفیت دیگری که در ســازمان محیط زیســت داریم 
صندوق ملی محیط زیست است، اکنون تسهیلات اندکی داده می شود 
اکنون تسهیلات به نیروگاه های کوچک مقیاس در زمینه انرژی تجدید 
پذیر آغاز شده است، اما حتما نیازمند این است که یک همکاری خوبی 
با بخش های ذیربط در وزارت نیرو و صمت داشــته باشــیم، همچنین 
نسبت به تشویق ســرمایه گذارانی که علاقه مند هستند به این سمت 
حرکت کنند اقدام کنیم تا از این ظرفیت در زمینه توســع نیروگاه های 

تجدیدپذیر بهره مند شویم.

استفاده از ظرفیت های بین المللی برای رفع ناترازی انرژی 
انصاری تاکید کرد: علاوه بر اینها لازم اســت تقویت دیپلماسی محیط 
زیست را داشته باشــیم تا بتوانیم از ظرفیت های بین المللی استفاده 
کنیم، صندوق ســبز اقلیم را داریــم که حتما با تقویــت تعاملات بین 

المللی در این مسیر حرکت خواهیم کرد.
وی ادامه داد:  در آینده نیز کاپ ۲۹ را در باکو داریم ، ایران در گذشــته 
حضور فعالی نداشــت اما امیدواریم دولت چهاردهم بتواند با ظرفیت 
حداکثری در این نشســت بین المللی حضور یابد و بتوانیم از ظرفیت 
بخش خصوصــی در اتاق بازرگانی و ســایر بخش ها اســتفاده کنیم، 
همچنین با برنامــه ریزی و تعاملات از ظرفیت تســهیلات بین المللی 
برای توسعه انرژی های تجدید پذیر با سرعت بیشتری حرکت کنیم و 

بتوانیم سریعتر به اهداف قوانین بالادستی برسیم.
معاون رئیــس جمهور گفت: امیــدوارم بتوانیم با همــکاری همدیگر 
اقدامات قابل توجهی را در زمینه توسعه انرژی های تجدیدپذیر انجام 
دهیم و به تبع آن محیط زیستی ســالم تر را برای فرزندان خود و نسل 

آینده به ارمغان بیاوریم.
 

سخنگوی سازمان ثبت اسناد و املاک کشور:
قراردادهای اجاره بالای دو سال باید در دفاتر 

اسناد رسمی تنظیم شوند
معاون امور املاک و کاداستر ســازمان ثبت اسناد و املاک کشور گفت: 
قراردادهای اجاره ای که برای بیش از دو سال است، طبق قانون باید به 
صورت رسمی تنظیم شــوند اما درمورد قراردادهای اجاره کمتر از دو 
سال، کمافی سابق مردم هم می توانند در مشاورین املاک آن را تنظیم 

کنند و هم می توانند به دفاتر اسناد رسمی مراجعه کنند.
صفدر کشاورز، درباره ثبت رســمی قراردادهای اجاره  و  الکترونیکی 
کردن اجــاره نامه ها و نقش مشــاورین املاک و دفاتر اســناد در این 
زمینه،گفت: با عنایــت به قانون الزام به ثبت رســمی معاملات اموال 
غیرمنقول که اجاره نامه های  بیش از دو ســال مشمول موضوع ماده 
یک این قانون می شــوند؛ پس از راه اندازی ســامانه ساماندهی اسناد 
عادی هرگونه قرارداد اجاره ای که برای بیش از دو ســال باشد، لزوما 
باید به صورت رسمی ثبت شود که در قانون سه روش برای آن تعریف 

شده است.

دیوار

معاون حمل و نقل و ترافیک شــهرداری تهران گفت: 
تاکســی ها چون از شــهرداری و دولت خدمات طرح 
ترافیک و یارانه سوخت دریافت می کنند باید فعالیت 

آنها در تاکسی های اینترنتی با نظارت شهرداری باشد.
محســن هرمزی، معــاون حمــل و نقــل و ترافیک 
شهرداری تهران درباره راه اندازی سامانه برخط جهت 
نظارت بر تاکسی های تهران اظهار داشت: تاکسی ها از 
شهرداری و دولت برای ورود به طرح ترافیک و استفاده 
از ســهمیه ســوخت خدمات می گیرند ولی متأسفانه 
برخــی از تاکســی در چرخــه حمل و نقــل عمومی 

فعالیت نمی کنند. مثلًا یک فــردی در بازار 
فعالیت دارد و فقط جهت تســهیل در رفت 
و آمد و بهره مندی از طرح ترافیک تاکســی 

خریداری کرده است.
وی افــزود: تمهیداتی اتخــاذ کرده ایم که 
هم تاکســی های دیزلی و هم برقــی کاملًا 
در خدمت شهروندان باشــند و با راه اندازی 

سامانه برخط هم نظارت بر تاکسی ها صورت می گیرد 
و هم نرخی که از مســافران دریافت می شــود، شفاف 

است.

هرمزی با بیان اینکه با اســتفاده از ســامانه 
برخط آنلایــن فعالیــت تاکســی ها رصد 
می شود، بیان داشت: ۲۰ درصد تاکسی های 
تهــران فعــال نیســتند و یــا در خدمــت 
شهروندان قرار ندارند که با راه اندازی سامانه 
جدید به دنبال فعال کردن این تاکســی ها 

هستیم.
وی در مــورد اینکه آیا تاکســی ها امــکان فعالیت در 
تاکسی های اینترنتی را دارند یا خیر؟ گفت: تاکسی ها 
چون از شــهرداری و دولت خدمات ســوخت و طرح 

ترافیک می گیرند باید هــر گونه فعالیــت آنها مانند 
فعالیت در تاکســی های اینترنتی با نظارت شهرداری 
باشد.معاون حمل و نقل و ترافیک شــهرداری تهران 
همچنین در خصوص جایگاه های تأمین برق تاکســی 
برقــی گفت: در حــال حاضــر بســترهای لازم برای 
تأمین برق این دســتگاه ها وجود دارد و مضاف اینکه 

خودروهای جدید قابلیت شارژ در منازل را هم دارند.
به گفته وی مدت زمان شــارژ خودروهای جدید برقی 
در جایگاه حــدود ۳۰ دقیقه و برای شــارژ خانگی بازه 

زمانی ۵ تا ۶ ساعت نیاز است.

رئیس شــورای شــهر تهران گفت: اتوبوس های برقی 
چینی هنوز به تهران نرسیده و در بندرعباس است.

 مهدی چمران پیش از آغاز دویست و شصت و پنجمین 
جلسه علنی شورای شــهر تهران در تشریح مصوبات 

امروز شورا در جمع خبرنگاران گفت: امروز گزارشی از 
سوی باقری رئیس سازمان فرهنگی و هنری شهرداری 
تهران درباره موزه امام علی و مســائل مرتبط با آن ارائه 
می شود. همچنین، بررســی وضعیت مالی شهرداری 

تهــران در مردادماه ســال جــاری و عضویت اعضای 
کمیســیون ماده ۱۰۰ از طرح غرف میوه و تره بار نیز از 

دستور جلسه شورا خواهند بود.
وی درباره واردات اتوبوس هــای برقی چینی به تهران 

افزود: ایــن اتوبوس ها هنوز به تهران نرســیده و هنوز 
در بندرعباس اســت. البته اتوبوس هــای داخلی وارد 
ناوگان حمل و نقل عمومی شــده اند هر چند که ورود 

اتوبوس های خارجی زمان بر خواهد بود.

شهرداری 

اتوبوس 

خریدار   ســخنگوی قوه قضاییــه با بیان 
اینکه دســتگاه قضایی از انتقــال زندان ها 
اســتقبال می کند، گفت: دســتگاه قضایی 
راههای جدیدی را برای تحقق این سیاست 
دنبال کرده  که یکی از این راه ها اســتفاده از 

پابندهای الکترونیکی است.
 اصغر جهانگیر روز سه شــنبه در نشســت 
مشــترک ســخنگوی قــوه قضاییــه و 
حجت الاسلام والمســلمین هادی صادقی 
رئیس مرکز توســعه حل اختلاف کشــور 
ضمن گرامیداشت هفته دفاع مقدس اظهار 
داشت: این هفته نشانگر عرصه های شهادت 
طلبی توســط رزمندگان غیوری است که 
با دستان خالی در مقابل اســتکبار جهانی 
ایستادند و نشان دادند که خون بر شمشیر 

پیروز است.
وی ادامه داد: جوانان غیور ایران اســلامی 
اجازه تعدی به خاک عزیــز میهن را ندادند 
و نگذاشــتند تا دشــمن حتی به یک وجب 
از خاک ایران دســت درازی کند؛ امروز نیز 
اعلام می کنیــم که راهی را کــه آنان برای 
حفظ میهن آغاز کردند با تمــام توان ادامه 
خواهیــم داد و در راه مبارزه بــرای حفظ 
اســتقلال، آزادی و شــرف ملت همچنین 
حفظ ارزش هــای انقلاب از هیــچ اقدامی 

مضایقه نخواهیم کرد.
سخنگوی قوه قضاییه با اشــاره به استمرار 
و تداوم جنایات رژیم صهیونسیتی در غزه، 
لبنان و یمن افزود: امروز دســتان جنایتکار 
صهیونســیت ها با همکاری آمریکایی ها و 
سایر ملل اســتکباری در حق ملت مظلوم 
غزه، لبنــان و یمن به پروژه کودک کشــی 
با اســتفاده از انواع ســلاح های هوشمند 
ادامه میدهند که نشــان میدهند که خوی 

ددمنشانه آنان ادامه دارد.
جهانگیر با اشــاره به فرمایــش رهبر کبیر 
انقلاب، یادآور شــد: اسرائیل جنایتکار غده 
سرطانی است و تا زمانی که در منطقه است 
منطقه روی آرامش نخواهــد دید؛ از این رو 
همه ملل منطقه باید تلاش کنند تا یک بار 
برای همیشه این غده ســرطانی ریشه کن 
شود.ســخنگوی قوه قضاییه با محکومیت 

تجاوزهای اخیر رژیم غاصب صهیونیستی 
بــه لبنان افــزود: متاســفانه تعــدادی از 
فرماندهان حــزب الله در ایــن جنایات به 

شهادت رسیدند.
جهانگیر گفت: جمهوری اسلامی ایران در 
سراسر دنیا مدافع مظلومان و آزادیخواهان 
باقی خواهد ماند و از همه تــوان خود برای 

مقابله با استکبار استفاده می کند.

پیگیری حادثه معدن طبس
 در دستگاه قضایی

وی با اشــاره به حادثه غم انگیز معدن زغال 
سنگ در طبس ضمن تســلیت به خانواده 
آنها و ملت ایــران اظهار داشــت: بلافاصله 
دستگاه قضایی پس از وقوع حادثه با دستور 
ریاست قوه قضاییه برای بررسی وضعیت و 
برخورد با قصور با تقصیر احتمالی ورود کرد 
همچنین به دادستانی کل کشور و سازمان 
بازرسی کل کشــور نیز دســتور داده شد 
تا اقدامات قانونی لازم را انجــام دهند تا از 

تکرار این حوادث جلوگیری شود.
جهانگیــر در ادامه با اشــاره به آغاز ســال 

تحصیلــی جدید ایــن ایــام را بــه همه 
دانش آموزان و دانشــجویان تبریک گفت 
و افزود: اگر همــه ارکان کشــور در جهت 
خدمت به علم باشــند و در این مســیر به 
درستی علم آموزان قدم بردارند، پیشرفت 

و توسعه حاصل خواهد شد.

افزایش صلح و سازش
ســخنگوی قوه قضاییه در ادامه به اقدامات 
و فعالیت هــای شــوراهای حــل اختلاف 
اشاره کرد و اظهار داشــت: صلح، سازش و 
میانجی گری در دعاوی از جمله تاکیدهای 
موکد اخلاقی و دینی و اخلاقی است و هرجا 
که از این امکانات اســتفاده کردیم ، مسیر 
کاهش پرونده ها و برکات آن به ما ســرازیر 
شده اســت.وی با اشــاره به تصویب قانون 
جدید شــورای حل اختلاف و لزوم تشکیل 
دادگاههای صلــح، افزود: در چهار ســال 
اخیر با تلاش شــوراهای حل اختلاف، صلح 
و سازش رشــد خوبی داشته و اکنون میزان 
صلح و ســازش در پرونده ها بــه ۴۳ درصد 

رسیده است که تا قبل از آن ۲۹ درصد بود.

آخرین وضعیت پرونده 
»دورج ویکینگ« با 143۹ شاکی

ســخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی 
درباره آخرین وضعیت پرونده موســوم به 
»دورج ویکینــگ« گفت: ایــن پرونده در 
رابطه با اقدامات یک شــرکت که در ســال 
۱۳۹۹ با وعده  سودهای کلان تاسیس شد، 
اکنون در اســتان آذربایجان شرقی در حال 

رسیدگی است.
وی توضیح داد: ۱۴۳۹ نفر علیه این شرکت 
شــکایت خود را ثبــت کرده انــد و پرونده 
۲۵ متهم شناخته شــده دارد و اتهام متهم 
ردیف اول افســاد فی الارض، تشکیل گروه 
مجرمانــه و کلاهبرداری اســت که اکنون 
در بازداشت به ســر می برد همچنین برای 
همه ۲۵ متهم، قرار جلب به دادرسی صادر 
شده است و این پرونده در شرف صدور قرار 

نهایی و تنظیم کیفرخواست است.
جهانگیر با اشــاره به ارســال پیامک هایی 
برای شکات مبنی بر مختومه شدن پرونده، 
افزود: با توجه به تجمیع پرونده و رسیدگی 
در دادگستری اســتان آذربایجان شرقی، 

ارســال پیامک به معنای مختومه شــدن 
نیست بلکه این پرونده در استان آذربایجان 

شرقی در حال پیگیری است.
وی خاطرنشــان کرد: در هفتمین نشست 
خبری ســخنگوی قــوه قضاییــه پرونده 
دیگری با عنوان »دوج کوین« که در استان 
قزوین مطرح است مورد سوال واقع شد که 
برخی با پرونده یاد شــده موسوم به »دورج 
ویکینگ«  اشتباه گرفته بودند در حالی که 

این دو پرونده مجزا هستند.

دستگاه قضایی از انتقال زندان ها 
استقبال می کند

ســخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی 
مبنی بر اینکه بــا توجه به اعــلام آمادگی 
دولت برای اجرای مصوبــه واگذاری زندان 
اوین به دانشــگاه های شــهید بهشتی که 
اجــرای آن در دو دهــه  گذشــته متوقف 
شده بود گفت: در سال ۱۳۸۲ هیات دولت 
مصــوب کرد که زنــدان اوین به دانشــگاه 
علوم پزشــکی شهید بهشــتی واگذار و در 
ازای آن دولت نیز متعهد شــود که تعدادی 
بازداشــتگاه ســاخته در اختیار ســازمان 
زندان ها و اقدامات تامینی و تربیتی کشــور 
قرار دهد اما در همان ســال با توجه به اینکه 
این مصوبه اجرایی نشــد، مصوبه در دیوان 
عدالت اداری ابطال شــد؛ از ایــن رو  اینکه 
گفته شــده است مصوبه از ســال های قبل 
برای اجرا وجود دارد که اجرا نشــده است، 
بخــش ابتدایی آن درســت اســت اما این 

مصوبه ابطال شده است.
جهانگیر اضافه کرد: در عین حال دســتگاه 
قضایی از انتقال زندان ها استقبال می کند و 
نمونه آن زندان رجایی شهر بود که با دستور 
ریاســت قوه قضاییه این زندان مهم تعطیل 

شد.
وی با اشــاره بــه اینکه سیاســت کاهش 
جمعیت کیفری، سیاســت قطعی دستگاه 
قضایی است، گفت: دستگاه قضایی راههای 
جدیدی را برای تحقق این سیاســت دنبال 
کرده  اســت که یکی از این راه ها استفاده از 

پابندهای الکترونیکی است.

خریدار  وزیــر آموزش و پــرورش گفت: 
برای رفع مشکلات و چالش های آموزش و 
پرورش به صورت منطقه ای و نقطه ای ورود 
کردیم و ۲۶ هزار نیــروی خرید خدمات را 

ساماندهی کردیم.
 هزار و چهل و دومین جلســه شورای عالی 
آموزش و پرورش با حضــور وزیر آموزش و 
پــرورش، دبیرکل شــورای عالی و ســایر 
اعضای آن در سالن جلسات وزارت آموزش 

و پرورش برگزار شد.
در ابتدای این جلســه اعضای شورای عالی 
آموزش و پــرورش با گرامیداشــت هفته 
دفاع مقدس و تبریک آغاز ســال تحصیلی 
جدید و تســلیت به بازماندگان حادثه تلخ 
معدن طبــس، دیدگاه ها و پیشــنهادهای 
خود را درباره مســائل مختلــف آموزش و 
پرورش از جمله تشــکر از مدیریت آموزش 
و پــرورش به خاطــر اجرای خــوب پروژه 
بازگشــایی مدارس، توجه جدی به شــأن 
و جایگاه شــورای عالی آموزش و پرورش، 
ثبات مدیریت در آمــوزش و پرورش، لزوم 
ارتقا کیفیت و تقویت مدارس دولتی، توجه 
جدی به مســائل تربیتی دانــش آموزان، 
لزوم اصلاح مصوبه کنکور، پیگیری اجرای 
ســند تحول بنیادین در مدارس، طرح ها و 
برنامه های مربوط به آموزش و پرورش باید 

نظریه کارشناســی و تاییدیه شورای عالی 
داشته باشــند، تدوین سیاســت های ویژه 
دانش آموزان اتبــاع خارجی، تأمین بودجه 
مورد نیاز آموزش و پرورش، بازنگری مصوبه 
ترمیم معدل، توجه جدی به آســیب های 
اجتماعــی در مــدارس، ارتقــای جایگاه 
شورای عالی، هوش مصنوعی، رفع نواقص 
طرح رتبه بندی فرهنگیــان و … مطالبی 

را بیان کردند.
در ادامه این جلســه علیرضا کاظمی وزیر 
آمــوزش و پرورش بــا تبریک آغاز ســال 
تحصیلی جدیــد و همچنیــن هفته دفاع 
مقــدس و با ارائه گزارشــی دربــاره پروژه 
بازگشایی مدارس گفت: یکی از سخت ترین 
پروژه ها در آموزش و پرورش، بازگشــایی 
مدارس در مهرماه اســت. از ایــن رو از هم 
اکنون برای ســال آینده باید بــه فکر چاپ 
کتاب، تأمین نیروی انســانی، امکانات و… 
مهر سال آینده باشــیم تا با کمترین دغدغه 

برگزار شود.
وی با اشــاره به اقداماتی که بــرای تأمین 
نیروی انســانی مورد نیاز آموزش و پرورش 
انجام شــده اســت اظهار کرد: بــرای رفع 
مشکلات و چالش های آموزش و پرورش به 
صورت منطقه ای و نقطــه ای ورود کردیم و 
۲۶ هزار نیروی خرید خدمات را ساماندهی 

کردیم تا بخشی از مشکلات نیروی انسانی 
مرتفع شود.وی افزود: بر اساس گزارش های 
ارســالی اســتان ها در خصوص پروژه مهر؛ 
وضعیت استان ها ســازماندهی شده است و 
مشکل خاصی وجود ندارد. ولیکن طبیعی 
اســت که در هفته های اول مهر، همچنان 
مســائلی در جابجایی نیروها وجود داشته 
باشد. البته بنا شده اســت تا هفته آخر مهر 
تمامی نقل و انتقالات نهایی شود و پس از آن 

ثبات در آموزش و پرورش برقرار می شود.
وی بر ارتقای جایگاه نظــام تعلیم و تربیت 
تاکید کرد و ادامه داد: باید در گفتار و عمل، 
نظام آمــوزش و پرورش را بــه اولویت اول 
حاکمیت تبدیل شود تا مشکلات این حوزه 
برطرف گردد. باید برای ارتقای نظام تعلیم 

و تربیت، نقشه راهی تعریف و تدوین شود.

باید معماری نظام تعلیم و تربیت باز 
طراحی شود

کاظمی ادامه داد: شورای عالی دو مرجعیت 
دارد اول سیاستگذاری و دوم مشورتی. باید 
معماری نظام تعلیــم و تربیت باز طراحی و 
برنامه هــای درســی مدارس نیــز در کنار 

آموزشی بودن، تربیتی و مهارتی شود.
وی به رویکردهای نظــام آموزش و پرورش 
اشــاره و بیان کرد: ما بنا نداریــم کیلومتر 

آموزش و پرورش را صفر کنیم. بی شک در 
این مسیر، نقشــه راه سند تحول، مهم ترین 
مأموریت آموزش و پرورش است. موفقیت 
ما در گرو اجــرای برنامه های بــاز طراحی 

شده در کف مدرسه است.
وزیر آموزش و پرورش در ادامه به سه محور 
برنامه های پیش رو اشاره کرد گفت: ارتقای 
کیفیت آموزشی، توســعه عدالت و توسعه 
مهارت آموزی دانش آمــوزان از مهم ترین 
محورهایی اســت کــه باید با همــکاری و 
همراهــی همه عزیــزان برای بهبــود آنها 
تلاش کنیــم.در ادامه این جلســه محمود 

امانــی دبیرکل شــورای عالــی آموزش و 
پرورش گزارشــی از حضور اعضای شورای 
عالی آموزش و پرورش در مراسم آغاز سال 
تحصیلــی ۱۴۰۴ - ۱۴۰۳ ارائه و از زحمات 

آنان تشکر کرد.
همچنین دبیرکل شــورای عالی آموزش و 
پرورش با اشاره به افتتاح مدرسه دو کلاسه 
در روســتای قمچیان شهرســتان مریوان 
اســتان کردستان توســط دکتر علی اصغر 
فانی عضو شــورای عالی آموزش و پرورش 
و همکاران و دوســتان ایشــان، از این کار 

خداپسندانه آنان تشکر و قدردانی نمود.

فعالیت تاکسی های تهران آنلاین رصد می شود

اتوبوس های برقی چینی هنوز به تهران نرسیده است



 گفت وگو به زبان سینما

هفته فیلم چین در ایران آغاز شد
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ست فشنِ« فرهنگی و جمعیتی
َ

 »ف
 که نالان است!

نرگس رجایی  فست فشن »fast fashion« یا مد سریع، اصطلاحی 
اســت که در صنعت مد و لباس کاربرد دارد و به آن دســته از برندها در 
صنعت لباس گفته می شــود که سریع مد می شــوند و سریع هم از مد 

می افتند.
ویژگی این برندها ســرعت در تولید، پایین آوردن کیفیت، ارزان بودن 
و بالا بردن فروش است و به همان ســرعتی که تولید می شوند به همان 
سرعت از چرخه تولید خارج شــده و بعضا نمونه فیک از مدل های برند 
اصلی هســتند. اگر چه این اصطلاح کاربردی خــاص دارد اما به زعم 
نگارنده هر موضوعی که از اصالت اصلی خود دور شده و در ورطه تکرار، 
بی حاصلی و بیهودگی، هیجانات مقطعی، تکروزه و یکساعته و... بیفتد 

به نوعی از پدیده »مد سریع« پیروی می کند.
در جوامع مختلف آنچه در مقوله فرهنگ بیشــتر به چشم آمده است، 
همین سرعت، تنوع و تکثر اســت. تأثیرات مخرب موضوعات فرهنگی 
خلق الساعه، یکروزه و سریع بر کسی پوشیده نیست و آن چنان زیانبار 

است که تا سال ها ممکن است دامنگیر نسل های بعدی شود.
تأثیرات متقابل فرهنگ بر جامعه و بالعکس جامعه بر فرهنگ، به گونه 
ایست که می تواند برای افراد یک جامعه، امکان پیوند با محیط پیرامون 
را فراهم آورد و اگر این تأثیر گذاری یکســویه باشــد و مخصوصاً با ضد 
ارزش ها  نیز عجین شده باشد نه تنها تعامل اجتماعی را رقم نمی زند که 

می تواند »هویت فرهنگی« را در یک جامعه دچار بحران کند.
رسانه ها نمونه خوبی از این تعامل هستند. رسانه ها با انتقال اطلاعات از 
نسل حاضر به نسل آینده در فرهنگ سازی نقش کاملا جدی و مؤثری 
را ایفا می کنند. حال اگر رســانه ها در یک جامعه، بدون رقیب، محدود 
و بســته باشــند به همان میزان در رکود فرهنگی و ایجاد بحران نقش 
جدی تری خواهند داشــت. بنابر این فرهنگ سازی و آموزش دو رکن 
اصلی ارتباط بین نســلی بوده که باعث شــکل گیــری هویت فردی و 

اجتماعی برای نسل حاضر و آینده است.
متاسفانه متولیان امور فرهنگی در کشور ما با نادیده گرفتن این امر در 
برهه های مختلف، هر کدام به تولید ایدئولــوژی و قرائت خاص خود از 
فرهنگ مشغولند. هر گروه یا دسته ای که ســکاندار فرهنگ می شود  
فراموش می کند که ترویج فرهنگ برای همه افرادی که در یک جامعه 
زندگی می کنند باید یکسان، فراگیر و عمومی بوده و  بدون جهت دهی 
و اعمال ســلیقه و با در نظر گرفتن اولویت های شاخص فرهنگی آحاد 

جامعه باشد.
ظهور و بروز مقطعی جشــنواره هایی که بدون هیچ گونه تأثیر گذاری، 
در یک دوره باب شده و در دوره بعد به فراموشی سپرده می شوند،  ایجاد 
ســاختارهای اداری موازی در حوزه فرهنگ، فضا سازی های شهری 
که در بر گیرنده یک نوع ســلیقه خاصِ  یک گروه خاص است و... همه 
نمونه هایی از »فست فشن های فرهنگی« هستند که نه تنها گره ای از 
مشکلات فرهنگی باز نکرده بلکه هزینه های گزافی را به لحاظ مادی و 

معنوی به جامعه تحمیل می کنند.
در کشور ما کم نیســتند نهادها و دســتگاه هایی که در حوزه فرهنگ 
فعالیت می کنند؛ دســتگاه هایی نظیر: آموزش و پرورش، صدا و سیما، 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، شــهرداری ها و غیره  اما به جرأت می 
توان گفت شــاید حلقه مفقوده همه این ارگان ها،  »فرهنگ ســازی 

صحیح« و » آموزش اصولی« است.
فرهنگ سازی ریشــه در آموزش دارد و آموزش بایســتی از کودکی و  

پلکانی صورت گیرد. حال سؤال اینجاست:
  آیا مدارس در این زمینه موفق بوده اند؟!

 آیا صدا و سیما به عنوان مهمترین رســانه و ابزار فرهنگ ساز توانسته 
مقبولیت عمومی را جلب کند؟!

 آیا شهرداری ها در حوزه آموزش های شــهروندی تأثیر گذاری لازم را 
داشته اند؟!

 آیا وزارت فرهنگ که یک نهاد فرهنگی اســت نــه خدماتی، به وظیفه 
ذاتی خود ـ که ریل گذاری و مســیر یابی فرهنگی اســت ـ خوب عمل 

کرده است یا همچنان در حال »خدمات رسانی فرهنگی« است؟!
در مقوله فرهنگ اگر دســت از ایده پردازی، خلاقیت و نوآوری برداریم 
حتماً راه را برای آنچه که » ابتذال فرهنگی« می نامیم هموار می کنیم. 
فرهنگ سازی و آموزش، دو روی یک سکه اند که باید تداوم و استمرار 
داشته باشند. باید مخاطبان آن و نیازهایشان مشخص باشد اما مشکل 
از آنجا ناشی می شود که هر کســی می خواهد سلیقه و نگاه خاص خود 

را به دیگر افراد جامعه  تحمیل و تعمیم دهد.
به اعتقاد من »مولانا« جامعه شــناس ترین شــاعر فارسی زبان است و 
بیراه نیســت اگر بگوییم او در چند قرن پیش، حال و روز فرهنگ را در 

عصر حاضر چنین فریاد زده است:
»من به هر جمعیتی نالان شدم

جفت بد حالان و خوش حالان شدم
هر کسی از ظن خود شد یار من

از درون من نجست اسرار من«

جشن ایثار و مقاومت برگزار شد
 وزیر فرهنگ: نمی شود دفاع مقدس

 را دستورالعملی و مناسکی دید
وزیــر فرهنگ و ارشــاد اســلامی گفت: نمی شــود دفــاع مقدس را 
دســتورالعملی و مناســکی دید بلکه می تواند برای همه ما الهام بخش 

و هویتی باشد.
ســیدعباس صالحی روز سه شــنبه در جشــن ایثار و مقاومت - آیین 
گرامیداشت هفته دفاع مقدس- در تالار اجتماعات سازمان سینمایی 
با اشــاره به دو هزار شــهید عرصه هنر اظهار داشــت: به دفاع مقدس 
نگاه های متفاوتی وجــود دارد، یک نگاه می تواند نگاه دســتورالعملی 

خاص مرسوم در دستگاه ها باشد، یک نگاه دیگر مناسکی است.
وی افزود: هشت سال دوران تاریخی دفاع مقدس برای ما ذخیره ملی و 
هویتی است. الهام بخش است و آنگونه نیست که در تاریخ مانده باشد. 

در جریان است و می تواند جریان ساز باشد.
وی تصریح کرد: نگاه رهبری به دفاع مقدس الهام بخش و هویت ســاز 

است.
وزیر فرهنگ با تاکید بر این که باید زبان فرهنگ و هنر را زبان بین  نسلی 
قرار داد تا نســل های دیگر از آن الهام بگیرند، اظهار داشت: هشت سال 
دفاع مقدس از زوایای مختلف برای ما ذخیــره ملی و هویتی و تاریخی 

است.
صالحی گفت: یک ملت در یک اتفاق هشــت ســاله حضور داشت و ما 
مقاومت های زیادی در مقابل هجوم های مختلف داشتیم و دفاع های ما 
عمدتا محلی بوده اســت. این اولین بار در تاریخ ملت ایران به این شکل 

اتفاق افتاد و مردم از مناطق مختلف در صحنه حاضر شدند.
حجت الاسلام نوید شکوهی مشــاور وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در 
امور ایثارگران هم گفت: کارکنان وزارت فرهنگ هم باید ویژه باشــند 
و با تشــکر از محمدمهدی اســماعیلی که به گفته کارکنان تحولی در 
افزایش حقوق ها داشــتیم، فاضل دانشــمندی چون آقــای صالحی 
سکاندار این وزارتخانه شــدند که امید است پیگیر حقوق همسان برای 
کارکنان باشند که ایثارگران و خانواده های معظم شهدا و فرزندان آنها، 

گل سرسبد کارکنان هستند.
در این جشن، جمعی از بازیگران پیشکســوت اعم از رضا بنفشه خواه، 
داریوش ارجمند، رضا فیاضی، محمد فیلی، مجید قناد و جلیل فرجاد 

حضور داشتند.

یادداشت

قاب

رئیس مرکز ســیمرغ با اشــاره به تولید چند تله تئاتر 
در این مرکز از همکاری با کارگردانان شــناخته شده، 

گفت.
مجیــد اکبرشــاهی رئیس مرکــز ســیمرغ درباره 
رویکردهای این مرکز در حوزه تولیدات نمایشی بیان 
کرد: در شرح وظایف ما تولید فیلم و سریال وجود دارد 
اما تفاوت هایی هم با مرکز ســیمافیلم دارد و سرفصل 
هایی را برای سیمرغ تعریف کرده ایم که از جمله اینها 

تولید سیت کام است.
وی با اشــاره به دیگــر رویکردها بیان کــرد: همچین 
تولیدات لوباجت یا تولیداتی که در لوکیشــن محدود 
است از دیگر پروژه هایی اســت که در رویکردهای ما 

وجود دارد. مثلًا ســریال »چرخ گردون« در 
پارک لاله تصویربرداری می شــود که البته 
در خود پارک ۱۸ لوکیشن دارد ولی به لحاظ 

کلی یک لوکیشن دارد.
اکبرشــاهی اضافه کرد: تولیدات دیگری هم 
مثل »حکایت های کمــال« را داریم که آن 
هم تولید محــدودی دارد و فضای کار هم به 

قبل از انقلاب باز می گردد.
رئیس مرکز ســیمرغ درباره رویکرد این مرکز نسبت 
به احیای تله تئاترها تصریح کــرد: تله تئاترها در حال 
ساخت هســتند. هم افراد قدیمی و پیشکسوت در این 
پروژه حضور دارند که مشغول کار شده اند و هم چهره 

های کمتر شناخته شده که ترکیب خوبی از 
افراد است.

وی اضافــه کــرد: از جمله پیشکســوت ها 
بهروز غریب پور اســت که پیش از این هم 
حضورش رسانه ای شده بود. او در حال کار 
روی پروژه عظیم عروسکی مشابه اپراهای 
خود اســت که به زودی کلید مــی خورد. 
عروســک های این کار ساخته شده اســت و قصه در 

حال نگارش است. 
قرار است یک قسمت بلند ۹۰ تا ۱۰۰ قسمتی به تولید 
برســد. هادی مرزبان هم برای مرکز سیمرغ کار تولید 
کرده است و دیگر کارگردانانی که به تدریج آثارشان به 

آنتن می رسد.
اکبرشــاهی درباره اینکه چقدر این آثــار به فضای تله 
تئاترهــا در دوران طلایــی تلویزیون نزدیک اســت؟ 
توضیح داد: ما سعی داریم مشابه آثار مطرح، تولیداتی 
داشــته باشــیم مثل »نیمکت« محمــد رحمانیان 
کارهایی داریم ولی تا به ســرانجام نرســد نمی توان 

جزئیاتش را بیان کرد.
وی در پایــان دربــاره اینکه چرا دربــاره فعالیت های 
سیمرغ کمتر شفاف سازی می شــود، عنوان کرد: ما از 
آبان سال گذشته توانسته ایم جریان تولید را پیگیری 
کنیم و هنوز به یک ســال نرسیده اســت که بخواهیم 

درباره این عملکرد حرف بزنیم.

فیلم ســینمایی »ســرآغاز« بــه کارگردانی ســعید 
حســینی و تهیه کنندگی شــهاب کاظمی که در گروه 
هنر و تجربه ارائه شــده جزو اولین آثار سینمایی ایران 
اســت که داســتانی درباره جهان های موازی را روایت 
می کند.»سرآغاز« با قصه ای متفاوت با تئوری دنیاهای 
موازی فصــل جدیدی را در ســینما ارائه داده اســت.
شــهاب کاظمی تهیه کننــده فیلم »ســرآغاز« اظهار 
کرد: »سرآغاز« نقطه شــروع و پایان هستی را به کمک 
جهان های موازی به طور همزمان به ما نشــان می دهد 
و از ســوی دیگر به مفاهیــم فلســفی و علمی عمیق 
همچون تئــوری افلاطــون، فیزیک کانتوم اســتیون 
هاوکینگ و سندروم تجزیه هویت و سندروم کاپگراس 
در روانشناســی می پردازد.این تهیه کننــده ادامه داد: 
ما ســعی کردیم تا با ایجاد توازن میــان واقعیت علمی 
و جذابیت بصری تجربه ای منحصر بــه فرد ارائه دهیم. 
مزیت تولید »ســرآغاز« در این بود کــه حامد مظفری 

منتقد و کارشناس ســینما و رسانه را که خود 
فارغ التحصیل مهندســی مکانیک سیالات 
اســت و اغلب ســینما را از دریچــه فیزیک 
نیوتنی و تئوری نســبیت انیشــتین دیده به 
عنوان جانشین تهیه کننده کنار خود داشتیم 
و آرای وی در تشــبیه قوانین فیزیک با ماده 
خام ابتدایی تولید هر فیلم آوانگارد بســیار به 

ما کمک کرد تا فهم مورد نیاز برای ســینمای آلترناتیو 
را در »سرآغاز« تبیین کنیم.وی افزود: »سرآغاز« از آن 
دست آثاریست که بایســتی چندین بار دید تا به دنیای 
پیچیده و معماگونه آن پی برد. ما با رویکردی نوآورانه به 
نگارش فیلمنامه پرداختیم و تقریبا نگارش آن سه سال 
به طول انجامید. در فیلمنامه »ســرآغاز« از تکنیکهای 
خاصی استفاده کرده ایم تا مخاطب به درک عمیقتری 
از شــخصیتهای اصلی برســد. این تکنیک ها شــامل 
استفاده از روایت غیرخطی و بازی با زمان و مکان است 

که به بیننده این امــکان را می دهد تا در عمق 
پیچیدگی های روانی شــخصیت ها غوطه ور 
شــود.حامد مظفری جانشــین تهیه کننده 
فیلم »سرآغاز« نیز با اشــاره به امتداد حیات 
ســینمای آلترناتیو علیرغــم محدودیت ها 
بیان کرد: از دوران سهراب شهید ثالث و هژیر 
داریوش و فرخ غفاری تا عباس کیارســتمی 
و فریدون رهنما و خســرو هریتاش تا بــه امروز همواره 
ســینمایی که به دنبال ارائه تصویری نــو از ارتباطات 
انسانی است با محدودیت روبروست. در این بین برخی 
ســینماگران بوده اند همچون بهرام بیضایی و داریوش 
مهرجویی و خسرو ســینایی و تا حدودی فریدون گله 
و ایــن اواخر محمدهــادی کریمی و اصغــر فرهادی و 
خســرو معصومی که تلاش کرده اند آن نــگاه متعالی 
سینمای اندیشــمندانه را در قالب های روایی جذاب و 
مخاطب پسند ارائه کنند و خوشبختانه مخاطبان ایرانی 

نیز از این پیوند استقبال کرده اند.  وی ادامه داد: به نظر 
می رســد همان قدر که به ســینمای تجاری به عنوان 
تضمین کننده اقتصاد ســینما نیازمندیم، ســینمای 
آلترناتیو هم باید بتواند در درجــه اول با جلب مخاطب 
از طریق تاکید بر رگه های داستانی مهیج، مخاطب را به 
خود جلب کند. دیگر دوره اینکه با بازی های ساختاری 
بخواهیم از تعریف یک قصه ســاده فرار کنیم گذشته و 
ســینماگرانی می توانند اندیشــه را در ســینما جاری 
کنند کــه در کنار فهــم تکنیکی، توانایــی قصه گویی 
داشته باشند؛ این، کاری است که عباس کیارستمی به 
خوبی در »گزارش« و بهرام بیضایی در »رگبار« و »سگ 
کشی«، محمدرضا اصلانی در »شــطرنج باد«، خسرو 
هریتاش در »ســرایدار«، خســرو معصومی در »رسم 
عاشــق کشــی«، محمدهادی کریمی در »برف روی 
شیروانی داغ« و »پسرکشی« و اصغر فرهادی در »رقص 

در غبار« و تا حدودی »جدایی...«، ارائه دادند. 

 تله تئاتر

سرآغاز

خریــدار  چهارمین هفته فیلــم چین با 
نمایش فیلمــی از چن کایگــه کارگردان 

چینی در تهران آغاز شد.
به نقل از روابــط عمومی بنیاد ســینمایی 
فارابی، چهارمین هفته فیلم چین با نمایش 
فیلمی از چــن کایگه کارگــردان چینی و 
برگزاری آییــن افتتاحیه در حضور مدیران 
سینمایی، سفیر و هیات دیپلماتیک چین، 
جمعی از ســینماگران ایرانــی و همچنین 
علاقه منــدان ســینمای چیــن در بنیاد 

سینمایی فارابی افتتاح شد.
مجیــد زین العابدیــن مدیرعامــل بنیاد 
سینمایی فارابی با اشاره به ادراک مشترک 
مردم دنیا از زبان ســینما گفت: سینما هنر 
صنعتی چند بعدی است که در آن علاوه بر 
تکنولوژی، ساختار هنری و وجوه اقتصادی 
از برجســتگی های نهفته در علوم انســانی 
نظیر جامعه شناســی، ادبیات، روانشناسی 
و ســایر علوم نیز برخوردار اســت. بنابراین 
از طریــق این زبان گســترده و مشــترک 
می توانیم ارتباطات جهانی گسترده داشته 

باشیم و با مردم دنیا صحبت کنیم.
زین العابدیــن گفــت: باید در مســیری 
حرکت کنیم این رویدادهای مشــترک به 
چرخه هــای کامل تولید مشــترک تبدیل 
شــود.»زونگ پی وو« ســفیر چیــن هم با 
اشاره به جوایز متعدد فیلم ها و کارگردانان 
ایرانی در جشــنواره هایی مثل جشــنواره 
پکن و شــانگهای گفت: چیــن و ایران در 
بیانیه مشترک فرهنگی بر ایجاد پیوندهای 

دوســتانه و مردمی به توافق رسیده اند و او 
در دوره ماموریتش در تهران برای گسترش 

این پیوندها تلاش می کند.
در ادامه این مراســم سون شــیانگ هوی 
رئیس مرکز آرشــیو ملی چیــن و چن گوو 
جشنواره شانگهای در پیام های تصویری از 
ارتباط بیشتر سینماگران ۲ کشور استقبال 

کردند.
محمد خزاعی رئیس ســازمان ســینمایی 
نیز گفت: دیپلماســی هنری و ســینمایی 

یکــی از موثرترین ابزارهــای ارتباط میان 
کشورهاســت و خوشــحالیم در این دوره 
فرصت برگزاری هفته هــای فیلم متعددی 
از کشــورهای مختلف در ایران و هفته های 

فیلم ایران در سایر کشورها فراهم شد.
وی گفت: ســینما به عنوان یک هنر خلاق 
و دراماتیک، تحریم ناپذیر است و به همین 
علت علــی رغم فشــارها و محدودیت های 
متعددی که در ســال های اخیر علیه کشور 
عزیزمــان اعمال شــده، ســینمای ایران 

همچنان بــا بالندگی و شــکوه در محافل 
جهانی، جشنواره ها و رویدادهای فرهنگی 
و ســینمایی بین المللی درخشــان ظاهر 
می شود و جا دارد از همه فیلمسازان داخلی 
برای تلاش های هنرمندانه شــان تقدیر و 

قدردانی کنم.
خزاعی با اشــاره به ظرفیت هــای اقتصاد 
سینما برای گســترس تعاملات سینمایی 
ابراز امیدواری کرد که مسئولان سینمایی 
چین ظرفیت گسترده سالن های سینمایی 

این کشــور را فراهم کنند تا علاوه بر حضور 
جشنواره ای، ســینماگران ایرانی در اکران 
و اقتصاد ســینمای چین هم حضور داشته 

باشند.
رئیس سازمان سینمایی عنوان کرد: در این 
دوره اولویت های اصلی ارتباطات بین الملل 
ســینمای ایران با کشورهای هم کیش، هم 
آئین، هم زبان و همســو تعریف شــد و این 
اولویت بنــدی موجب تقویــت ارتباطات 
سینمایی ایران با کشــورهای همسایه نیز 
شــد. روابط فرهنگی، هنری و ســینمایی 
ایران و چین نیز در این دوره توســعه یافت 
که به عنوان نمونــه می تــوان از برگزاری 
رویدادهای سینمای ایران در چین و حضور 
فیلم های ســینمای ایران در جشنواره های 

معتبر این کشور یاد کرد.
چهارمیــن هفته فیلــم چیــن در تهران با 
امضای پوســتر رســمی آن و نمایش فیلم 
»نبرد در دریاچه چانگجین« اثر چن کایگه 

کارگردان برجسته سینمای چین آغاز شد.
بر اســاس برنامه ریزی معاونت بین الملل 
بنیاد ســینمایی فارابی، فیلــم های »نبرد 
در دریاچه چانگجین« ساخته چن کایگه، 
»چشــم انداز زیبا« به کارگردانی میو ون، 
»کوهستان ابری« به کارگردانی لی جون، 
»صخــره نوردان« ســاخته ژانــگ ییمو و 
پویانمایی »خرس های بونی: بازگشــت به 
زمین« در چهارمین هفته چیــن از دوم تا 
ششم مهر در موزه ســینما نمایش داده می 

شود.

تله تئاتر با چه کسانی احیا می شود؟

تناسخ و دنیاهای موازی در فیلم سینمایی »سرآغاز«

کارگردان نمایش مطرح کرد

تماشاگر یکی از ارکان »سرزمین تمدن ها« است
خریــدار  کارگردان مجموعه نمایشــی 
»سرزمین تمدن ها« با اشاره به ویژگی های 
این اثر نمایشــی که در ۵ اپیزود به مسائل 
کشورهای حوزه مقاومت می پردازد، عنوان 
کرد تماشــاگر در این نمایش یکی از ارکان 

اجرا است.
 مجموعه نمایش »ســرزمین تمدن ها« به 
تهیه کنندگی علیرضا کوهفر، نویســندگی 
و  موتورچــی  ســیدمحمدمصطفی 
وحیدپیماندار و کارگردانی شــهاب راحله 
در دور جدیــد اجراهای خود تــا ۶ مهر به 
صورت محیطی در برج میلاد تهران میزبان 

مخاطبان است.
»هنا«، »اســماعیل«، »همسایه«، »راشل 
)عــروس فلســطین(« و »مدادرنگــی« 
عناویــن اپیزودهایی اســت کــه در قالب 
موضوع مقاومت در »ســرزمین تمدن ها« 

اجرا می شود.
شــهاب راحله کارگردان این اثر نمایشــی 
درباره روند شکل گیری نمایش »سرزمین 
تمدن هــا« گفت: اپیزودهای »ســرزمین 
تمدن ها« برگرفته و براساس واقعیت های 
موجود چه در گذشــته و چه حال نوشــته 
شــده اند و بیشــتر به موقعیت جنگی در 
کشــورهای مقاومت می پردازند. ما در این 

پنج نمایش ســعی کردیم تا پنج موقعیت 
و بزنگاه حســاس در زمانِ خــود را عنوان 
کنیم و خدا را شکر از اقبال و گفت وگوهای 
مخاطبان می شود دریافت تا چه حد موفق 

عمل کردیم.
 بعضــی از مخاطبان درخواســت اجرا در 
شــهرها و یا کشــورهای خود را دارند که با 
بررســی های تولیدی حتمــا در خدمت 
مردم ســرزمین خود و کشورهای مقاومت 

خواهیم بود.
ایــن کارگــردان ضمن اشــاره بــه اینکه 
شــروع این نمایش از تخت جمشید است، 
عنوان کرد: کشــور ایران از دیربــاز به گواهِ 
تاریخ، حامــیِ جدی و مســتحکمی برای 
ملل مختلف بــوده و در معماری ســعی بر 
آن شــده تا از نمادهای تمــدن و معماری 
کشورهای بزرگ استفاده شود. ترتیب این 
روایت ها اینگونه اســت که اپیــزود »هنا« 
در بیمارستانی مابین فلســطین و سوریه، 
»اســماعیل« در محلــه الجزایــری هــا، 
»همسایه« در لبنان و بلندی های جولان، 
»راشــل« )عروس فلســطینی( در اطراف 
بیت المقدس و »مدادرنگی« در خرابه های 

غزه اتفاق می افتد.
راحله ضمن ابراز تاسف نسبت به بی توجهی 

به آثار نمایشــی موضوعی و مناســبتی در 
طول ســال اظهار کرد: اســتقبال از اجراها 
بسیار عالی بود و البته باید اشاره کرد که در 
»ســرزمین تمدن ها« از جلوه های بصری 
دیگری هــم مانند اتاق هــوش مصنوعی، 
عینک های وی آر، نماهنگ ها، پرفورمنس 
و ... استفاده شده که به حق سهم نمایش ها 

قابل توجه تر است.
این کارگردان با اشــاره به اینکه ترســی از 
برچســب هنرمند سفارشــی بودن ندارد، 
گفت: سفارشــی، معانــی و تعاریف متعدد 
دارد. در همــه ادوار هنرمندانی بوده اند که 
به صورت خودجوش و آزاد کار می کردند و 
در مواقعی ســفارش هم دریافت می کردند 

که البته نوع ســفارش ها با هم تفاوت دارد، 
اما کلی تر اینکه پرداختن به مسائل انسانی 
و حقوق بشر در چارچوب قانونِ هر اقلیمی 
ستودنی اســت. هنرمندان در تمام اعصار 
درهــر ۲ گونــه )خودجوش و سفارشــی( 
فعالیت هایی داشــته اند که قطعا قابل دفاع 

و احترام است.
وی درباره شیوه اجرا و مشارکت تماشاگران 
در نمایش گفــت: اغلب نمایش هــا بر پایه  
ســاختارهای سنتی اجرا می شــوند که در 
آن ها تماشــاگر نقش منفعل دارد و تنها به 
مشاهده و دریافت پیام های نمایش بسنده 
می کند. در این نوع تئاتر، شکاف مشخصی 
بین صحنه و تماشاگر وجود دارد و تعاملات 
بین آن ها محــدود به واکنش های ســاده 

مانند تشویق یا خنده می شود. 
اما تماشــاگر فعال در تئاتر به معنای فردی 
اســت که در فرآیند اجــرا دخالت می کند، 
بخشی از داســتان یا روند نمایش را شکل 
می دهد و حتی گاهــی به عنــوان یکی از 
شــخصیت های نمایش وارد عمل می شود. 
این نــوع تئاتر که گاهی به تئاتــر تعاملی یا 
تئاتر مشارکتی نیز معروف است، سعی دارد 
مرز بین بازیگر و تماشاگر را محو و تجربه ای 

مشترک و زنده خلق کند. 

در این اجرا نیز ســعی ما بر مشارکت فعال 
مخاطب است و تماشاگران به نوعی یکی از 

ارکان نمایش محسوب می شوند.
راحله افزود: در تئاتری که تماشــاگر فعال 
اســت، نقش او می تواند شــامل مشارکت 
در تصمیم گیری هــای داســتانی، انتخاب 
مســیرهای مختلف برای روایــت، یا حتی 
تعامل مســتقیم بــا بازیگران باشــد. این 
نوع تئاتــر اغلب بــه دنبال درگیــر کردن 
تماشــاگران در ســطح عمیق تری از فکر و 
احساس است و می خواهد آن ها را از حالت 
مصرف کننده  منفعل به یک هم آفرین فعال 

تبدیل کند. 
در نهایت، هرچند در تئاتر امروز تماشــاگر 
فعال کمتر دیده می شــود اما این نوع تئاتر 
می تواند تجربه  متفاوت و خلاقانه ای باشــد 
که مخاطبان را به شکلی متفاوت با هنر اجرا 

درگیر می کند و ارزشمند است.
این کارگردان در پایان صحبت هایش گفت: 
به طور کلی، این تفاوت ها نشــان می دهند 
که تئاتر، به عنوان یک هنــر زنده و تعاملی، 
می تواند بازتاب دهنده  تنــوع و پیچیدگی 
زندگی انسانی باشد و به هر تماشاگر فرصت 
دهد تا بر اســاس دیدگاه هــا و تجربه های 

شخصی خود با اثر ارتباط برقرار کند.
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میدان

بدون شــک اصلی ترین دغدغــه جواد نکونــام برای 
مســابقه داربی، چگونگی چینش آرایش خط دفاعی 

استقلال است.
 آبی پوشــان پایتخت فصل گذشــته موفق شــدند با 
دریافت تنها ۱۵ گل عنــوان برترین خط دفاعی فصل 
را از آن خود کنند اما شــرایط در فصــل جدید، کاملًا 
متفاوت بــرای اســتقلالی ها پیش مــی رود؛ چرا که 
عملکرد ضعیف و دور از انتظار شــاگردان جواد نکونام 
در فاز دفاعی باعث شــده تا آبی پوشــان پایتخت در ۴ 
بازی ابتدایی خود، ۶ گل دریافــت کنند و بدون ثبت 
کلین شــیت کار خود را پیش می برنــد و جالب آنکه 

دومین خط دفاعی ضعیــف فصل در اختیار 
استقلالی ها است!

شاگردان نکونام باید  امروز )چهارشنبه( در 
یکی از مهم ترین بازی هــای فصل به مصاف 
پرســپولیس بروند و در داربی پایتخت کار 
خود را دنبال نمایند. به جز کلین شــیت در 
دیدار با الغرافه، آبی ها در هر مسابقه از فصل 

جدید لیگ برتر دروازه شــان باز شده و در شرایطی که 
استقلالی ها باید به مصاف حریف سنتی شان بروند که 
روزبه چشمی هم به دلیل محرومیت قادر به همراهی 
آبی ها نیســت؛ آن هــم در حالی که در طــول فصول 

اخیر، چشمی یک وزنه ســنگین در ترکیب 
اســتقلال بوده و هم در قامت دفاع میانی و 
هم در نقش هافبک دفاعی نقش پررنگی در 

ترکیب آبی پوشان پایتخت داشته است.
جــواد نکونــام در فصل گذشــته تیمش را 
با آرایش ۳دفاعــه به میدان می فرســتاد و 
رهبری خــط دفاعی آبی ها برعهــده روزبه 
چشــمی بود. در فصل جدید، ســرمربی استقلال به 
ســراغ تغییر آرایش تیمش رفت و اســتقلالی ها کار 
خود در لیگ بیســت وچهارم را با آرایش ۴دفاعه آغاز 
کردند اما در ادامه راه، عملکرد ضعیــف در فاز دفاعی 

سبب شد تا نکونام به ســراغ پیاده سازی دوباره آرایش 
۳دفاعه برود. آبی ها با این سیستم مقابل الغرافه موفق 
به ثبت کلین شیت شدند اما در جدال با نساجی، دروازه 

استقلال ۲ بار فرو ریخت.
روزبه چشمی نقش ویژه ای در آرایش ۳دفاعه استقلال 
دارد و حالا با توجــه به محرومیت او، تغییر سیســتم 
آبی ها در مسابقه داربی دور از ذهن نیست؛ به طوری که 
احتمال دارد جواد نکونام تیمش را با زوج دفاعی رافائل 
سیلوا و ســامان فلاح و حضور رامین رضاییان و میلاد 
زکی پور در سمت راست وچپ خط دفاعی استقلال به 

میدان بفرستد.

چهره

ایمان گودرزی  دربــی ۱۰۴ روز چهارم 
مهرماه برگزار خواهد شد.

 اولین دربی بیســت و چهارمین دوره لیگ 
برتر چهارشــنبه ۲ مهر برگزار خواهد شد. 
با توجه به شرایط ورزشگاه های تهران، این 
بازی قرار است در ورزشــگاه امام خمینی 

شهر اراک برگزار شود.

اراک؛ خوش یمن برای استقلال، نحس 
برای پرسپولیس

در بــازی رفت دربی لیگ بیســت و چهارم 
اســتقلال میزبان اســت و پرســپولیس 
مهمان خواهد بود، بــه همین منظور آبی ها 
زمین بازی را انتخاب کردند. ورزشگاه امام 
خمینی اراک میزبان ایــن بازی خواهد بود 
و با نگاهی به نتایج دو تیم شــاید دلیل این 

انتخاب را بهتر متوجه شویم.
پرسپولیس تاکنون ۵ بار در اراک به مصاف 
آلومینیوم رفتــه که از این ۵ بــازی ۱ برد و 
۴ باخت در کارنامه قرمزها ثبت شــده، از به 
یادماندنی ترین بازی های این تیم در اراک 
می توان به بــازی ۸/۱ نهایــی جام حذفی 
لیگ بیست و سوم اشــاره کرد که بازی پس 
از نتیجه ۴-۴ در ۱۲۰ دقیقه با باخت قرمزها 

در ضربات پنالتی همراه شد.
 نمی تــوان گفت ورزشــگاه امــام خمینی 
زمینی خــوش یمن برای اســتقلال بوده، 
اما به نظر می رســد نتیجه نگرفتن قرمزها 
در اراک دلیل اصلی میزبان شــدن آن برای 
دربی باشد. اســتقلالی ها تا کنون ۴ بار در 
اراک به میدان رفته اند که نتیجه آن ۲ برد و 

۲ مساوی بود.
با نگاهی به تاریخچه دربی هــا نکته جالب 
این است که استقلال همیشه در تقابل های 
ماه مهــر با پرســپولیس عملکــرد بهتری 
داشته و می توان گفت ماه مهر، ماه استقلال 

است.
نتایج این دو تیم تقریبا مســاوی اســت و 
پرگل ترین بازی های این دو تیم در تاریخ ۶ 
مهر ۱۳۴۹ و جمعه ۱۸ آذر ۱۳۹۰ رقم داده 
که این دیدارها به ترتیب بــا نتیجه ۳ بر ۲ و 
۳ بر صفر به سود استقلال بوده است. نتایج 
داربی هایی که در مهر ماه برگزار شده ۴ برد 
برای اســتقلال، ۲ برد برای پرسپولیس و ۷ 

تساوی بوده است.

 نتایج تمام داربی های برگزار شده
 در ماه مهر:

۱- جمعــه ۳ مهــر ۱۳۴۹- شــیرودی- 
دوستانه

استقلال ۳ - پرسپولیس ۲
گل های اســتقلال: جواد قراب )۷۳(، کارو 
حق وردیــان )۸۷( و عبــاس مژدهی ۸۸ 
گل های پرســپولیس: علی پرویــن )۷( و 

حسین کلانی )۲۳(
سرمربی استقلال: علی دانایی فرد سرمربی 
پرسپولیس: حســین فکری داور: ارطغرل 

والمک )ترکیه(

۲- جمعه ۲۵ مهر ۱۳۵۴- آزادی- برگشت 
سوم تخت جمشید

استقلال صفر - پرسپولیس ۲
گل های پرسپولیس: جهانگیر فتاحی )۲۲( 

و اسماعیل حاج رحیمی پور )۳۸(
ســرمربی اســتقلال: زدراکــو رایکوف 
)یوگســلاوی( ســرمربی پرســپولیس: 
بیوک وطن خــواه داور: پیت اندرســون 

)مجارستان(

۳- جمعه ۲ مهر ۱۳۵۵- آزادی- برگشــت 
لیگ چهارم تخت جمشید
استقلال ۱ - پرسپولیس ۱

گل اســتقلال: هــادی نراقــی )۲۶( گل 
پرسپولیس: علی پروین )۴۰(

ســرمربی اســتقلال: زدراکــو رایکــوف 
پرســپولیس:  ســرمربی  )یوگســلاوی( 
ویکتور کونوف )شــوروی( داور: جک تیلور 

)انگلستان(

۴- جمعــه ۱۶ مهــر ۱۳۶۰- آزادی جــام 
باشگاه های تهران

استقلال صفر - پرسپولیس صفر
سرمربی استقلال: حسن عضدی سرمربی 
پرسپولیس: محراب شاهرخی داور: محمد 

صالحی

۵- جمعــه ۱۵ مهــر ۱۳۶۲- آزادی- جام 
باشگاه های تهران

استقلال یک - پرسپولیس صفر
گل استقلال: پرویز مظلومی )۵۹(

ســرمربی اســتقلال: منصور پورحیدری 
ســرمربی پرســپولیس: علی پروین داور: 

حمید خوشخوان

۶- جمعــه ۲۷ مهــر ۱۳۷۵- آزادی- رفت 
لیگ ششم آزادگان

پرسپولیس ۱ - استقلال صفر
گل پرسپولیس: ادموند بزیک )۸۹(

اســتانکو  پرســپولیس:  ســرمربی 
ســرمربی  )کرواســی(  پابلوکوویــچ 
استقلال: منصور پورحیدری داور: جمال 

الشریف )سوریه(

۷- جمعه ۲ مهر ۱۳۷۸- آزادی-رفت لیگ 
نهم آزادگان

پرسپولیس صفر - استقلال صفر
سرمربی پرسپولیس: علی پروین سرمربی 
ســوکوموروخوف  یوگنــی  اســتقلال: 

)شوروی( داور: عمر المهنا )عربستان(

۸- جمعــه ۲۵ مهــر ۱۳۸۲- آزادی- رفت 
لیگ سوم برتر

پرسپولیس ۱ - استقلال ۲
گل پرســپولیس: عیســی ترائــوره )۷۰( 
گل های استقلال: علی سامره )۸( و محمود 

فکری )۵۸(
ســرمربی پرســپولیس: وینگــو بگوویچ 
)کرواســی( ســرمربی اســتقلال: امیــر 

قلعه نویی داور: پائولو مانوئل گومز کاســتا 
)پرتغال(

۹- یک شنبه ۲۲ مهر ۱۳۸۶- آزادی- رفت 
لیگ هفتم برتر

پرسپولیس ۱ - استقلال ۱
گل پرسپولیس: محســن خلیلی )۸۳( گل 

استقلال: امیدرضا روانخواه )۵۷(
ســرمربی پرســپولیس: افشــین قطبی 
ســرمربی اســتقلال: ناصر حجازی داور: 

ادواردو ایتورالده گونزالس )اسپانیا(

۱۰- جمعه ۱۲ مهــر ۱۳۸۷- آزادی- رفت 
لیگ هشتم برتر

پرسپولیس ۱ - استقلال ۱
گل پرســپولیس: علی کریمــی )۸۷( گل 

استقلال: آرش برهانی )۴۶(
ســرمربی پرســپولیس: افشــین قطبی 
ســرمربی اســتقلال: امیر قلعه نویی داور: 

سعد کمیل )کویت(

۱۱- جمعه ۱۰ مهــر ۱۳۸۸- آزادی- رفت 
لیگ نهم برتر

استقلال ۱ - پرسپولیس ۱
گل اســتقلال: فرهاد مجیــدی )۵۵( گل 

پرسپولیس: عادل کلاه کج )۵۰(
سرمربی اســتقلال: صمد مرفاوی سرمربی 
پرســپولیس: زلاتکو کرانچار )کرواســی( 

داور: محسن ترکی

۱۲- جمعه ۲۳ مهــر ۱۳۸۹- آزادی- رفت 
لیگ دهم برتر

پرسپولیس صفر - استقلال ۱
گل استقلال: فرهاد مجیدی ۱+۹۰

سرمربی پرســپولیس: علی دایی سرمربی 
اســتقلال: پرویز مظلومی داور: مســعود 

مرادی

۱۳- پنج شنبه ۵ مهر ۱۳۹۷- آزادی- رفت 
لیگ هجدهم برتر

پرسپولیس صفر - استقلال صفر
ســرمربی پرســپولیس: برانکو ایوانکوویچ 
)کرواسی( سرمربی استقلال: وینفرد شفر 

)آلمان( داور: علیرضا فغانی

وزبه در ترکیب آبی ها؛ یار محبوبِ فرهاد وارد می شود؟ معمای جانشین ر

تیم منتخب یاغیان تاریخ داربی؛ این چهره های جنجالی!
خریدار  در آســتانه شــهرآورد حســاس 
پایتخت، تیم منتخبی از یاغیان تاریخ داربی 

معرفی شده است.
 حضــور بازیکنــی باســابقه حضــور در 
پرسپولیس یا استقلال در تیم مقابل، آن قدر 
حساســیت برانگیز و تنش زا بــوده که به این 
بازیکنان لقب یاغی داده اند و همیشــه داربی 
در حضور یاغی ها حســاس تر از گذشته شده 
اســت. تاکنون ۳۵ بازیکن برای هــر ۲ تیم 
در داربی به میــدان رفتند. محمدحســین 
کنعانــی زادگان، آرمان رمضانی و مســعود 
ریگی بازیکنانی بودند که در فصل گذشــته 
یاغی محســوب می شدند. اســتقلال در این 
فصل بزرگ ترین نقل وانتقــال فصل را انجام 
داد و رامیــن رضاییــان که زمانــی از جمله 
شاخص ترین مهره های ســرخ پوش بود را به 
خدمت گرفت. پرســپولیس هم در روزهای 
آخر نقل وانتقالات، ســعید مهــری بازیکن 
سابق استقلال را جذب کرد تا داربی پیش رو، 
یکی از پریاغی ترین داربی های تاریخ باشــد. 
به همین بهانه تیم منتخبــی از بازیکنانی که 
ســابقه بازی در هر ۲ تیــم را در داربی دارند 

مرور شده است.

دروازه بان: احمدرضا عابدزاده
شــاید بتوان احمدرضا عابــدزاده را بهترین 
بازیکن تاریخ داربی قلمداد کرد. این بازیکن 
با جابه جایی غیر مســتقیم از اســتقلال به 
پرســپولیس قدرت را از قطــب آبی به قطب 
قرمز پایتخت منتقل کرد. استقلال در حضور 
عابدزاده ســالها در داربی بی شکســت بود و 
پس از حضور عابدزاده در پرســپولیس، این 
وضعیت را پرسپولیســی ها را تجربه کردند. 
عابدزاده در مجموع در ۱۳ داربی برای هر دو 
تیم به میدان رفت و هیچ وقت بازنده از زمین 

خارج نشد.

دفاع راست: جواد الله وردی
اولیــن دفاع راســت جنجالی تاریخ کســی 
نیست به جز جواد الله وردی. الله وردی متهم 
ردیف اول عجیب ترین نتیجــه تاریخ داربی 
است. پرسپولیس در شهریور ۱۳۵۲ با نتیجه 
ســنگین ۶ بر صفر حریف را گلباران کرد و در 
این میان جــواد الله وردی مدافع تاج متهم به 
کم کاری شــد. جــواد الله وردی فصل بعد در 
انتقالی جنجالی به پرســپولیس پیوست و در 

آن تیم هرگز بازنده نشد.

دفاع میانی: علی انصاریان و مهدی 
هاشمی نسب

در تاریــخ ۲ مدافــع پرســپولیس که مظهر 
تعصب به شــمار می آمدند و شاید هیچ کس 
فکــر نمی کرد اســتقلالی شــوند، در جمع 
یاغی ها قرار گرفتند. مهدی هاشمی نســب 
در شــرایطی کــه بــا زدن ۴ گل در داربی به 
اســتقلال، یکی از محبوب تریــن بازیکنان 
جنجالی تریــن  در  بــود،  پرســپولیس 
نقل وانتقال تاریخ که همچنان پس از سال ها 
مورد بحث و جدل قرار دارد، اســتقلالی شد 
و توانســت یک گل به تیم ســابق خود بزند و 

شادی گل عجیب وغریبی انجام داد. 
علی انصاریــان یک بار برای پرســپولیس در 
داربی گل زد و در لیگ ششم در نقل وانتقالی 
غیرمنتظره آبی پوش شــد. انصاریان چندین 
بار پیوستن به اســتقلال را تصمیمی اشتباه 
خواند و در این تیم نتوانســت نمایشی که در 

پرسپولیس داشت را تکرار کند.

دفاع چپ: علیرضا نیکبخت واحدی
علیرضــا نیکبخت واحــدی هــم یکــی از 
بازیکنانی بود که کمتر کســی باور داشت سر 
از تیم رقیب بیاورد. این بازیکن پس از سال ها 
نمایش درخشان در اســتقلال، در آغاز لیگ 

ششم به پرســپولیس پیوست و یکی از ارکان 
نمایش جذاب پرسپولیس در آن سال ها بود. 
نیکبخت با پرســپولیس موفق بــه گلزنی در 
داربی شد. علیرضا نیکبخت در لیگ سیزدهم 
دوباره به استقلال بازگشت ولی در بازگشت 
دوباره فرصت بازی پیدا نکرد و در صورتی که 
یک بار دیگر در داربی بــه میدان می رفت، در 
کنار علی پروین رکورددار بیشترین پیروزی 

در تاریخ داربی می شد.

هافبک راست: مجید نامجومطلق
مجیــد نامجومطلــق از جملــه بازیکنــان 
شــاخصی اســت که در داربی نمایش مورد 
انتظار را ارائه نداد. این بازیکن در ۸ داربی که 
میدان رفت تنها یک برد داشت و یک پنالتی 

حساس را از داد.
 نامجومطلق در دهــه ۱۳۶۰ به عنوان جوان 
اول فوتبــال آن روزهای ایران در اســتقلال 
همه نگاه ها را بــه خود خیره کــرد ولی یک 
مصدومیــت ســنگین آینده حرفــه ای این 
بازیکن را تحت تاثیر قــرار داد. امیر عابدینی 
مدیرعامــل پرســپولیس در دهــه ۱۳۷۰، 
هزینه های درمان ایــن بازیکن را تقبل کرد و 
نامجومطلق در نهایت پرسپولیســی شد و در 

این تیم یک پاس گل در داربی داد.

هافبک میانی: شاهرخ بیانی 
و بهزاد داداش زاده

شــاهرخ بیانــی یکــی از جنجالی تریــن 
چهره های تاریــخ داربی اســت. این بازیکن 
پس از آنکه در اســتقلال با یکی از بازیکنان 
این تیم به اختلاف خورد، یــک فصل بیرون 
نشســت و در فصل بعد، پرسپولیســی شد. 
گفته می شــود وعده اهدا زمین بــه بیانی در 
پرسپولیسی شدن این بازیکن بی تاثیر نبوده 
اســت. بیانی در داربی ســال ۱۳۶۵ خوش 
درخشــید و ۲ گل برای پرسپولیســی ها زد 
که یک گل از روی نقطــه پنالتی بود. حضور 
شــاهرخ در داربی با پیراهن پرســپولیس، 
منحصر به همان یک داربی بود و این بازیکن 
پس از آن به کشــورهای عربــی رفت. بیانی 
در سال ۱۳۶۹ در بازگشــت به فوتبال ایران 
دوباره استقلالی شــد و این بار در داربی برای 
اســتقلال از روی نقطه پنالتی گل زد تا تنها 
بازیکنی باشد که برای هر ۲ تیم از روی نقطه 

پنالتی گل زده است.
بهزاد داداش زاده در اوایــل دهه ۱۳۷۰ یکی 
از کلیدی تریــن هافبک های پرســپولیس 
بــود. این بازیکــن در داربی جنجالی ســال 
۱۳۷۳، یکی از ۲ گل تیمش را به ثمر رســاند. 
داداش زاده به دلیل انجام خدمت ســربازی 
مجبور به جدایی از پرســپولیس شــد و پس 
از اتمام خدمت دیگر به این تیم بازنگشــت و 
در سال ۱۳۷۸ استقلالی شــد و ۲ بار هم در 

داربی برای این تیم به میدان رفت.

هافبک چپ: داوود سیدعباسی
داوود سیدعباســی در پســت های مختلفی 
در دوران فوتبــال خــود به کار گرفته شــد. 
سیدعباســی در ۳ داربی برای اســتقلال به 
میدان رفت کــه در آخرین داربــی موفق به 
گلزنی برای اســتقلال شــد. سیدعباسی در 

لیگ پنجم به پرســپولیس پیوســت و در ۲ 
داربی هم برای این تیم به میدان رفت.

مهاجم: غلامرضا فتح آبادی
 مهرداد اولادی

غلامرضــا فتح آبــادی یکــی از ۳ بازیکنی 
محســوب می شــود که با پیراهن هر ۲ تیم 
موفق بــه گلزنی شــده اســت. فتح آبادی ۲ 
مقطع کوتاه در استقلال و در یک بازه طولانی 
در پرسپولیس بازی کرد. فتح آبادی در داربی 
دوستانه ســال ۱۳۵۸ یک گل برای استقلال 
زد. این بازیکن پــس از آن به پرســپولیس 
پیوســت و در داربــی ســال ۱۳۶۱ تک گل 
تیمش را داربی به ثمر رســاند. فتح آبادی در 

داربی سال ۶۵ دوباره آبی پوش شد.
مهرداد اولادی جوان اول پرسپولیس در دهه 
هشــتاد بود. این بازیکن با نمایش درخشان 
از هواداران پرســپولیس دلربایــی کرد. اوج 
درخشــش این بازیکن در داربــی رفت لیگ 
ششم بود که پرســپولیس با ضربه چیپ این 
بازیکن به برتری دســت یافــت و محبوبیت 
اولادی با این گل مضاعف شــد ولی اوضاع بر 
وقف مراد او پیش نرفت. ایــن بازیکن لژیونر 
شد و خارج از ایران نتوانســت نمایش مورد 
انتظــارش را تکرار کند. مهــرداد اولادی در 
بازگشت به ایران برای انجام خدمت سربازی 
به ملوان رفت و پس از اتمــام خدمت دوباره 
پرسپولیســی شــد. در داربــی دراماتیک 
برگشــت لیــگ یازدهم، بازگشــت عجیب 
پرسپولیس پس از اخراج مهرداد اولادی رقم 
خورد! اولادی در پایان فصل از پرســپولیس 
جدا شــد. این بازیکن در نیم فصل دوم لیگ 
سیزدهم با پیشنهاد اســتقلال مواجه شد و 
پیراهن این تیم را به تن کرد و یک بار هم برای 
اســتقلال به میدان رفت و حضــور طولانی 

مدتی در تیم رقیب نداشت.

دکتر قاضی بازی حساس شد
 تیم داوری دربی صدوچهارم استقلال

 و پرسپولیس مشخص شد
تیم داوری دیدارهای استقلال و پرســپولیس از هفته ششم لیگ برتر 

فوتبال از سوی کمیته داوران مشخص شد.
 با اعلام فدراســیون فوتبال دیدار تیم های اســتقلال و پرسپولیس از 
هفته ششم لیگ برتر فوتبال امروز چهارشــنبه ۴ مهرماه در ورزشگاه 
امام خمینی )ره( اراک برگزار می شود. با تصمیم کمیته داوران تیم زیر 

دربی صد و چهارم استقلال و پرسپولیس را قضاوت خواهد کرد:
داور: بیژن حیدری

کمک ها: علیرضا ایلدرم -علیرضا مرادی
داور چهارم: حسن اکرمی

ناظر داوری: اسماعیل صفیری
داور VAR: پیام حیدری – کمک: وحید کاظمی

افسر VAR: دانیال مرادی
 دیدار تیم های فوتبال اســتقلال و پرســپولیس که صــد و چهارمین 
دیدار دو تیم است، ساعت ۱۹ امروز چهارشنبه ۴ مهر در ورزشگاه امام 
خمینی)ره( اراک در هفته ششم بیســت و چهارمین دوره رقابت های 

لیگ برتر برگزار خواهد شد.

ورش اندام بیشتری نسبت  تهران باشگاه های پر
وپا دارد به ار

 عضو هیات رییســه فدراســیون جهانی پرورش اندام با اشاره به علاقه 
جوانان ایرانی به این رشــته ورزشــی گفت: تعداد باشگاه های ورزشی 
پرورش اندام در تهران با کل باشــگاه های فعال در امریکا یا اروپا برابری 

می کند.
صادق هاشــمی با بیان اینکه فقط در اســتان تهران بیــش از ۲۶ هزار 
باشگاه ورزشی فعال است، اظهار کرد: تقریبا تعداد باشگاه های ورزشی 
فعال در کشور امریکا یا کل اروپا با استان تهران برابری می کند و در این 

رابطه صاحب یک رکورد است.
وی با اشاره به قهرمانی پی در پی ایران در مسابقات جهانی پرورش اندام 
فیتنیس طی چند سال گذشــته، بیان کرد: علاقه مندان به این رشته 
ورزشی در ایران سبب شــده تا امروز ایران در این رشته ورزشی پرچم 

داری کند.
عضو هیات رییسه فدراســیون جهانی پرورش اندام ادامه داد: قهرمانی 
پی در پی ایران در دوره های گذشــته به معنای ضعف رقبا نیســت؛ ما 
در این دوره از مســابقات جهانی که کیش میزبان آن است، رقیب های 

سرسختی از کشورهای روسیه و عراق داریم.

روس ها قوی آمدند
وی در رابطه با تیم روس ها اظهار کرد: روسیه به دلیل اینکه کشورهای 
اروپایی در دوره های گذشته میزبان این مسابقات بودند، نتوانسته بود 
در این تورنمنت ها حضور یابد که در این دوره با یک تیم قوی و منسجم 

به ایران آمده و حریف سرسختی محسوب می شود.

هاشمی سطح مســابقات را بســیار حرفه ای توصیف کرد و افزود: اکثر 
کشورهای مطرح در حوزه پرورش اندام در کیش حضور دارند.

ورزشکاران کیش را بیشتر از دبی دوست دارند
وی با اشــاره به رضایت ورزشــکاران حاضر در این تورنمنت از امکانات 
ایجاد شــده برای آنان در کیش، گفت: بسیاری از این ورزشکاران اعلام 

کردند که کیش را بیشتر از دبی دوست دارند.

راه میانبر در پرورش اندام خطرناک است
عضو هیات رییســه فدراســیون جهانی پرورش اندام همچنین در 
توصیه ای بــه جوانان علاقه مند به این رشــته ورزشــی، بیان کرد: 
جوانان بــرای ادامــه دادن راه  قهرمانانی همچون هــادی چوپان 
و بهــروز تابانی نبایــد از راه میانبر اســتفاده کــرده و از مکمل ها و 
داروهای غیر مجاز استفاده کنند؛ قهرمانان ما در این رشته ورزشی 
با سال ها تلاش و پشتکار به این سطح رســیدند از مسیرهای میانبر 

استفاده نکردند.
وی در رابطه با آمار اســتفاده از اســتروئیدها در ایران، اظهار کرد: در 
کشــورهای اروپایی اعلام آمار ســوء مصرف این مکمل های غیر مجاز 
جرم اســت و آمار دقیقی برای مقایســه وجود ندارد، اما به دلیل علاقه 
مندان زیاد به این رشــته ورزشــی در ایران، طبیعتا میــزان مصرف 

استروئیدها نیز بالاست.
 مسابقات جهانی پرورش اندام فیتنیس از دوم تا هفتم مهرماه در کیش 

برگزار می شود.

اگهی مزایده  اتومبیل 
اگهی مزایده شماره ۱۴۰۳۰۴۳۱۶۰۴۵۰۰۰۰۸۵)اگهی مزایده اتومبیل( پرونده 

۱۴۰۳۰۲۱۴۶
به موجب پرونده اجرائی کلاسه 14030۲14۶ یک دستگاه خودرو به شماره ۶5 د 553 ایران 40 متعلق به 
اقای سید کامران موسوی واقع در توقیفگاه سپند به آدرس کرمانشاه _جاده قدیم انتهای پارک شرقی جنب 
آگاهی که نظریه کارشناس رسمی دادگستری مورخ 1403/۶/14 به وارده 14030501۶04501۲53۶ _ 
1403/۶/15 مبنی بر بازدید و ارزیابی  قیمت پایه سواری پژو ۲0۷ به شماره انتظامی ۶5 د 553 ایران 40 
بدین شرح می باشد : الف: مشخصات وسیله نقلیه برابر اسناد و مدارک : نوع: سواری هاچ بک ، سیستم : پژو 
،تیپ : ۲0۷، مدل : 139۷، رنگ : سفید _ روغنی ، تعداد محور: ۲ ،  سوخت : بنزین ، تعداد سیلندر : 4 ، 
تعداد چرخ : 4، شماره موتور: 0013350 ، شماره شاسی : ۶4۲۷۸۶ ، ب : وضعیت  ظاهری خودرو در لحظه 
بازدید : وسیله در لحظه بازدید از نظر وضعیت ظاهری مناسب بود ، درب جلو و عقب چپ و گلگیر عقب 
راست تعویضی و بدنه چپ و قسمت جلو خوردگی دارد صافکاری و نقاشی شده ، وسیله تصادفی است  و  
دو  رنگ  محسوب می شود ، تودوزی سالم ، عاج لاستیک 55 درصد ، اسناد و مدارک وسبله  ارائه گردید 
با وسیله مطابقت داده شد ، )موتور روشن( آزمایش فنی به عمل آمد ، شماره موتور و شماره شاسی  فابریک 
، آثار تصادف روی خودرو مشاهده شد ، لازم به ذکر است مبلغ اعلامی قیمت پایه خودرو مذکور در شرایط 
کنونی بازار تعیین گردیده است و مرور زمان و تغییرات در آینده می تواند ارزش پایه را کاهش یا افزایش 
دهد و وسیله قابلیت شماره گذاری و تبدیل پلاک دارد در صورت رفع معایب و موانع موجود . ج : قیمت پایه 
کارشناسی به عدد مبلغ 4/300/000/000 ریال )معادل چهار صد و سی میلیون تومان ( برآورد و تعیین  می 

گردد. خودرو فوق الذکر از ساعت 9 الی 1۲ روز چهار شنبه مورخ
1403/۷/1۸ در اداره اجرای اسناد رسمی کرمانشاه طبقه دوم  اتاق شماره  10 واقع در کرمانشاه _خیابان 
بنت الهدی روبروی فرمانداری از طریق مزایده به فروش می رسد . مزایده  شش دانگ خودرو فوق از مبلغ 
4/300/000/000 ریال )معادل چهارصد و سی میلیون تومان ( شروع و به بالاترین قیمت پیشنهادی نقداً  
فروخته می شود .لازم به ذکر است پرداخت بدهی های مالیاتی  و عوارض  شهرداری و غیره تا تاریخ مزایده اعم 
از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده است و نیز در صورت وجود مازاد وجوه 
پرداختی بابت هزینه های فوق از محل مازاد یه برنده مزایده مسترد خواهد شد و نیم عشر و حق مزایده نقداً 
وصول می گردد، ضمناً چنانچه روز و یا ساعت مزایده تعطیل رسمی گردد، مزایده روز اداری بعد از تعطیلی 
در همان ساعت و مکان  مقرر برگزار  خواهد شد . شرکت در مزایده منوط به پرداخت ده درصد از مبلغ پایه 
کارشناسی تا قبل از ساعت 9 روز برگزاری مزایده مورخ 1403/۷/1۸ به حساب سپرده ثبت و حضور خریدار 
یا نماینده قانونی  او در جلسه مزایده است . برنده مزایده مکلف است ما به التفاوت  مبلغ فروش را ظرف مدت 
پنج روز از تاریخ مزایده  به حساب صندوق ثبت تودیع نماید  و در صورتی که ظرف مهلت مقرر ، مانده فروش 
را به حساب سپرده  ثبت واریز نکند ، مبلغ مذکور قابل استرداد نبود و به حساب خزانه واریز خواهد شد .  در 
این صورت ، عملیات فروش  از درجه اعتبار ساقط و مزایده تجدید می گردد.ضمنا برابر اعلام بستانکار  طی 
وارده شماره 14030501۶045013141 مورخ 1403/۶/۲4 خودرو فوق الذکر دارای بیمه شخص ثالث و 

راننده و بیمه بدنه نزد بیمه ایران  تا تاریخ 1403/1۲/10 می باشد .
 م الف/۲۶39



مدیرعامل  فخارزاده کرمانشاه-حســنا 
شــرکت ملی نفت ایران با تاکید بر اینکه تحول 
سازمانی ضرورتی اجتناب ناپذیر است، گفت: در 
کنار افزایش تولید، تمرکز بر بهینه سازی مصرف 

انرژی نیز باید مورد توجه ویژه قرار گیرد.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی شرکت ملی نفت 
ایــران، حمید بور در نشســت تکریــم و معارفه 
مدیران عامل شرکت های نفت و گاز پارس، نفت 
مناطق مرکزی، مهندســی و توسعه نفت و بهینه 
سازی مصرف سوخت، گفت: توسعه نباید باعث 
فراموشــی تولید بهینه شــود و ضرورت دارد در 
بخش های مختلف به افزایــش تولید توجه ویژه 

شود.
معاون وزیر نفت تاکید کرد: برای تحول سازمانی 
و چابک سازی شــرکت ها نیز بایستی اقدام های 
مهمی انجام شــود که برنامه ریــزی ویژه ای می 

طلبد.
در ادامه این نشست مهدی حیدری، مدیرعامل 
پیشــین شــرکت نفــت مناطــق مرکــزی، 
محمدحسین متجلی، مدیرعامل پیشین شرکت 
نفت و گاز پارس، ابوذر شریفی، مدیرعامل پیشین 
شرکت مهندســی و توســعه نفت و حسین آب 
نیکی، مدیرعامل پیشین شــرکت بهینه سازی 
مصرف سوخت دستاوردهای دوره کاری در این 

شرکت ها را تشریح کردند.

همچنین پیمان ایمانی، مدیرعامل شرکت نفت 
مناطق مرکزی، تورج دهقانی، مدیرعامل شرکت 
نفــت و گاز پــارس، نصراله زارعــی، مدیرعامل 
شرکت مهندسی و توسعه نفت و حسین حسین 
زاده، مدیرعامل شــرکت بهینه ســازی مصرف 
سوخت دیدگاه های خود را درباره ماموریت های 

محول شده تشریح کردند.
در پایان این نشســت بــا حضور حمیــد بورد، 
مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران و کسری نوری، 
مشاور وزیر نفت و سرپرست دفتر وزارتی، از تلاش 
های مهــدی حیدری، محمدحســین متجلی، 
ابوذر شــریفی و حســین ٱب نیکی تجلیل شد و 

مدیران جدید معارفه شدند.

گرگان-مهنازمحمدزمانــی  اولیــن خانــه طبیعت 
روســتایی در گلســتان با حضور مدیرکل منابــع طبیعی و 
آبخیزداری گلستان و فرماندار شهرســتان گالیکش افتتاح 

شد.
مدیر کل منابع طبیعی و آبخیزداری گلستان در افتتاح اولین 
خانه طبیعت روستایی در گلستان اظهار کرد: مشارکت مردم 
محلی در برنامه های حفاظت و توســعه از منابع طبیعی رمز 
موفقیت در این حوزه است و افتتاح این۸ خانه همیار طبیعت 

می تواند الگویی برای همه روستاهای سطح استان باشد.
وی ادامه داد: هدف از افتتاح خانه همیار طبیعت همفکری و 
هم افزایی علاقمندان به طبیعت اســت، خانه همیار طبیعت 
محلی برای گردهمایی دوســتداران طبیعت و علاقمندان به 
منابع طبیعی اســت تا ضمن آموزش و ترویج فرهنگ منابع 
طبیعی با هــم افزایــی و همفکری در خصــوص حفاظت و 

حراست از انفال به ما کمک کنند.
ســلامتی تصریح کرد: اقدامات آموزشی و ترویجی استان که 
جزو فعالیت های شاخص کشوری اســت در کل کشور اجرا 
شــود تا شــاهد افزایش آگاهی مردم و ارتقای فرهنگ منابع 

طبیعی در بین اقشار مختلف کشور باشیم .
وی گفت: در گلســتان۲۰ هــزار نفر همیــار طبیعت داریم 
که تعــداد ۱۵۰۰ نفر از این همیاران طبیعت در شهرســتان 
گالیکش می باشــد. تاســیس خانه همیار طبیعت گامی در 
جهت انســجام این افراد در جهت حفظ و حراســت از منابع 

طبیعی است.
مدیرکل منابع طبیعــی و آبخیزداری گلســتان افزود: خانه 
همیار طبیعــت رابط بین مــردم و مســئولان در این حوزه 
اســت که علاقمندان به طبیعت با عضویت در آن می توانند 

ناظر حفظ و حراست و توسعه منابع طبیعی باشند.
سلامتی ادامه داد: ســازمان منابع طبیعی با توجه به ماهیت 
عملکردی و حوزه وظایف و ماموریت ها یک سازمان مردمی 
اســت و مردمی ســازی فعالیت های منابع طبیعی، تحقق 

استمرار مدیریت بهینه مشارکتی است.
حمید ســلامتی افزود: موضوع مشــارکت مردم و استفاده 
از دانش بومی در ادوار مختلف ســازمان منابع طبیعی وجود 
داشــته وهدف از تدوین نظام نامه مردمی ســازی، نظامند 
ساختن و چارچوب بخشــیدن به فعالیت های منابع طبیعی 

اســت. این خانه طبیعت روستایی در روســتای سرچشمه 
گالیکش با حضور فرماندار شهرســتان گالیکش، شــورای 

اســلامی و دهیاری روســتا، مدیران دســتگاه های اجرایی 
شهرستان و طبیعت دوستان و همیاران طبیعت افتتاح شد

اصفهان-مریم مومنی  ۱۵۰ معتــاد متجاهر در قالب طرح 
آرامش در شهر ۱۱ همزمان با بازگشایی مدارس در شهر اصفهان 

جمع آوری شد.
 ســرهنگ احمد نیکبخت بیان داشــت: همزمان باآغاز ســال 
تحصیلی جدید طرح آرامش در شهر ۱۱  به منظور پاکسازی اطراف 

مدارس و مراکز آموزشــی در شــهر اصفهان از لوث وجود خرده 
فروشان مواد مخدر و معتادان متجاهر در دستور کار پلیس مبارزه با 

مواد مخدر مرکز استان قرار گرفت.
وی افزود: در قالب این طرح تعداد۱۵۰ معتاد متجاهر از ســطح 
معابر عمومی و اطراف مدارس،دانشــگاه ها و مراکز آموزشی در 

شهر اصفهان جمع آوری و برای نگهداری ودرمان تحویل مراکز 
درمانی بلند مدت شده که این طرح علاوه بر ارتقاء امنیت اجتماعی 
و  پاکسازی نقاط آلوده، رضایت و خشنودی شهروندان را نیز در پی 

داشت.
رئیس پلیس مبارزه بــا مواد مخدر فرماندهی انتظامی اســتان 

اصفهان در پایان خاطر نشان کرد : همشهریان می توانند گزارشات  
خود در خصوص فعالیت خرده فروشــان مــواد مخدر ،حضور 
معتادان متجاهر وولگرد را از طریق تماس با ستاد خبری پلیس 
مبارزه مواد مخدراصفهان به شماره ۲۱۸۲۵46۲ در اختیار پلیس 

قرار داده تا در اسرع وقت اقدامات قانونی مرتبط صورت گیرد.

ساری-امیری فر برنامه غربالگری شــنوایی نوزادان و 
شیرخواران دارای سه ســطح؛ غربال، تشخیص و مداخله می 
باشد که هریک می بایست به ترتیب در زمان های پیش از یک 

ماهگی، ۳ ماهگی و 6 ماهگی انجام شود.
 فریبا بریمانی، مدیرکل بهزیســتی اســتان با اشاره به شعار 
امسال هفته ناشنوایان دوم تا هشــتم مهرماه، با عنوان "زبان 
دســت ها را بشــنویم و درک کنیم " و تاکید بر فراهم نمودن 
امکانــات لازم برای حضور فعــال افــراد دارای معلولیت در 
جامعه، گفت: در حال حاضر ۸۸۳6 ناشــنوا و کم شنوا تحت 
پوشــش بهزیســتی مازندران هســتند که نهادهای دولتی 
و غیردولتی باید زمینه را برای اســتفاده ایــن عزیزان از همه 

امکانات موجود در جامعه فراهم کنند.
بریمانی یکــی از دلایل اصلی اختلالات شــنوایی را اختلال 
ژنتیک دانست و افزود: از اقدامات و برنامه های مهم بهزیستی؛ 
توســعه غربالگری، تشــخیص و مداخله زود هنگام شنوایی 
در نوزادان و شیرخواران در راســتای پیشگیری از معلولیت 

شنوایی برای ارائه خدمات درمانی به این افراد می باشد.
مدیرکل بهزیســتی مازندران با بیان اینکه از بدو تولد تا شش 
ماهگی بهترین زمان برای تشخیص ناشنوایی یا کم شنوایی 

در نوزادان اســت، گفت: طبق مطالعات متعدد در صورتی که 
کودک دارای افت شــنوایی پیش از ۳ ماهگی تشخیص داده 
شود و قبل از سن شش ماهگی از وسیله تقویت کننده صوتی 
و برنامه های توانبخشــی مناســب بهره مند گردد، می تواند 
به مهارتهای گفتاری و زبان قابل مقایســه با کودکان طبیعی 

دست پیدا کند.
وی ادامه داد: برنامه غربالگری شنوایی نوزادان و شیرخواران 
دارای سه ســطح؛ غربال، تشــخیص و مداخله می باشد که 
هریک می بایست به ترتیب در زمان های پیش از یک ماهگی، 

۳ ماهگی و 6 ماهگی انجام شود.
مدیرکل بهزیســتی اســتان خاطر نشــان کرد: غربالگری 
شنوایی کودکان گروه ســنی ۳_۵ سال نیز توسط بهزیستی 
انجام می شود که شناسایی، بررسی و مداخله انواع افت های 
شنوایی در این گروه ســنی می توانند اثرات مخرب این نقص 
را بر گفتار، زبان، آموزش و رشــد اجتماعی- روانی به حداقل 

برساند.
بریمانی بر لزوم اجــرای کامل طرح غربالگری شــنوایی در 
استان تاکید کرد و گفت: طی ســال ۱4۰۲، بیش از ۲6 هزار 
نوزاد و شــیرخوار در ۳۰ مرکز، غربالگری شنوایی شدند که 
همســو با اجرای این طرح، ۵6 نوزاد دارای اختلال شــنوایی 
شناســایی شــدند که از این تعداد ۱6 نوزاد سمعک دریافت 
کردند و 4۰ نوزاد نیز برای اقدامات طبــی و جراحی به مراکز 

درمانی معرفی شدند.
وی سن طلایی کاشت حلزون شنوایی را تا ۲ سالگی عنوان و 
تصریح کرد: غربالگری شنوایی نوزادان و کودکان، تشخیص 
بهنگام و ارجاع به موقع، ارائه خدمات توانبخشــی گفتاری و 
شنیداری به ۱۲4۱ فرد دارای اختلالات شــنوایی در مراکز 
دولتی بهزیستی اســتان، ارایه تجهیزات توانبخشی از جمله 
توزیع ۱۰۹4 مورد ســمعک و پرداخت کمک هزینه تعمیر و 
تعویض قطعات پروتز افرادیکه مورد جراحی کاشــت حلزون 

قرارگرفتــه اند برای ۱4۲ نفــر از جمله خدمات ارایه شــده 
بهزیستی اســتان به ناشنوایان تحت پوشــش طی یک سال 

گذشته می باشد.
این مسوول در پایان بیان کرد: از خانواده ناشنوایان در استان، 
بازیکنان ملی پوش در تیم های ورزشــی مختلــف داریم، در 
بخش های مختلف هنری، علمی، ورزشی و ... افراد توانمندی 
هســتند که جا دارد از تلاش کانون ناشــنوایان مازندران که 

چندین شعبه در استان دارد قدردانی کنیم.

گلستان

اصفهان

مازندران

با حضور مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان:

وستایی در گلستان افتتاح شد اولین خانه طبیعت ر

150 معتاد متجاهر از اصفهان جمع آوری شد 

مدیر کل بهزیستی استان خبر داد:

غربالگری بیش از ۲۶ هزار نوزاد و شیرخوار در ۳۰ مرکز بهزیستی مازندران

شیراز -چراغی شهردار شــیراز گفــت: علی رغم نامه 
نگاری های متعدد به شــورای ترافیک و حتی به اســتاندار 
فارس در خصوص تردد بسیار زیاد کامیون و تریلی در شهر، 
این درخواســت را داریم تا سازمان بازرســی نسبت به این 
موضوع ورود داشــته و تقاضا داریم فکری برای این موضوع 

شود.
محمد حسن اســدی در بازدید از پروژه زیرگذر گویم که با 
حضور رئیس سازمان بازرسی اســتان فارس، معاون فنی و 
عمرانی، رئیس و تعدادی از اعضای شــورای اسلامی شهر 
شیراز برگزار شد، اظهار کرد: در اجرای پروژه زیرگذر نیمه 
مسقف گویم، تملکات از متری 4۰ میلیون تا ۱۰۰ میلیون 
تومان بود و انجام شــد و در این مرحله اجــازه ندادیم هیچ 

فردی ناراضی باشد.
وی افزود: پروژه زیرگذر گویم بحرانی ترین پروژه شهرداری 
شیراز اســت و ماهیانه روند اجرای پروژه بررسی و پیگیری 
می شــود. اما متأســفانه یکی از معضلات این محور تردد 
بســیار زیاد کامیون و تریلی اســت، این در حالی است که 

هیچیک از این خودروها حق تردد در شهر را ندارند.

شهردار شــیراز همچنین با طرح یک درخواست از رئیس 
سازمان بازرسی فارس، خاطر نشــان کرد: علی رغم اینکه 
نامه نگاری هــای متعدد به شــورای ترافیــک و حتی به 
استاندار فارس در خصوص این معضل صورت گرفت اما این 
درخواست را داریم تا سازمان بازرسی نسبت به این موضوع 
ورود داشته و تقاضا داریم فکری برای این موضوع شود تا از 

تردد کامیون در این محور جلوگیری شود.
اسدی اضافه کرد: اگر هیچ پروژه تعطیل و نیمه تعطیل در 
شهر شیراز وجود ندارد به جهت تلاش شبانه روزی پرسنل 

شهرداری است.
وی همچنین بــه برگــزاری، افتتاح و کلنگ زنی ســی و 
هفتمین جهش عمرانی شــهرداری شــیراز در هفته های 
گذشــته با حضور وزیر کشور اشــاره و ادامه داد: در مرحله 
سی و هشــتمین جهش عمرانی در یک ماه آینده با توجه 
به برگزاری دومین کنگره ملی ســرداران و ۱۵ هزار شهید 
استان فارس شهرداری و شورای اسلامی شهر شیراز بر آن 
شدند تا در این ایام ۲۰ هزار میلیارد تومان پروژه افتتاح و یا 

کلنگ زنی شود.

بوشهر-هادی مینایی پور مدیرعامل جمعیت هلال 
احمر استان بوشــهر گفت: تیم سفیران حمایت های روانی 
معاونت امور جوانان جمعیت هلال احمر اســتان بوشــهر 

برای اعزام به محل حادثه طبس اعلام آمادگی کردند.
احسان ایزدپناه اظهار کرد: باتوجه به تاکید ریاست جمعیت 
هلال احمر و ســازمان جوانان مبنی بر ارائــه همه جانبه 
خدمات به حادثه دیدگان در اســتان بوشهر نیز با فراخوان 
تیم سحر آماده اعزام جهت ارائه خدمات حمایت های روانی 

به حادثه دیدگان و خانواده های متاثر از این حادثه است.
وی ضمن تســلیت به خانواده جانباختــگان حادثه معدن 
طبس افزود: تیم حمایت هــای روانی جمعیت هلال احمر 
با عنوان تیم ســحر در زمان بروز حوادث برای ارائه خدمات 
حمایت هــای روانی در محل وقوع حادثــه حضور پیدا می 
کنند. مدیرعامل جمعیت هلال احمر اســتان بوشهر ادامه 
داد: نام سحر برگرفته از عنوان سفیران حمایت روان است 
و نخســتین بار این تیم ها ۱۰ ســال پیــش در زمان وقوع 
زمین لرزه ورزقان تشکیل شدند و اعضای آن برای حمایت 

روانی از زلزله زدگان به این مناطق اعزام شدند.

ایزدپناه تصریح کــرد: در چنین حوادثی افــراد بازمانده و 
خسارت دیده اگر فرصت ســوگواری نداشته باشند سخت 
دچار آسیب می شوند. وی گفت: تیم های سحر با همکاری 
روانشناســان، مددکاران اجتماعی و افرادی که دوره های 
مرتبط را گذرانده اند تشکیل شده و در زمینه روحی ، روانی 

و امداد رسانی به آسیب دیدگان کمک می کنند.
مدیرعامــل جمعیت هلال احمر اســتان بوشــهر افزود: 
برهمین اســاس پس از بروز حادثه در معدن طبس و اعلام 
آمادگی به تیم ها، این اســتان نیز تیم ســحر خود را جهت 

حضور در محل حادثه به حالت آماده باش در آورده است.
ایزدپناه یادآور شــد: ارائه حمایت های روانی و اجتماعی، 
تامین بهداشــت )روحی و جســمی( آســیب دیدگان در 
حوادث از خدمات تیم های ســحر ســازمان جوانان هلال 
احمر است. وی اضافه کرد: تیم سحر "سفیران حمایت های 
روانی" ســازمان جوانــان جمعیت هلال احمــر با هدف 
جلوگیری از آســیب های روانی و اجتماعــی و همچنین 
کاهش آثار ناشــی از حوادث در زمان اضطراری در خدمت 

آسیب دیدگان هستند.

فارس بوشهر

 سازمان بازرسی فارس به معضل تردد کامیون و تریلی
 در شهر ورود کند

  آمادگی تیم های هلال احمر بوشهر 
برای اعزام به طبس

مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران تاکید کرد: 

وم  تمرکز فعالیت ها بر افزایش تولید و بهینه سازی مصرف لز

 در راستای عمل به مسئولیت های اجتماعی انجام شد:

 تأمین و تعمیر چهار دستگاه یوپی اس
 برق بیمارستان لقمان سرخس توسط پالایشگاه گاز 

شهید هاشمی نژاد

 مشهد-سمیه باقرزاده شرکت پالایش گاز شهید هاشــمی نژاد در کنار 
مأموریت خود و تولید پایدار گاز طبیعی، توجه ویژه ای به ایفای مسئولیت های 
اجتماعی و اجرای طرح های مختلف عمرانی، آموزشی و بهداشتی و درمانی در 

شهرستان سرخس دارد.
 یحیی فیضی مدیرعامل شرکت پالایش گاز شهید هاشمی نژاد دراین خصوص 
گفت: باتوجه به اینکه بخشی از تأسیســات برق بیمارستان لقمان دچار خرابی 
شــده بود کارشناســان واحد برق این مجتمع گازی پیرو تعهد به مســئولیت 
اجتماعی اقدام به تعمیر و تجهیز دســتگاه های یوپی اس بیمارســتان لقمان 

حکیم شهرستان کردند.
وی با بیان اینکه دستگاه های یوپی اس در مواقع قطع برق به صورت فوری و بدون 
وقفه به عنوان پشتیبان، برق تجهیزات بیمارستانی و مراکز بهداشتی و درمانی از 
جمله دستگاه های اتاق عمل و بیهوشی را تأمین می کند افزود: باتوجه به اهمیت 
تعمیر این تجهیزات بیمارستانی در جهت حفظ سلامت هرچه بیشتر بیماران، 

پس از اخذ مجوزات لازم، تعمیرات آنها در دستور کار قرار گرفت.
شایان ذکر است در راستای تعهد به مسئولیت های اجتماعی و همت کارشناسان 
واحد برق پالایشگاه گاز شهید هاشــمی نژاد تعمیر تعداد سه دستگاه یوپی اس 
و همچنین خرید یک دســتگاه یوپی اس 4۰ کیلوولت جهت دســتگاه دیالیز 
بیمارستان لقمان سرخس به همراه 64 عدد باطری ویژه دستگاه های یوپی اس 
با اعتباری بالغ بر هشــت میلیارد ریــال و پانصد میلیون ریــال انجام و تحویل 

نمایندگان شبکه بهداشت و درمان سرخس شد.

طي حکمي از سوي مدیر عامل شرکت ملي نفت ایران؛

مدیر عامل شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب 
منصوب شد

اهواز - محمد مجدم طي حکمي از سوي مدیر عامل شرکت ملي نفت ایران 
مدیر عامل شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب منصوب شد

به گزارش خبرنگار خریدار به نقل از روابط عمومي شــرکت ملي مناطق نفتخیز 
جنوب، ابراهیم پیرامون با حکم حمید بورد، مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران به 
عنوان عضو اصلی هیأت مدیره و مدیرعامل شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب 

منصوب شد.
پیرامون دانش آموخته مهندسی مخازن هیدروکربوری از دانشگاه تهران است و 
سمت مدیر عاملي شرکت هاي بهره برداري نفت و گاز آقاجاری و مسجدسلیمان 

را در کارنامه کاري خود دارد.
وي در سال ۱۳۹۹ به عنوان مدیر مهندسی و ساختمانی مناطق نفتخیز جنوب 
منصوب شده بود و پیش از این در این شرکت به عنوان معاون مدیر در طرح های 

نگهداشت و افزایش تولید فعالیت مي کرد.

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان: 

ودخانه   هزار و ۲۱۵ کیلومتر ر
 در لرستان مطالعه و ساماندهی شد

 خرم آباد -فرزانه هداوند  مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای لرســتان 
گفت: یک هزار و ۲۱۵ کیلومتر از رودخانه های لرســتان طی سال مالی منتهی 
به شهریور امسال، مطالعه، بهســازی، ســاماندهی، لایروبی، ثبت سند و ثبت 

کاداستر شده است.
داریوش حسن نژاد  افزود: این اقدامات از شــهریورماه ۱4۰۲ تا شهریور امسال 

در راستای حفظ رودخانه های استان و صیانت از منابع ملی صورت گرفته است.
وی اظهار داشــت: در این خصوص مطالعات مرحله اول تعیین حد بستر و حریم 
۸۱۳ کیلومتر و مطالعات مرحله دوم ســاماندهی ۱4 کیلومتر از رودخانه های 

استان انجام شد.
وی تصریح کرد: همچنین با توجه به آغاز فصل ســرد و شــروع بارندگی ها کار 
لایروبی و ســاماندهی رودخانه های شهری و برون شــهری در راستای کاهش 
آســیب های ســیل و آب گرفتگی صورت گرفت و در این خصوص ۳6 کیلومتر 

لایروبی انجام شد.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای لرستان با اشاره به انجام لایروبی حدود هشت 
کیلومتر از رودخانه شهر خرم آباد گفت: همچنین بیش از ۲ کیلومتر از رودخانه 
ها در محدوده چم انجیر، معمولان، چم مهر، گاوکای، چم سنگر، دردیا و شمال 

خرم آباد نیز ساماندهی شده است.
حســن نژاد با بیان اینکه اعلام عمومی ۳۷۳ کیلومتــر از رودخانه های دورود، 
بروجرد، خرم آباد و دلفان انجام شده اســت ادامه داد: در این راستا پس از اتمام 
مطالعات رودخانه، این امر از طریق روزنامه ها اعلام می شود تا قبل از تثبیت سند 
نهایی رودخانه، چنانچه افرادی ذی نفع هستند برای ثبت اعتراض به آب منطقه 

ای مراجعه کنند.
وی بیان کرد: طی یکسال منتهی به شهریور امســال ۲۲۳ کیلومتر از رودخانه 
های خرم آباد و بروجرد ثبت کاداســتر)حدنگاری( و سند مالکیت 6۵ هکتار از 

بستر رودخانه دربند ازنا نیز اخذ شده است.
وی افزود: طول کل رودخانه ها دائمی و فصلی لرســتان ۹ هزار کیلومتر است و 
اولویت صدور سند برای مناطقی همچون رودخانه های اصلی و آبراه ها، مناطق 
با تراکم جمعیت بالا و زمین های با ارزش بالا و نقاط گردشــگری مانند کهمان، 
رودخانه خرم آباد، مادیان رود، کشــکان بزرگ، درند ازنــا و تیره رود دورود می 

باشد.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای لرســتان گفت: هرگونه ساخت و ساز در حریم 
و بستر رودخانه ها مستلزم اخذ اســتعلام از وزارت نیرو و شرکت آب منطقه ای 

می باشد.

وستاهای بخش کوزران کرمانشاه   آب شرب ر
 پایدار شد

 کرمانشاه-حســنا فخارزاده مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان 
کرمانشاه از پایداری آب شرب روســتاهای بخش کوزران شهرستان کرمانشاه 
خبر داد و گفت: با نصب یک دستگاه شــیر هوا و رفع شکستگی لوله روستاهای 

این بخش، افت فشار مرتفع و آب مجدداً پایدار شد.
»رضا داودی«  با اشاره به افت فشار آب در روســتاهای مجتمع آبرسانی "شیخ 
مصطفی" در بخش کوزران افزود: به دنبال گزارش مشترکان این مجتمع مبنی 
بر افت فشار و قطعی آب در روســتاهای مذکور، کارشناسان جهت بررسی های 

اولیه به محل اعزام شدند.
وی اظهار کرد: با توجه به توسعه شــهر کوزران و روستاهای "بابان یاور عزیزی"، 
"دایار"، "ده باغ"، "گلودره" و "چگنی"، به منظور تأمین آب شــرب این مناطق، به 
درخواست متقاضیان و با جذب مشــارکت های مردمی، ۵۱4 متر لوله گذاری 

توسط امور آبفای کوزران برای استفاده از انشعابات جدید اجرا شد.
داودی افزود: پس از بررسی های به عمل آمده از خط انتقال آب تا مخزن مجتمع 
شیخ مصطفی و همچنین پایش نشت یابی شبکه توزیع داخل روستاها، به دلیل 
هواگرفتگی، نشــت آن قابل مشــاهده نبود که در نهایت با نصب یک دســتگاه 
شیرهوا و رفع شکستگی لوله روســتاهای مذکور، افت فشار مرتفع و آب مجدداً 

پایدار شد.
مدیرعامل آبفای کرمانشاه در پایان از صبر و شکیبایی مشترکان و تلاش بی وقفه 
اکیپ حوادث و اتفاقات این امور، تقدیر و تشکر کرد و گفت: مشترکان در صورت 
مواجهه با هرگونه حــوادث در حوزه آب و فاضلاب، مراتــب را با مرکز ارتباطات 

مردمی ۱۲۲ در میان بگذارند.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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و برای حضور در نشست وزیران انرژی  وزیر نیر
وسیه می شود »بریکس« عازم ر

 »عباس علی آبادی« وزیر نیروی ایران برای حضور در نشســت وزیران 
انرژی کشورهای عضو بریکس به روسیه سفر می کند.

نشســت وزیران انرژی گــروه اقتصادهای نوظهور جهانی موســوم به 
بریکس هم زمان با هفته انرژی روســیه در روز پنجشــنبه هفته جاری 
)پنجم مهرماه( به میزبانی شهر مسکو و با حضور وزیر نیروی جمهوری 
اسلامی ایران برگزار می شــود.پیش از برگزاری نشست وزیران انرژی 
و در روزهای سه شــنبه و چهارشنبه مورخ ســوم و چهارم مهرماه نیز 
سومین کمیته مقام های ارشــد وزارتخانه های انرژی بریکس با حضور 
مدیران ارشد وزارت نیروی ایران برگزار می شود.نشست انرژی جوانان 
بریکس و همکاری های تحقیقاتی انرژی بریکــس از دیگر برنامه های 
حاشیه ای این اجلاس است که نمایندگان ایران نیز در آن حضور فعال 

خواهند داشت.
بریکــس برگرفته از نام و مشــارکت گروهــی از کشــورها به رهبری 
قدرت های اقتصادی نوظهور اســت که با محوریت کشورهای برزیل، 
روسیه، چین و هند تأسیس شد و در سال های بعد کشورهای آفریقای 
جنوبی، آرژانتیــن، اتیوپی، امــارات متحده عربی، ایران، عربســتان 

سعودی و مصر به جمع این گروه اضافه شدند.

برگزاری کمیسیون مشترک همکاری های 
اقتصادی ایران و عربستان در آینده ای نزدیک

وزیر نفــت گفت: براســاس توافق هــا و برنامه ریزی های انجام شــده 
امیدواریــم در آینده نزدیک شــاهد برگزاری کمیســیون مشــترک 

همکاری های اقتصادی ایران و عربستان سعودی باشیم.
محسن پاک نژاد در آیین روز ملی کشور عربستان سعودی اظهار کرد: 
بسیار خرســندم که اینجانب به نمایندگی از دولت جمهوری اسلامی 
ایران و به عنوان رئیس کمیسیون مشترک اقتصادی دو کشور روز ملی، 
پادشاهی عربستان ســعودی را به سفیر این کشــور و به دولت و مردم 

عزیز عربستان تبریک بگویم.
وی افزود: دولت چهاردهم به ریاست مســعود پزشکیان در چارچوب 
سیاست توسعه روابط با همســایگان توجه ویژه ای به توسعه مناسبات 
با دولت و کشور عربســتان دارد و بر این باور اســت که همکاری ایران 
و عربستان ســعودی به عنوان  دو کشــور مهم در منطقه خلیج فارس و 
خاورمیانه، افزون بر تأمیــن منافع ملی و متقابل دو کشــور، می تواند 
آثار و برکات بسیاری برای ثبات و امنیت کشورهای منطقه، همچنین 

توسعه و ارتقاء رفاه مردم این کشورها به ارمغان آورد.
وزیر نفت تصریح کرد: دو کشــور و ملت ایران و عربستان  با برخورداری 
از اشتراکات فراوان دینی و فرهنگی و با قرار گرفتن در منطقه ای بسیار 
مهم و حیاتی از جهان می توانند نقشــی موثــر و تاریخی در معادلات 
منطقه ای داشته باشند، براساس توافق ها و برنامه ریزی های انجام شده 
امیدواریــم در آینده نزدیک شــاهد برگزاری کمیســیون مشــترک 

همکاری های اقتصادی دو کشور باشیم.

پاک نژاد با بیان اینکــه همکاری های چندجانبه ایران و عربســتان در 
بستر ســازمان های بین المللی و منطقه ای ظرفیت فوق العاده ای است 
که بیش از هر زمان دیگر فرصت هایی تازه را فراهم کرده اســت،  گفت: 
افزون بر بخش های مختلف ســازمان ملل، اوپک و ســازمان همکاری 
اسلامی که ســابقه دیرینه ای دارند، ســازوکارهای جدید بین المللی 
مانند سازمان شــانگهای و بریکس نیز از ظرفیت مناسبی برای تقویت 

روابط دو کشور در آینده برخوردار هستند.
وی تأکید کــرد: خوشــبختانه رایزنی های مشــترک دو کشــور در 
موضوعات منطقه ای به ویژه در موضوع فلسطین و غزه به صورت مستمر 
ادامه دارد و لازم می دانم جنایات رژیم صیهونیســتی در کشتار مردم 
بی گناه فلســطین و اقدام های تروریســتی و ناجوانمردانه این رژیم در 
لبنان را محکوم کنم و در چارچوب سیاســت جمهوری اسلامی ایران، 
خواســتار توقف کامل جنایات جنگی رژیم صهیونیســتی، برقراری 
فوری آتش بس و گشایش مســیرهای لازم به منظور ارسال کمک های 

انسان دوستانه برای مردم غزه شوم.

رئیس سازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری برق ایران:
 راه ۲۰ ساله توسعه تجدیدپذیرها 

ویم را در یک سال می ر
رئیس ســازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری بــرق ایران گفت: 
اکنون مجلــس و دولت راه نجات را در توســعه انرژی های تجدیدپذیر 
دیده اند و امیدواریم این همکاری هــا صورت بگیرد و بتوانیم میزانی که 
طی ۲۰ سال اتفاق افتاده اســت را در طول یکسال آینده تامین کنیم و 
با اطمینان می توانیم بگوییم که ۱۲۰۰ مگاوات را قطعا تامین خواهیم 

کرد.
محســن طرزطلب در حاشــیه دومین همایش توســعه انرژی های 
تجدیدپذیــر در صنایع در جمــع خبرنگاران و در پاســخ به ســوال 
ایســنا، در خصوص آخرین وضعیت توســعه انرژی های تجدیدپذیر و 
برنامه ریزی ها صورت گرفته در این راســتا، اظهار کرد: مکلف به اجرای 
برنامه هفتم توسعه هستیم و طبق آن تا انتهای برنامه ۱۲ هزار مگاوات 
پیش بینی شــده آنطور که برنامه ریزی شــده به طور متوسط در سال 
۲۴۰۰ تا ۵۰۰ مگاوات اســت اما انتظار وزارت نیرو و دولت برای ســال 

جاری ۴۰۰۰ مگاوات است.
وی با بیان اینکه این وظیفه سنگین است و در حال بررسی برای تحقق 
آن هســتیم، علاقمند به اجرای ۱۲ هزار مگاوات و حتی بیشــتر از آن 
هســتیم، گفت: در حال حاضر کشور با مشــکلات متعددی همچون 
کمبود سوخت و برق دست و پنجه نرم می کند و به همین دلیل همه به 
این نتیجه رسیده اند که انرژی تجدیدپذیر می تواند نقش زیادی داشته 
باشد.وی با بیان اینکه اخیرا از محل تبصره ۱۸ منابعی در اختیار ما قرار 
گرفته است و امیدواریم طی هفت و هشت روز آینده فراخوانی را منتشر 
کنیم و متقاضیانی که در این حوزه فعال هســتند را بــه بانک ها برای 
دریافت تســهیلات معرفی خواهیم کرد، گفت: تمهیدات تســهیلات 
ارزی را نیز فراهم مــی کنیم که به تولیدکننــدگان و فعالان این حوزه 

پرداخت کنیم.
به گفته وی تلاش ما این اســت که تعهدات را اجرایــی کنیم، طی دو و 
ســه دهه گذشــته کل ظرفیتی که به تجدیدپذیرها اضافه شده است، 
۱۳۰۰ مگاوات بوده و نباید اعداد غیرقابل تصوری عنوان شــود اما باید 
این موضوع را نیز پذیرفت که طی چند ســال اخیر ریل گذاری نســبتا 
خوبی در این حوزه ایجاد شده است.وی افزود: از هر روش و امکانی دریغ 
نخواهیم کرد چراکه کشور نیاز دارد و تمام امید ما این است که همه به 
این بخش کمک کنند، اگر با فضای مثبتی کــه وجود دارد نتوانیم این 

اقدام را رقم بزنیم کار بسیار سخت خواهد شد.

وگاه خورشیدی     آغاز بهره برداری از دومین نیر
چادرملو در اردکان

شــرکت معدنی و صنعتی چادرملو در تداوم تحقق شعار بنیادین خود 
) نماد توســعه پایدار( علاوه بر حرکت به ســمت تکمیل زنجیره تولید 
گامهای ارزشــمندی در ایجاد زیر ساختهای توســعه از جمله تامین 
انرژی پایدار و تجدید پذیر برداشــته اســت و اکنون در همین راســتا 
دومین نیروگاه خورشــیدی ۱۰ مگاواتی خود را در زمینی به مساحت 
۱۵ هکتار در مجاورت مجتمع صنعتی چادرملو  و نیروگاه خورشیدی 
شــهید فخری زاده، در اردکان یزد احداث و آماده بهــره برداری کرده 

است .
پروژه نیروگاه خورشــیدی اردکان از جمله طرح های سرمایه گذاری 
چادرملو است که توسط شــرکت بین المللی معدنی و صنعتی سی پی 
جی پارس به عنوان یکــی از بازوهای اصلی اجرایی و فنی مهندســی 

چادرملو احداث گردیده است.
به گزارش روابط عمومی چادرملو،  در ســاخت این نیروگاه از ۱۴۹۳۰ 
  ،۱۲۵KW عدد پنل باظرفیت ۶۷۰وات، هشتاد عدد اینورتر با ظرفیت
چهل عدد کامباینر باکس ، چهار عدد پســت و یک عدد سوئیچگیر ۲۰ 

کیلوولت استفاده گردیده است . 
همچنین برای ســاخت این پروژه که عملیات اجرایــی آن از آبان ماه 
ســال گذشــته آغاز گردید و پس از ۱۰ ماه با تــلاش متخصصین این 
حوزه و نظارت و هدایت شــرکت بین المللی معدنی و صنعتی سی پی 
جی پارس به شبکه متصل گردیده اســت، بالغ بر ۲۳۰۰ میلیارد ریال  

سرمایه گذاری شده است .
بر اساس همین گزارش شــرکت معدنی و صنعتی چادرملو هم اکنون 
دارای یــک واحد نیروگاه ســیکل ترکیبی ۵۰۰ مگاواتــی، یک واحد 
نیروگاه ۱۰ مگاواتی خورشــیدی فعــال و یک واحد نیروگاه ســیکل 
ترکیبی ۵۴۶ مگاواتی در حال ســاخت اســت که  فاز یک واحدگازی 
آن به ظرفیت ۱۸۳ مگاوات در خرداد ماه امســال و تا پیش از آغاز پیک 
مصرف تابستان بهره برداری و به شــبکه سراسری برق متصل گردید و 

فاز دوم آن نیز با همین ظرفیت به زودی بهره برداری می گردد .
 گفتنی است، این شــرکت در حال حاضر احداث ۱۱۰ مگاوات نیروگاه 
خورشــیدی دیگر را در قالب یک نیروگاه ۱۰ مگاواتی در بهاباد با %۸۱ 
پیشــرفت و یک نیروگاه ۱۰۰ مگاواتی در خضرآباد یزد را با پیشــرفت 

۱۶% در دستور کار خوددارد.

دکتر عبدالناصر همتی در آیین تودیع و معارفه روسای کل بیمه مرکزی:
و ارتقای شاخص های  رشد صنعت بیمه در گر

اقتصادی کشور است
ایفای تعهدات بیمه ای در هنگام بروز حادثه می تواند به ارتقای صنعت 

بیمه در جامعه کمک کند.
به گزارش اداره کل روابط عمومی بیمه مرکزی، دکتر عبدالناصر همتی 
با تســلیت به بازماندگان قربانیان حادثه تلخ معــدن طبس به اهمیت 
افزایش ضریب ایمنی کار، اشــاره کرد و افزود: افت و خیزهای بیمه ای 
هم ریشه در تحریم ها دارد و هم تابعی از سایر مولفه های اقتصاد کشور 
اســت و اگر برای افزایش سهم رشــته بیمه های زندگی، برنامه ریزی 

نشود هدف افزایش ضریب نفوذ بیمه تحقق نمی یابد.
وزیر امور اقتصادی کشور از ضرورت رسیدن به رشد هشت درصدی در 
برنامه هفتم توســعه، تصریح کرد: تمرکز اصلی نهاد ناظر صنعت بیمه 
باید در امر نظارت بر عملکرد شرکت های بیمه گر باشد و این ماموریت 

باید بدون مداخله گری صورت بگیرد.
وی در همین راستا خاطرنشــان کرد: نظارت بر توانگری شرکت های 
بیمه باید به تدریج در مسیر استانداردهای بین المللی حرکت کند که 
این امر با کاهش تصدی گری به خصــوص در بخش بیمه های اتکایی، 

قابل انجام خواهد بود.
وزیر امور اقتصــادی و دارایی ضمن تاکید بر ضــرورت ایفای تعهدات 
تمامی ارکان صنعت بیمه، اظهار داشــت: نهاد ناظر صنعت بیمه باید با 
تقویت نظارت هوشمند، مســیرهای تخلفات بیمه ای را مسدود کند و 

هیچگونه مماشاتی در این خصوص قابل قبول نخواهد بود.
دکتر همتی بر لزوم ثبات در نهادناظر صنعت بیمه بر استیلای نگاه فنی 
بر تمامی فعالیت های بیمه کشور ســخن گفت و افزود: توسعه صنعت 
بیمه با افزایش تعداد شــرکت هــای بیمه، تفاوت اساســی دارد و باید 
در بخش های توســعه محور بیش از کمیت به کیفیت ها توجه داشته 

باشیم.
وزیر امور اقتصادی و دارایی در پایان در خصــوص اهمیت پژوهش در 
صنعت بیمه تصریح کرد: الحاق پژوهشکده بیمه به مجموعه های دیگر 
به مصلحت نیست و تلاش می کنیم این نهاد پژوهشی در صنعت بیمه 

حفظ شود.
شــایان ذکر اســت در پایــان ایــن نشســت از خدمات دکتــر علی 
استادهاشمی در طول تصدی ریاســت کلی بیمه مرکزی سپاسگزاری 
و برای پرویز خوشکلام خسروشاهی در ســمت ریاست کلی نهادناظر 

صنعت بیمه، آرزوی موفقیت کرد.

نواختن زنگ مدارس سیستان و بلوچستان همراه 
با هدیه دانش آموزی سپهری

همزمان با آغاز ســال تحصیلــی جدید، ۲۲۰ 
بســته آموزشــی مدارس از محل کمک های 
کارکنان بانک صــادرات ایران به دانش آموزان 

»مدرسه برکت« هدیه داده شد.
به گزارش روابط عمومــی بانک صادرات ایران، 
در نخستین روز بازگشــایی مدارس، جمعی از 
مدیران و کارکنان بانک صادرات ایران با حضور 
در مدرسه برکت به نام شهید محبعلی محبی در شهرستان حاجی آباد 

زاهدان، بسته های آموزشی را در بین دانش آموزان توزیع کردند.  
علیرضا داوطلب، مدیر شعب بانک صادرات ایران در استان سیستان و 
بلوچستان در این مراسم، ضمن تبریک شروع سال تحصیلی، با اشاره به 
تهیه بسته اهدایی لوازم التحریر از طرف کارکنان بانک صادرات ایران، 
این بسته را شامل »کوله پشــتی، مجموعه دفتر مدرسه، مداد، تراش، 

پاک کن، مداد رنگی و پرگار« معرفی کرد.
همچنین زنگ آغاز ســال تحصیلی بــا حضور مدیر و معاون اســتان، 
رؤسای حوزه های حراست و بازرسی و نماینده اداره کل روابط عمومی 

به صدا درآمد و دانش آموزان راهی کلاس های درس شدند.

ارتقاء نماد معاملاتی پست بانک ایران به تابلوی 
اصلی بازار دوم بورس تهران

تابلوی نماد معاملاتی پســت بانک ایران »وپســت« از ۲۸ شهریور ماه 
ســال جاری از تابلو فرعی بازار دوم به تابلوی اصلی بازار دوم ارتقاء پیدا 

کرد
به گزارش اداره کل روابط عمومی پســت بانک ایران، شــرکت بورس 
تهران با انتشــار اطلاعیه ای از ارتقاء تابلوی نماد معاملاتی پست بانک 
ایران »وپســت« از تابلو فرعی بازار دوم به تابلــوی اصلی بازار دوم خبر 

داد.
بر اســاس این اطلاعیه، این ارتقاء با ارزیابی انجام شده توسط شرکت 

بورس تهران، از ۲۸ شهریور ماه انجام شده است.
بر اســاس این گزارش، در کنار پســت بانک ایران، چهار نماد دیگر نیز 

مشمول ارتقاء به تابلو اصلی بازار دوم شده اند.
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تنها راه، افقی سازی است

بلند مرتبه های تهران تاب آوری زلزله ندارند

حسین مقدم  درحالی تهــران، هفتمین کشور 
متراکم جهان اســت که طبق پژوهش های انجام 
شــده، توســعۀ عمودی و افزایــش تراکم علت 
مستقیم کاهش تاب آوری شهر در سوانح طبیعی 

و مخاطرات انسانی است.
 درحالی تهران، هفتمین کشــور متراکم جهان 
اســت که طبق پژوهش های انجام شده، توسعه 
عمودی و افزایش تراکم علت مســتقیم کاهش 
تاب آوری شــهر در ســوانح طبیعی و مخاطرات 
انســانی اســت. به عبارت دیگر تهران در صورت 
وقوع هرگونه مخاطره ای ماننــد زلزله و یا جنگ 
به شدت آسیب پذیر است. بنابراین تغییر رویکرد 
توسعه شهر تهران به توسعه افقی و کاهش تراکم، 

ضرورت دارد.
توسعه عمودی، شــهرها را در برابر جنگ، گرانی، 
زلزله و … آســیب پذیر کرده اســت. همچنین 
عمودی سازی، تاب آوری شــهرها را هم کاهش 
داده است. کارشناسان مســکن بر این باورند که 
با توســعه افقی، علاوه بر کاهش قیمت مســکن، 
تاب آوری شــهرها در برابر مخاطــرات افزایش 

می یابد.
»و دیگر آســمان را نخواهی دید.« این جمله ای 
از کتــاب بیوتن نوشــته رضا امیرخانی اســت و 
سرنوشــت شــهروندان کلان شــهرهای کشور 
هم جز این نیســت. در تهران که ســر بلند کنی، 
آسمان پیدا نیســت، به جایش آسمان خراش ها 
دیده می شــوند. ناپدید شدن آسمان تنها حاصل 
آســمان خراش ها نیســت. برج ها که در شهر جا 
خوش کردند، مشکلات یکی پس از دیگری دیده 
شدند. هوا آلوده شد، فضای ســبز کم شد، تراکم 
جمعیت بالا رفــت، ترافیک و گرانــی هم قطعاً 
همراه ســاختمان های بلندمرتبه هستند. همۀ 
این مسائل دست به دست هم دادند، تا تاب آوری 
شهر را کاهش دهند. شهری که تاب آوری نداشته 
باشــد، با اولین اتفاق، زلزله، سیل، آتش سوزی و 

حتی جنگ بیش از آنچه که باید آسیب می بیند.
مرکز پژوهش های مجلس در گزارشــی با عنوان 
»تاب آوری شهرها و ریسک مخاطرات طبیعی«، 
توسعه عمودی و افزایش تراکم را علتی بر کاهش 

تاب آوری شهر می داند.
 الگوی توســعه عمودی کلان شــهرهای ایران، 
باعث شده تا به استناد گزارش »مطالعه تطبیقی 
انواع تراکــم جمعیتی در ایــران و جهان« مرکز 
پژوهش های مجلس، ایــران در جایگاه هفتمین 
کشــور متراکــم جهان قــرار بگیرد. بــه عقیده 
کارشناســان این حوزه، شــهر متراکــم در برابر 
جنگ، سیل، زلزله و سایر مخاطرات آسیب پذیر 
اســت. یک کارشناس مســکن می گوید توسعه 
افقــی تراکم جمعیــت، آلودگی هــوا و گرانی را 

کاهش می دهد و تاب آوری شهر افزایش می یابد. 
شــاید بشــود گفت که آینده و حیات شهرهای 

کشور به توسعه افقی وابسته است.

تاب آوری پایین، نتیجه عمودی سازی 
شهرها

مرکز پژوهش های مجلس شــورای اســلامی، 
گزارشــی با عنوان »تاب آوری شــهرها و ریسک 
مخاطــرات طبیعی« منتشــر کرده اســت. این 
گــزارش، تعریف تــاب آوری شــهر را »توانایی 
سیســتم ها، جامعه یــا اجتماعات انســانی در 
معرض مخاطرات برای مقابلــه، کاهش و ترمیم 
اثرات ناشــی خاطرات در زمان مقرر و به روشــی 
کارآمد که از طریــق حفظ و احیــای کارکردها 
و ســاختارهای بنیــادی و سیســتم ها و جوامع 
انسانی انجام می شود.« می داند. به بیان ساده تر، 
تاب آوری به معنای توانایی شهر برای ادامه حیات 
خویش در زمان بــروز بحران اســت. تاب آوری 
شهرها به دلایل مختلف کاهش می یابد. بر اساس 
این گــزارش، مخاطرات طبیعــی؛ مانند زلزله و 
ســیل، آلودگی هوا و تراکم بالای جمعیت از علل 

کاهش تاب آوری شهر هست.
تراکم بالای جمعیت، آســیب های فراوانی برای 
شهر و شــهروندان دارد. آلودگی محیط زیست، 
آلودگی هوا، کیفیت پایین زیست شهری، گرانی 
و معضلات اجتماعی از جمله آســیب های تراکم 
جمعیت اســت که در پژوهش هــای علمی ذکر 

شده است. 
کاهش تاب آوری شهر، از دیگر آسیب های تراکم 
بالای جمعیت اســت. گزارش مرکــز پژوهش ها 
ذکر کــرده اســت: »افزایش جمعیــت و تراکم 
شهری، مدیریت ضعیف شــهری، توسعه شهری 
برنامه ریزی نشــده، کمبود زمین قابل استفاده 
برای شهروندان کم درآمد، ساخت وساز نامناسب، 
تمرکز دارایی ها و اموال اقتصادی در شــهرهای 
بزرگ و فرسایش اکوسیســتم، هفت عامل اصلی 
تحریک خطر در نواحی شــهری هســتند.« به 
معنای دیگر، تراکــم بالای جمعیت، شــهر را از 
نظر دفاعی در برابر بالای طبیعــی و غیرطبیعی 

آسیب پذیر می کند.

شهر متراکم، تاب آور نیست
مرکز پژوهش های مجلس در گــزارش دیگری، 
تراکم جمعیت تهــران در هکتــار را ۷۸.۵۲ نفر 
اعلام کرده اســت. تهران، چهارمین شهر متراکم 
کشور است. شهر مشهد با تراکم ۱۰۶.۴۴ نفر در 
هکتار متراکم ترین شــهر ایران است. عمق ماجرا 
زمانی مشــخص می شود که شــهرهای ایران را 
با شــهرهای متراکم جهان مقایسه کنیم. مشهد 

ششمین شــهر جهان با جمعیت بالای ۵۰۰ هزار 
نفر از لحاظ تراکم جمعیت اســت. تراکم مشهد 
بیشتر از کشــور ترکیه است. درحالی که این شهر 
فقط ۵ میلیون نفــر جمعیــت دارد. نکته جالب 
توجه این است که شــهر آتلانتا در ایالت متحده 
آمریکا بــا جمعیتی برابر مشــهد، فقط ۷.۷۰ نفر 
تراکم در هکتار دارد. چرا مشــهد با ۵ میلیون نفر 

جمعیت، ششمین شهر متراکم جهان است؟

تنها راه، افقی سازی است
سعید محمدی، کارشــناس مسکن معتقد است 
شیوه توسعه شــهرهای ایران، علت بالای تراکم 
اســت. وی توضیح داد: »شیوه توســعه شهرها 
دلیلی برای افزایش تراکم جمعیت اســت. الحاق 
نکردن زمین به محدوده شهرها، باعث شده است 
تا راهی به جز عمودی سازی باقی نماند. جمعیت 
شهر زیاد می شود و این جمعیت جدید به مسکن 
نیاز دارند. باید یک جایی برایشــان خانه ساخته 
شود؛ اما زمینی در شــهرها وجود ندارد. بنابراین 
بلندمرتبه ســازی اتفاق افتاد. بلندمرتبه ســازی 
و عمودی ســازی آثار مخــرب زیــادی دارد؛ اما 
مهم ترین اثر منفی اش، بالا رفتن تراکم جمعیت 

است.«
این کارشناس مسکن افزود: »نقطه مقابل توسعه 
عمودی، توسعه افقی است. توســعه افقی باعث 
می شود فشار جمعیت کم شود و تراکم جمعیت 
پایین بیاید. افقی ســازی علاوه بــر تأثیری که بر 
کاهش آلودگی هوا و آلودگــی صوتی دارد، باعث 
می شود تاب آوری شهر بالا برود. شهر با تاب آوری 
بالا در برابــر مخاطرات طبیعی و حتی مســائلی 
مانند جنگ هم آســیب پذیری کم تــری دارد. 
بنابراین بایــد بگوییم افقی ســازی لازمه ادامه 

حیات شهر است. 
اگــر در کلان شــهرهای کشــور همیــن روند 
بلندمرتبه ســازی ادامه پیدا کند؛ هم شهر و هم 
مردم از این ماجــرا متضرر می شــوند. پس باید 

شهرها توسعه افقی داشته باشند.«
بر اســاس نظرات کارشناسی، مسلّم است توسعه 
عمودی شــهرها تنها نتیجه ای که دارد، کاهش 
تاب آوری شــهر اســت. راهــی که تاکنــون در 
شهرسازی ایران طی شده است، بلندمرتبه سازی 
و توسعه عمودی اســت. گزارش مرکز پژوهش ها 
از تاب آوری شــهرها راه »کنترل جمعیت شهری 
به ویــژه مناطق آســیب پذیر و ایجاد تــوازن در 
بارگذاری جمعیتی« را بــرای افزایش تاب آوری 
پیشنهاد می کند. مســیر مقابل عمودی سازی، 
توسعه افقی است. نتیجه توسعه افقی ایجاد توازن 
در بارگذاری جمعیتــی و کاهش تراکم جمعیت 

است.

دی

سرپرســت و رئیس  هیأت مدیره 
بانــک دی در بازدیــد از نیروگاه 
تولیــد بــرق دماونــد، تجهیز و 
توسعه نیروگاه های تولید برق را 
در گرو تغییر رفتار دولت و انجام 
تعهدات و پرداخــت بدهی های 

وزارت نیرو دانست.
به گــزارش روابط عمومی بانک 
دی؛ اســماعیل جلیلــی در این 
دیدار که به مناســبت هفته دفاع 
مقدس انجام شــد ضمن تبریک 
آغاز هفتــه گرامیداشــت دفاع 
مقدس گفت: ارزش استراتژیک 
و حیات بخش برق و نیروگاه های 
تولید برق و کارکنــان آن زمانی 
مشــخص می شــود که بــه یاد 
بیاوریم در زمان دفــاع مقدس، 
هنگام قطع برق چه آسیب هایی 
به صنایع نظامــی، مراکز درمانی 
و جریان عادی زندگی مردم وارد 

می شد.
وی گفــت: نیــروگاه تولید برق 

نیروگاه  یــک  دماوند 
اســتراتژیک در تأمین 
تهران  اســتان  بــرق 
اســت که باید تمامی 
تلاش ها برای توســعه 
نیروگاه  فعالیت هــای 
فناوری هــای  ورود  و 

جدید و تولید انرژی خورشیدی، 
تأمیــن مالــی از محــل وصول 
مطالبات نیروگاه، بهبود رویکرد 
بهــره وری در فراینــد تولیــد و 
درآمدزایــی و مهمتر از همه حل 
مســأله ناهمگونــی در ایفــای 
تعهدات دولــت در قبال نیروگاه 

باشد.
جلیلی بــا اشــاره بــه اهمیت 
اســتراتژیک نیروگا ه تولید برق 
دماوند برای کشــور و لزوم نگاه 
ویژه دولت و وزارت نیــرو به آن 
گفت: اولین گام در توســعه یک 
بنــگاه، تأمین مالــی آن از محل 
فــروش محصــولات و خدمات 

بنگاه اســت که فاصله 
بین قیمت تمام شــده 
بــرق و قیمــت خرید 
ســوی  از  تضمینــی 
دولت حاشــیه ســود 
کاهــش  را  نیــروگاه 
داده و ایــن منجــر به 
کاهش توان توســعه ای و ضعف 
در پرستاری از تجهیزات نیروگاه 

شده است.
وی ادامه داد: وزارت نیرو طی 
ســال های گذشــته در ایفای 
تعهدات خــود بــه نیروگاه ها 
عملکــرد مناســبی نداشــته 
کــه امیدواریــم در دولــت 
چهاردهم شــرایط به گونه ای 
رقم بخورد که رفتــار دولت با 
نیروگاه ها بهبــود پیدا کرده و 
اجازه فــروش و صادرات مازاد 
ظرفیــت تولید بــه نیروگاه ها 
داده شــود و در بخش داخلی 
هم با منطقی شــدن قیمت ها، 

قیمت واقعی برق بــه نیروگاه 
پرداخت شود.

جلیلی در پایــان ضمن قدردانی 
از مدیــران و کارکنــان نیروگاه 
برق دماوند گفــت: بانک دی به 
عنوان ســهامدار اصلی آمادگی 
دارد با مدیریت گــروه مالی دی 
در مدیریت بهینه سرمایه گذاری 
نیــروگاه  فعالیت هــای  و 
حمایت های همه جانبه داشــته 

باشد.
در ابتدای این نشست نیز محمد 
کبیــری، مدیرعامــل و مدیران 
ارشد شــرکت تولید نیروی برق 
دماونــد ضمــن ارائه گزارشــی 
از عملکــرد نیروگاه  به تشــریح 
فعالیت ها و چالش های پیش رو 

پرداختند.
در پایان این نشســت اسماعیل 
جلیلی و هیأت همراه به بازدید از 
بخش های مختلــف نیروگاه برق 

دماوند پرداختند.

و است و تغییر رفتار دولت و وزارت نیر وگاه برق دماوند در گر توسعه نیر
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